
معاون اول رئیس جمهوری گفت: مردم ایران تلاش کردند 
همدلی را در هفتم اسفند تقویت کنند، امیدوارم این درسی 
برای همه نیروها و جریانات سیاسی باشد که با همدلی برای 

حل مشکلات کشور و مردم تلاش کنند. اسحاق جهانگیری 
روز چهارشنبه پس از پایان جلسه هیات دولت در جمع 

خبرنگاران اظهار داشت: مردم ایران در سال های ...

ییس مجمع تشخیص مصلحت نظام با تاکید بر اینکه »مردم هستند که تصمیم می گیرند«، گفت: اگر این نکته، در 
کشور تثبیت شود و تداوم یابد، ایران الگوی کشورهای منطقه و حتی بسیاری از کشورهای جهان می شود.

آیت الله اکبر هاشمی رفسنجانی صبح دیروز -چهارشنبه-در دیدار نمایندگان منتخب شهرستان های استان یزد در مجلس 
شورای اسلامی ضمن بیان این مطلب، مسابقه کشورهای پیشرفته و شرکت های مهم بین المللی برای سرمایه گذاری در ایران 
را به خاطر ارتقای جایگاه ایران در جامعه جهانی دانست و گفت: زمینه برای انجام کارهای بزرگ مهیاست، اما برای زندگی 

مردم، کارهای کوتاه مدت و میان مدت لازم است که لازمه آن همکاری دولت و مجلس است...

آیت الله هاشمی رفسنجانی :

 مردم هستند 
که تصمیم می گیرند
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آیت الله حائری شیرازی؛

خبرگان باید سیاسی باشد

رئیس مجلس شورای اسلامی:

سروصداهای حاشیه ای مضر است
دادستان تهران خبر داد:

فساد کلان در بانک تجارت

اسحاق جهانگیری:

 هفتم اسفند درسی برای 
همه جریانات سیاسی باشد
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روزنامه صبح ایران

سازمان توسعه و عمران قم در نظر دارد با رعایت آیین نامه معاملاتی 

شهرداری قم و از طریق مناقصه عمومی نسبت به خرید بتن و میلگرد  به 

متقاضیان واجد شرایط با مشخصات و شرایط کلی زیر اقدام نماید . 

مبلغ برآورد : 100,000,000,000 ریال . مدت زمان تحویل  : 8 ماه . 

صلاحیت لازم : اشخاص حقوقی و حقیقی دارای  سوابق مورد تایید کارفرما. 

مبلغ تضمین شرکت درمناقصه: 2,500,000,000 ریال به صورت ضمانت نامه 

بانکی ، مطالبات تایید شده ، اوراق مشارکت و یا واریز وجه نقد به  شماره 

حساب سپرده1006220288  بانك شهر بنام سازمان توسعه و عمران قم. 

نحوه پرداخت : 100% تهاتر .

مدت و محل خرید  اسناد: پنج شنبه 94/12/27 لغایت پنج شنبه 95/01/19 

، امور پیمانهای سازمان.

مدت و محل تحویل اسناد : پنج شنبه 94/12/27 لغایت پنج شنبه مورخ 

19 /95/01  پایان وقت اداری دبیرخانه سازمان .

زمان بازگشایی: شنبه مورخ 95/01/21 ساعت 12 ، سالن جلسات سازمان 

توسعه و عمران قم .

هزینه خرید اسناد: مبلغ 2,000,000ریال به شماره حساب 1006761844 نزد 

بانك شهر بنام سازمان توسعه و عمران قم. هزینه درج آگهی ها در روزنامه ها 

به عهده برنده مناقصه بوده و سازمان توسعه و عمران قم در رد یا قبول کلیه 

پیشنهاد ها مختار می باشد.

متقاضیان می توانند جهت دریافت اسناد مناقصه و یا دریافت اطلاعات 

تکمیلی به مدیریت امور پیمان های سازمان به آدرس قم خیابان معلم 

مجتمع ناشران طبقه پنجم مراجعه و یا با شماره تلفن های 37840660 - 

37840661-025 داخلی 280 تماس حاصل فرمایند. 

خرید بتن و میلگرد

سازمان توسعه و عمران قم

آگهی  مناقصه عمومی )نوبت دوم(

رئیس جمهوی در واکنش به بحث آزمایش موشکی ایران در شورای امنیت سازمان ملل 
گفت: خوشحالیم از این که افراطیون و جنگ طلبان و آنهایی که به ناروا بحث تست موشکی 

ما را به سازمان ملل و شورای امنیت بردند نا امیدانه برگشتند.
حجت الاسلام و المسلمین حسن روحانی روز چهارشنبه پس از پایان جلسه هیات دولت 
در جمع خبرنگاران افزود: دنیا به آنها پاسخ منفی داد و اعلام کرد که فعالیت ایران صرفا 

دفاعی برای حراست و حفاظت از کشور است. 
بویژه  کشوری  هیچ  به  تجاوز  قصد  عنوان  هیچ  به  موشکمان  با  ما  داد:  ادامه  وی 
همسایگانمان را نداشته، نداریم و نخواهیم داشت. سلاح های ما صرفا برای دفاع از ملتمان 

بیگانگان قرار گرفت؛  است. آن هم کشوری که هشت سال مورد تجاوز 
بنابراین شرایط امروز ما به گونه است که خود را برای روابط بهتر با دنیا 

آماده کرده ایم. 
رئیس جمهوری گفت: ان شاءالله سال آینده روند اقتصادی خود 

را در کاهش تورم، رونق و رشد اقتصادی و آرامش بازار حفظ 
خواهیم کرد و درآمد های نفتی و غیر نفتی نیز افزایش خواهد 

یافت. روحانی خاطرنشان کرد: فروش نفت و میعانات ایران 
در روزهای آینده به دو میلیون بشکه در روز می رسد...

دکتر حسن روحانی:

سال آینده باید سال آشتی باشد
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عید بهار
به باور بیشتر اقوام ایرانی، 2 هزار و 715 سال پیش، 
حاکمی دیکتاتور و مستبد به نام ضحاک بر ایرانیان حکومت 
و به آنان ستم می کرد به طوری که بسیاری از آنان از ترس 

به سکوت، خانه ها، کوه ها و مخفیگاه ها پناه برده بودند.
شخصیتی به نام کاوه ایرانیان را گرد هم آورد و آنان به 

رهبری وی بر ضحاک ستمگر شوریدند و کاوه جزو نخستین کسانی بود که به قصر و کاخ 
آن حاکم بیدادگر حمله کرد و او را به قتل رساند.

بدین ترتیب ایرانیان از بند دیکتاتوری و استبداد رها شدند و پس از رسیدن به نعمت 
آزادی، در منازل، محله ها، ارتفاعات، کوه ها و کوهستان ها، سواحل دریاها و دامن طبیعت 

به جشن و شادمانی پرداختند و با روشن کردن آتش، شادی خود را ابراز کردند.
به عقیده ی ایرانیان و تاجیک ها، روز عید آزادی مصادف با اول بهار بود و از این رو ما 
همه ساله این روز را به عنوان عید بهار جشن می گیریم و سنت روشن کردن آتش )نماد 
گرما و روشنایی( در آستانه ی نوروز و نیز در سیزدهم آن یعنی روز طبیعت هنوز در میان 

ایرانیان پا برجاست.
در نوروز، ایرانیان و فارسی زبانان خانه تکانی می کنند، به سفر می روند، لباس نو 
می خرند و می پوشند، سفره ی هفت سین می گسترانند، دعا می خوانند، آیین عقد 
و عروسی راه می اندازند، غذای سنتی و مورد علاقه شان می پزند، به تفریحگاه ها، کوه 
های اطراف و سواحل دریاها )خلیج فارس و دریای خزر( می روند، به میهمانی و دید 
و بازدید اقدام می کنند، به طور گروهی به جشن و شادی می پردازند و سال نو را به 

یکدیگر تبریک می گویند.
عید آزادی و بهار به عنوان عید مادر در ادب و ادبیات فارسی ایران نیز بازتاب و جلوه ی 
گسترده داشته و ادیبان و عارفانی چون مولانا، سعدی و حافظ در غزل های خویش به آن 

اهمیت داده اند. حافظ در این ارتباط سروده است:
رسید مژده که آمد بهار و سبزه دمید - وظیفه گر برسد مصرفش گل است و نبید
صفیر مرغ برآمد بطِ  شراب کجاست؟ - فغان فتاد به بلبل نقابِ  گل که کشید؟

ز میوه های بهشتی چه ذوق دریابد - هر آن که سیب زنخدان شاهدی نگزید
ز روی ساقی مَه وَش گلی بچین امروز- که گرد عارض بستان خطِ  بنفشه دمید

چنان کرشمه ی ساقی دلم ز دست ببُرد - که با کسی دگرم نیست برگ گفت و شنید
من این مُرقّع رنگین چو گل بخواهم سوخت - که پیر باده فروشش به جرعه ای نخرید

عجایب ره عشق ای رفیق، بسیار است - ز پیش آهوی این دشت، شیر نر برمید
خدای را مددی ای دلیلِ  راهِ  حرم - که نیست بادیه ی عشق را کرانه، پدید

مکن ز غصه شکایت که در طریقِ  طلب- به راحتی نرسید آن که زحمتی نکشید
بهار می گذرد دادگسترا دریاب - که رفت موسم و حافظ هنوز می نچشید

مولانا نیز گفته است:
پنهان مشو که روی تو بر ما مبارک است - نظّاره ی تو بر همه جان ها مبارک است

بر خاکیان، جمال بهاران خجسته باد - بر ماهیان، تپیدن دریا مبارک است

علی شمخانی:

خروج روسیه از سوریه 
از پیش تعیین شده بود

نماینده مقام معظم رهبری و دبیر شورای عالی امنیت ملی گفت: خروج روسیه از سوریه 
بر اساس هماهنگی و برنامه های از پیش تعیین شده صورت گرفته و به هیچ عنوان غیر 

منتظره نبوده است.
به گزارش ایسنا، علی شمخانی با بیان اینکه مقابله با تروریسم متوقف نشده و این روند 
همچنان ادامه دارد، تاکید کرد: پیشروی ارتش سوریه در مناطقی که گروه های تروریستی 
همچنان امنیت مردم و منطقه را تهدید می کنند با کمک های مستشاری ایران و روسیه و 

در چارچوب مشترک استمرار خواهد داشت.
شمخانی افزود: تعیین آینده و سرنوشت سوریه صرفا توسط مردم سوریه انجام می شود 
و هرگونه طرحی که این مسئله مهم را نادیده بگیرد همانند گذشته محکوم به شکست 

است.
عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام گفت: تضعیف نظام سوریه از ابتدا یک طرح 
آمریکایی و اسرائیلی برای تضعیف مقاومت در منطقه بود که تعدادی از کشورهای منطقه 

هم با آن همراهی کردند و ارتباطی با دموکراسی ندارد.
شمخانی در گفت وگو با خبرگزاری صدا و سیما تاکید کرد: هم اکنون که تروریسم به 
اروپا و فراتر از منطقه نیز گسترش یافته متاسفانه باز هم شاهد ادامه سیاست اشتباه گذشته 

در قبال سوریه هستیم.
وی با بیان اینکه تفکیک تروریسم و رویکردهای دوگانه مقابله با آن راهبرد مخالفان 
امنیت منطقه است، خاطر نشان کرد: تمام گروه های تروریستی و وجوه مختلف آن باید 
مورد تمرکز و مقابله قرار گیرد و مشروعیت بخشیدن سیاسی به آن ها موجب تثبیت 
تروریسم در منطقه خواهد شد که عواقب خطرناک آن متوجه اروپا و دیگر همسایگان 

می شود.
دبیر شورای عالی امنیت ملی با محکوم کردن تصمیم شورای همکاری خلیج فارس و 
اتحادیه عرب علیه حزب الله تصریح کرد: حزب الله لبنان نقش اساسی در شکست گروه 
های تروریستی در سوریه و حفظ امنیت لبنان داشته و محبوبیت فراگیر آن در جهان اسلام 

و کشورهای عربی موجب خشم رژیم صهیونیستی و مزدوران آن شده است.
نماینده مقام معظم رهبری افزود: کشورهایی که با رویکردهای سیاسی سعی دارند 
نیروهای مقابله کننده در برابر تروریست ها به ویژه حزب  الله و حشد الشعبی را کنار بگذارند 
و در مقابل تروریست های خشن تکفیری را با ایجاد وجهه سیاسی تبدیل به متحد خود 

نمایند در برابر تاریخ و وجدان ملت ها باید پاسخگو باشند.
وی با تجلیل از هوشیاری برخی کشورها در مخالفت با این تصمیم که مورد درخواست 
رژیم صهیونیستی است خاطر نشان کرد: همراهی نکردن با کسانی که در جنگ 33 روزه 
اسرائیل علیه لبنان و دیگر جنگ های این رژیم علیه مردم فلسطین با سکوت خود دشمن 
و تهدید اول جهان اسلام را تقویت کردند، وظیفه مهم و نشان دهنده رفتار مسئولانه است.

آیت الله هاشم زاده هریسی:

بی مهری به حرم امام بازتاب بین المللی دارد
عضو مجلس خبرگان رهبری با تأکید بر اینکه مسئولین صدا و سیما نمی توانند با 
امام خمینی )س( و حرم امام قهر کنند، گفت: برای من قابل تصور هم نیست که چنین 
برخوردی شده باشد. اگر افکار عمومی متوجه چنین رفتاری با حرم امام خمینی )س( شود، 

حتی می تواند تأثیرات منفی بین المللی برای کشور ما داشته باشد.
آیت الله هاشم هاشم زاده هریسی در گفت و گو با  جماران، پخش نکردن اخبار مربوط 
به حرم امام خمینی )س( در رسانه ملی را بی مهری و بی وفایی کامل به امام دانست و با 
تأکید بر اینکه نمی خواهد چنین چیزی را باور کند، اظهار کرد: ان شاء الله که چنین چیزی 
وجود ندارد و غفلت شده یا اشتباه شده که اخبار حرم امام را پخش نکردند. در غیر این 

صورت اگر این امر سیاست و رویه باشد، رویه و سنت بسیار بدی است.
عضو مجلس خبرگان رهبری افزود: اگر مردم چنین چیزی را متوجه شوند، به همه چیز 
بی اعتنا شده و مخصوصا اعتمادشان از رسانه ملی سلب می شود. از طرف دیگر جدای از 
بازتاب های فرهنگی داخلی، این قضیه می تواند بازتاب های بین المللی داشته باشد. مردم 
و مسئولان کشورهای دیگر این امر را به اختلاف داخلی در جمهوری اسلامی ایران تعبیر 

می کنند و آثار بسیار منفی برای کشورمان خواهد داشت.
وی تصریح کرد: حرم امام خمینی )س( تنها متعلق به امام نیست و متعلق به همه ملت 
ایران و حتی همه علاقمندان امام در سراسر جهان است. اخبار این حرم، مسأله عموم مردم 
و عموم وفاداران به امام است که به امام و حرم امام عشق می ورزند. از این منظر حرم امام 
در رأس همه ارگان ها و نهادهای نظام قرار دارد. چون امام خمینی )س( مؤسس نظام 
جمهوری اسلامی است. این سفره ای است که از سوی آن حرم و کسی که در آن حرم 

خوابیده بر روی ملت ایران و مستضعفین جهان گسترده شده است.
آیت الله هاشم زاده هریسی با اشاره به اینکه بی مهری نسبت به حرم امام خمینی 
)س( جدا شدن و فاصله گرفتن از نظام اسلامی، انقلاب و ولایت تلقی می شود، گفت: 
حتی برای من قابل تصور هم نیست که چنین برخوردی شده باشد. اگر افکار عمومی 
متوجه چنین رفتاری با حرم امام خمینی )س( شود، خدا می داند چه نتیجه ای در 

پی خواهد داشت؟
وی تأکید کرد: ما نباید با این نظام و انقلاب اسلامی و با حرمت امام که در این 
انقلاب و این نظام ولی نعمت ما است چنین برخوردی داشته باشیم. زیرا این رفتار 
هیچ قابل توجیه نیست و هیچ معنا و مفهومی ندارد. من نمی دانم فقط می خواهم باور 
نکنم؛ بگویم ان شاء الله چنین چیزی نبوده و نخواهد بود. اگر چنین چیزی باشد به 
نظر من باید با مراکز مهم از جمله علما، شاگردان امام، حوزه های علمیه، مراجع تقلید 
و حتی مقام معظم رهبری در میان گذاشته شود. من از عاقبت این کار می ترسم. این 

امر فاجعه به بار می آورد.
عضو مجلس خبرگان رهبری با تأکید بر اینکه مسئولین صدا و سیما باید خودشان 
را از این مسأله مبرا کرده و کاری کنند که حتی چنین تصوری برای مردم پیش نیاید، 
گفت: این قضیه نمی تواند قهری با امام و حرم امام باشد تا به آشتی برسد. چون این حرم 
متعلق به قلب این ملت، امت اسلامی و همه انقلابیون و مستضعفین جهان است. مسئولین 
صدا و سیما نباید قلب علاقمندان امام در سراسر جهان را بیازارند؛ حتما چنین کاری را 
نخواهند کرد و باور کردنی نیست. آنها باید با رفتار و اعمال نیک خودشان جبران و رفع 

سوء تفاهم کنند. 
به گزارش جماران، صدا و سیما سعی می کند که اخبار مربوط به حرم امام خمینی  را 
کم اهمیت جلوه داده و مراسم های برگزار شده در این حرم، از جمله تجدید میثاق ها و 
دیگر مراسم برگزار شده را هیچ گونه پوشش خبری نمی دهد. نمونه این امر این است که 
مراسم بزرگداشت حجت الاسلام و المسلمین سید احمد خمینی که روز شنبه 22 اسفند 
ماه برگزار شد را رسانه ملی با 3 روز تأخیر شب گذشته )سه شنبه 25 اسفند( در حد یک 
خبر کم اهمیت پخش کرد. این در حالی است که تجدید میثاق اخیر اعضای مجلس 
خبرگان رهبری با آرمان های امام خمینی )س( هیچ پوشش خبری در رسانه ملی نداشت.

رمضانعلی سبحانی فر:

اکثریت مجلس دهم 
در اختیار اصلاح طلبان خواهد بود 

 نماینده مردم سبزوار در مجلس نهم گفت: اکثریت در مجلس دهم در اختیار 
نمایندگانی خواهد بود که بر محور اعتدال و عقلانیت تاکید دارند و از این جهت ائتلاف 

اصلاح طلبان در مجلس دهم در اکثریت قرار خواهند داشت.
رمضانعلی سبحانی فر در گفت وگو با ایلنا، با اشاره به حضور پرشور مردم در انتخابات 
مجلس شورای اسلامی و پیروزی ائتلاف اصلاح طلبان و »لیست امید« در تهران و بسیاری 
از شهرستان ها، اعلام کرد: اصلاح طلبان و جریان های نزدیک به دولت شعار امید و آرامش 
و رونق اقتصادی که خواسته عموم مردم بود را مطرح کردند و به همین دلیل مردم پای 
صندوق ها آمدند و به این طیف روی خوش نشان داده و همزمان به ندای رهبری مبنی بر 

این که چه موافقان و چه مخالفان نظام پای صندوق بیایند، لبیک گفتند. 
او با تاکید بر حماسه بزرگ 7 اسفند، یادآور شد: اکثریت در مجلس دهم در اختیار 
نمایندگانی خواهد بود که بر محور اعتدال و عقلانیت تاکید دارند و از این جهت ائتلاف 

اصلاح طلبان در مجلس دهم در اکثریت قرار خواهند داشت. 
عضو کمیسیون صنایع و معادن در مجلس نهم اعلام کرد: اولویت اصلی مجلس دهم 
باید مسائل اقتصادی و معیشتی مردم باشد و امیدواریم نمایندگان در مجلس دهم بتوانند، 

برنامه هایی را پیش ببرند که منجر به رونق اقتصادی در کشور شود. 
نماینده مردم سبزوار در مجلس نهم همچنین با اشاره به برگزاری انتخابات دور دوم، 
خاطرنشان کرد: مردم نباید بی انگیزه باشند و همچون دور نخست و حتی بیش از آن، 
پای صندوق های رای بیایند و با توجه به این که تکلیف یک چهارم نمایندگان در دور 
دوم مشخص خواهد شد، لازم است مردم با حضور گسترده خود در حوزه های انتخابیه 

باقی مانده، از کسانی که شعارهای به حق مردم را پیگیری می کنند، حمایت کنند. 
او اضافه کرد: همچنین تمامی جریان های سیاسی نزدیک به تفکر اعتدال و اصلاحات 
نیز باید با حمایت تام و تمام خود از کسانی که باید در دوردوم به رقابت انتخاباتی خود ادامه 

دهند، مسیر را برای تحقق خواسته های مردم هموار سازند. 
نماینده منتخب مردم سبزوار در انتخابات مجلس دهم همچنین در پاسخ به سوالی 
درباره نقش محوری خاتمی در پیروزی »لیست امید« گفت: به هر حال هنگامی که 
یک جریان فکری با شعارهایی مشخص وارد رقابت های انتخاباتی می شود، آن چه موجب 
حمایت مردم از این جریان ها می شود، اولاً خود این شعارهایی است که این جریان ها به آن 

توجه می کنند و ثانیاً اعتمادی که مردم به این جریان ها دارند. 
او ادامه داد: این دو شاخصه معمولاً در نتیجه انتخابات ها تاثیرگذار هستند و فارغ از 
این که چه اشخاصی یک جریان را هدایت و راهبری می کنند، نفس تفکرات و اندیشه درونی 

این جریان ها در موفقیت یا شکست آن ها نقشی کلیدی دارد. 
سبحانی فر در پایان گفت: نکته مهم در این خصوص، میزان اعتمادسازی این جریان ها 
است و این جریان های سیاسی به میزان اعتمادی که مردم به آن ها دارند، از این جریان ها 

استقبال خواهند کرد.

آیت الله هاشمی رفسنجانی :

 مردم هستند که تصمیم می گیرند
ییس مجمع تشخیص مصلحت نظام با تاکید بر اینکه »مردم هستند که تصمیم 
می گیرند«، گفت: اگر این نکته، در کشور تثبیت شود و تداوم یابد، ایران الگوی 

کشورهای منطقه و حتی بسیاری از کشورهای جهان می شود.
آیت الله اکبر هاشمی رفسنجانی صبح دیروز -چهارشنبه-در دیدار نمایندگان منتخب 
شهرستان های استان یزد در مجلس شورای اسلامی ضمن بیان این مطلب، مسابقه 
کشورهای پیشرفته و شرکت های مهم بین المللی برای سرمایه گذاری در ایران را به 
خاطر ارتقای جایگاه ایران در جامعه جهانی دانست و گفت: زمینه برای انجام کارهای بزرگ 
مهیاست، اما برای زندگی مردم، کارهای کوتاه مدت و میان مدت لازم است که لازمه آن 

همکاری دولت و مجلس است.
هاشمی رفسنجانی، اشتغال آفرینی را ضرورت امروز مردم، خانواده ها، جوانان و به 
خصوص تحصیلکرده ها خواند و گفت: باید برای برگشت رونق تولید به کشور و راه اندازی 
کارخانجات تعطیل شده، برنامه ریزی کرد که علمی ترین و اقتصادی ترین شیوه آن، 

استفاده از وجود نقدینگی هاست. البته قبل از آن فعلًا باید با جدّیت با قاچاق مبارزه کرد.
رییس مجمع تشخیص مصلحت نظام افزود :اگر به تولیدگران داخلی فرصت و میدان 

بدهیم، قاچاق و قاچاقچی به هر شکلی که باشد، از بین می رود.
وی ایجاد تردید برای سرمایه گذاران خارجی در ایران و منفی بافی های تریبون های 
رسمی را مانع اصلی در مسیر رونق اقتصادی کشور دانست و گفت: دولت و ملت با همه 
موانعی که در مسیر حرکت به سوی پیشرفت دارند، با همکاری و همدلی می توانند 

مشکلات را برطرف کنند.
هاشمی رفسنجانی، نقش و جایگاه مجلس برای ایجاد فضای کار، کوشش و اشتغال را 
بسیار والا دانست و گفت: امیدواریم نمایندگان منتخب، براساس وعده های انتخاباتی به 

وظایف خود عمل کنند.
رییس مجمع تشخیص مصلحت نظام، ترکیب مجلس آینده را برای کشور مناسب 
توصیف کرد و گفت: در همه جوامع یکی از عوامل رکود و تورم، حتی در ابعاد سیاسی، 
اجتماعی و فرهنگی هم رکود و تورم بی اخلاقی ها، دوری مجلس از انجام وظایف اصلی و 

دامن زدن به مسایل حاشیه ای و دوری از کارهای اساسی است.
وی با یادآوری جمله تاریخی امام راحل که »مجلس در رأس امور است«، گفت: از یک 
سو مظهر اراده، خواست و نظر مردم است و از سوی دیگر، با تصویب قوانین درست، بر 

صمیمیت حاکمیت و دولت با ملت می افزاید.
هاشمی رفسنجانی پرورش انسان های نخبه و سرنوشت ساز را یکی از ویژگی های 
استان یزد دانست و گفت: در دوره معاصر هم آقایان حجت الاسلام والمسلمین خاتمی و 

دکتر عارف از آن خطه برخاستند.
هاشمی رفسنجانی در این دیدار مردم یزد را دارای ریشه های تاریخی در تمدن ایران 
دانست و گفت: مردم آن خطه که صلابت خود را از کویر وام گرفته اند، در هر مقطعی، 
نقش خود را به خوبی ایفا کرده اند و تازه ترین مصداق نقش آفرینی آنان، انتخابات هفتم 

اسفند بود.
رییس مجمع تشخیص مصلحت نظام، با ارائه تحلیلی از انتخابات دو مجلس خبرگان 
رهبری و شورای اسلامی که باعث افزایش اعتماد مردم به نظام شده است، گفت: نکته مهم 
این انتخابات، تبلور آگاهی مردم بود که علی رغم تلاش بعضی ها برای مسمومیت های 

فضای انتخاباتی، حماسه وار آمدند و بهترین صحنه را رقم زده اند.

دادستان تهران خبر داد:

فساد کلان در بانک تجارت
دادستان عمومی و انقلاب تهران از صدور قرار در پرونده فساد کلان در بانک تجارت 

پس از دو سال رسیدگی خبر داد.
عباس جعفری دولت آبادی  در نشست با قضات ناحیه 28 دادسرای عمومی و انقلاب 
تهران که به جرایم کارکنان دولت رسیدگی می کنند، با اشاره به افزایش پرونده های وارده به 
مراجع قضایی از جمله دادسراها گفت: علت این امر تا حدی ناشی از لازم الاجرا شدن قانون 
آیین دادرسی کیفری جدید است. دادستان تهران از بازپرسان خواست نسبت به رسیدگی 

و تعیین تکلیف پرونده های مسن که بعضاً نیز پرونده های مهم هستند، اقدام کنند.
دولت آبادی با اعلام آمار قرارهای جلب به دادرسی صادره از شعب بازپرسی، در بیان 
علت درصد نازل قرارهای جلب به دادرسی نسبت به دیگر قرارها، به عواملی از جمله دیدگاه 
قضات، اهمیت پرونده ها، نوع ارجاعات، شکواییه های واهی یا گزارش های فاقد مستند اشاره 
کرد و در تبیین تأثیر دیدگاه قضات در این امر گفت: برخی قضات دیدگاه خوش بینانه 

نسبت به متهمان دارند که این امر موجب می شود کم تر نظر به جلب به دادرسی بدهند.
دادستان تهران به نقش دادیاران اظهارنظر در پالایش پرونده ها و تغییر ترکیب قرارها 
پرداخت و شمار بیش از 50 درصدی قرارهای منع تعقیب و شمار یک هفتمی قرارهای 

جلب به دادرسی نسبت به کل قرارهای نهایی را قابل توجیه ندانست.
که شامل  در سال جاری  تهران  دادستانی  اتخاذی  اعلام سیاست  با  دولت آبادی 
مطالبه گری از دستگاه های اجرایی است اعلام کرد: دادستان باید از دستگاه های اجرایی 

بخواهد که در دو زمینه پیش گیری از وقوع جرم و مبارزه با جرایم فعال شوند.
دادستان تهران به عنوان نمونه، از پرونده  فساد کلان در بانک تجارت نام برد و گفت: در 
پی قریب به دو سال رسیدگی در این پرونده، نسبت به بخشی از آن قرار صادر شده که 

تازه در ابتدای راه است.

عضو کمیسیون تلفیق بودجه خبر داد:

سه دهک پر درآمد از دریافت یارانه نقدی 
حذف می شوند

 عضو کمیسیون تلفیق بودجه از مصوبه کمیسیون مبنی بر حذف سه دهک پر در آمد 
و برخوردار جامعه از دریافت یارانه نقدی در سال ۹5 خبر داد.

سید هادی حسینی با اشاره به بررسی بند های پایانی لایحه بودجه گفت: بررسی 
بندهای بودجه امروز نهایی می شود و و بررسی ردیف ها و اصلاحات نیز در جلسه 1۴ 
فروردین سال ۹5 انجام خواهد شد. نماینده مردم ساری در مجلس شورای اسلامی گفت: 
در صورت تصویب نهایی مجلس شورای اسلامی بر اساس مصوبه کمیسیون تلفیق سه 
دهک برخوردار و پر در آمد جامعه در سال آینده از دریافت یارانه نقدی حذف خواهند 
شد و منابع آزاد شده به رونق تولید و اشتغال جوانان با اولویت طبقات آسیب پذیر جامعه 
اختصاص خواهد یافت. عضو کمیسیون تلفیق بودجه ادامه داد: 3 هزار و 500 میلیارد 
تومان از محل حذف 3 دهک بالای در آمدی آزاد می شود که به امر تولید و اشتغال جوانان 
با اولویت اقشار آسیب پذیر اختصاص خواهد یافت. به گزارش مهر کمیسیون تلفیق روز 
گذشته نیز مصوبه ای داشت که بر اساس آن افرادی که در سال بالای 35 میلیون تومان 

در آمد داشته باشند از دریافت یارانه نقدی حذف می شوند.

یادداشت

اخبـــار
معاون اول رئیس جمهوری گفت: مردم 
ایران تلاش کردند همدلی را در هفتم اسفند 
برای  درسی  این  امیدوارم  کنند،  تقویت 
همه نیروها و جریانات سیاسی باشد که با 
همدلی برای حل مشکلات کشور و مردم 

تلاش کنند.
به گزارش ایرنا، اسحاق جهانگیری روز 
چهارشنبه پس از پایان جلسه هیات دولت 
در جمع خبرنگاران اظهار داشت: مردم ایران 
در سال های گذشته فشارهای اقتصادی 
سنگینی را تحمل کردند، جوانان زیادی 
هستند که علاقمند به کار هستند ولی کار 
مناسب خود را پیدا نکردند و رفاه مردم و 
درآمد سرانه مردم کاهش پیدا کرده است. 
وی اضافه کرد: از خداوند می خواهم سال 
۹5 همه این کسری ها را جبران کنیم و 
رفاه و وضعیت اشتغال و اقتدار کشور بهتر 
و انسجام و همدلی بین نیروهای سیاسی 

کشور بیشتر شود.
سال آینده منابع زیاد خارجی 

سمت ایران خواهد آمد
وی در پاسخ به این سوال که قراردادهای 

زیادی بسته شده چه زمانی به منصه ظهور 
و عمل می رسد گفت: سال ۹5 از همه این 
جهات سال جدیدی خواهد بود؛ بالاخره بعد 
از سال های تحریم، سال ۹5 سالی است 
که باید آثار لغو تحریم را ببینیم، سالی است 
که باید منابع خارجی سمت ایران بیاید و 
قراردادهای خارجی عملیاتی شود و تحرک 

اقتصادی بیشتری به وجود آید. 
جهانگیری افزود: من فکر می کنم سال 
آینده حتما منابع زیاد خارجی سمت ایران 

خواهد آمد.
وی به خبرنگاری که خواست خاطره 
ای در مواجهه با منتقدان دولت در سالی 
که  خاطره  گفت:  کند  بیان  گذشت  که 
یادم نیست اما آنجا که احساس می کردم 
منتقدان مخصوصا در بخش های اقتصادی 
کردم  می  دارند سعی  های جدی  حرف 
بلافاصله دعوت کنم و جلسه بگذارم و با 
توضیحاتی که داده می شود آنها را قانع کنم 
و اگر حرفشان دقیق تر است آن را قبول 

و اجرا کنم.
جهانگیری ادامه داد: یکی دو مورد بود 

کارهای دولت  برخی  منتقد  که دوستان 
بودند بعد از جلسه بعضی جاها اقدامی انجام 
دادم که در جهت حرف آنها بود و فکر کردم 
انتقاد آنها انتقاد درستی بوده و باید اصلاح 
انجام دهیم، بعضی جاها هم توضیح دادیم، 
نمی دانم قانع شدند یا نه. وی در پاسخ به 
سوالی درباره ممنوع التصویری رییس دولت 
اصلاحات گفت: همه مسایل انشاء الله این 
گونه با گفت و گو حل می شود؛ دبیرخانه و 
رئیس شورای عالی امنیت اعلام نظر کردند، 
من که عضو شورا نیستم. جهانگیری افزود: 
مصوبه ای وجود ندارد ممکن است استنباط 
قوه قضائیه این باشد که اختیارات قانونی 
برای چنین محدودیت هایی دارد. فکر کنم 
با گفت و گویی با رئیس و مسوولان قوه 
قضائیه حتما به سمت حل این مشکلات 
خیلی  سال   ۹۴ سال  گفت:  وی  برویم. 
سختی بود این که ما این سال سخت را 
با حداقل مشکلات برای مردم و حداکثر 
مشکل برای دولت پشت سر گذاشتیم آن 
هم در شرایطی که اداره کشور خیلی دشوار 
بود، فکر می کنم این مهمترین کاری بود 

که انجام گرفت.
جهانگیری ادامه داد: در جلسه هیات 
دولت گفتم شنبه هم می مانم تا بتوانیم 
اگر مشکلی بود حل و فصل کنیم؛ کشوری 
که دو سال قبل با 100، 120 میلیارد دلار 
اداره شده یک دفعه درآمد آن 20 میلیارد 
دلار شد. در این دو سال هم هزینه ها یک 
به گونه  اداره کشور  است،  رشدی داشته 
ای که مردم احساس نکنند اوضاع به هم 
ریخته، کار بزرگی بود. از این نظر باید به همه 
مسوولان اجرایی کشور دست مریزاد گفت.

سال آینده اقتصاد کشور 
وارد دوره جدید می شود

در  که  خبرنگاری  به  پاسخ  در  وی 
خصوص وعده دولت برای رونق اقتصادی در 
سال ۹5 و ارزانی اجناس و کالاها پرسید، 
گفت: ارزان که انتظار درستی نیست، اما 
فکر می کنم سال آینده اقتصاد کشور وارد 
رئیس  اول  معاون  شود.  می  جدید  دوره 
جمهوری افزود: در این دوره ایجاد شغل، 
رشد اقتصادی، سرمایه گذاری، ورود منابع 

خارجی و افزایش صادرات کشور است.

وزیر امور خارجه، لغو تحریم ادامه تحصیل شهروندان ایرانی در خارج را آخرین موارد 
پذیرش در مذاکرات ایران و گروه 1+5 اعلام کرد و گفت: آنان از سلاح هسته ای نمی ترسند، 

بلکه از اتکا به نفس و ادامه تحصیل ایرانیان هراس دارند.
به گزارش ایرنا، محمدجواد ظریف شامگاه چهارشنبه در آخرین برنامه سفر 11 روزه خود 
به 6 کشور آسیایی و منطقه اقیانوس آرام در جمع ایرانیان در شهر سیدنی استرالیا، گفت: در 
حد توان برای لغو تحریم ادامه تحصیل ایرانیان درخارج از کشور تلاش کردیم و افتخار می 
کنیم که این تحریم در نخستین توافق 1۹37 قید شد. وی تاکید کرد: آنان هراس داشتند 
ایرانیان روی پای خود بایستند و تولید علم و آگاهی کنند. برخی نمی دانند تحریم تحصیل 
از آخرین تحریم هایی بود که ما توانستیم آن را برداریم. وزیر امور خارجه تصریح کرد اگر 
قانونی در مورد محدودیت تحصیل ایرانیان در خارج از کشور باقی مانده است، خلاف قطعنامه 
شورای امنیت سازمان ملل متحد و برجام است. وی ادامه داد اگر تحریمی در استرالیا باقی 

مانده، خلاف تعهدات است.
رییس دستگاه دیپلماسی کشورمان خاطرنشان کرد که حتی آمریکایی ها تحریم بانکی را 
لغو کردند و نباید هیچگونه تحریمی باقی مانده باشد. ظریف در ادامه با اشاره به توانایی بالای 
ایرانیان در خارج، گفت که مقامات استرالیایی نیز بر استفاده از توانمندی علمی ایرانیان مقیم 
این کشور تاکید کردند. وی یادآور شد که استرالیایی ها به شدت بدنبال جذب دانشجویان 
ایرانی هستند. وزیر امور خارجه همچنین از مذاکره با معاون علمی و فناوری رییس جمهوری 
برای ایجاد زمینه همکاری با ایرانیان مقیم خارج از کشور سخن گفت و اعلام کرد که این 
معاونت ریاست جمهوری برنانه ای را در این زمینه با ایرانیان مقیم در اروپا و آمریکا اغاز کرده 

است. وی همچنین به پیگیری وضعیت ایرانیان زندانی در استرالیا اشاره کرد و گفت: شماری 
از ایرانیان به اتهام ارتکاب برخی جرایم در این کشور زندانی هستند. ظریف ادامه داد: البته 
قابل توجیه نیست که یک ایرانی به خاطر مسایل اقتصادی به قاچاق مواد مخدر و دیگر جرایم 
روی آورد. رئیس دستگاه دیپلماسی با تاکید بر اینکه »ما از حقوق همه ایرانیان مقیم خارج از 
کشور دفاع می کنیم«، به مساله مهاجران غیرقانونی ایرانی در استرالیا اشاره کرد و گفت: عده 
ای فریب گروهی دروغگو را خوردند که ما وظیفه خود را دفاع از حقوق همه ایرانیان می دانیم.

مردم ایران آینده خود را رها نمی کنند
ظریف همچنین به شرایط کشور اشاره کرد و گفت: مردم ایران فشار زیادی تحمل کردند. 
این مردم بزرگ منشی را به دنیا نشان دادند. وی تاکید کرد: ایرانیان نشان دادند که وضعیت 

بد اقتصادی، کمبود دارو و امکانات باعث نمی شود آنها تسلیم شوند.
رییس دستگاه دیپلماسی یادآور شد: اگر مقاومت مردم نبود با اطمینان مذاکرات هسته ای 
به نتیجه نمی رسید و در واقع مذاکراتی شکل نمی گرفت. پس قهرمانان ما مردم ایران هستند 
و همه ما وامدار این ملت هستیم. ظریف همچنین گفت: وجود تنوع در جامعه ایرانیان امری 
طبیعی و نعمتی بزرگ است که می بایست قدر آن را دانست و از آن برای منافع کشور بهره 
برد. وی گفت: افتخار ما خدمت کردن به ایرانیان است. آقای اوباما در سخنرانی سال گذشته 
خود در مرکز سابان گفت »اگر می توانستیم حتی یک پیچ و مهره برنامه اتمی ایران را نمی 
گذاشتیم بماند، اما نمی توانیم«. این اعتراف بسیار مهمی است که نتیجه ایستادگی ملت ایران 
است. به این ملت می بایست افتخار کرد و با تواضع به آنها خدمت کرد. وی همچنین گفت: 

مردم ایران در انتخابات اخیر نشان دادند آینده خود را رها نمی کنند.

اسحاق جهانگیری:

 هفتم اسفند درسی برای همه جریانات سیاسی باشد

بحث  به  واکنش  در  رئیس جمهوی 
آزمایش موشکی ایران در شورای امنیت 
سازمان ملل گفت: خوشحالیم از این که 
افراطیون و جنگ طلبان و آنهایی که به 
ناروا بحث تست موشکی ما را به سازمان 
امیدانه  نا  بردند  امنیت  شورای  و  ملل 

برگشتند.
و  الاسلام  حجت  ایرنا،  گزارش  به 
المسلمین حسن روحانی روز چهارشنبه 
پس از پایان جلسه هیات دولت در جمع 
خبرنگاران افزود: دنیا به آنها پاسخ منفی داد 
و اعلام کرد که فعالیت ایران صرفا دفاعی 

برای حراست و حفاظت از کشور است.
وی ادامه داد: ما با موشکمان به هیچ 
عنوان قصد تجاوز به هیچ کشوری بویژه 
همسایگانمان را نداشته، نداریم و نخواهیم 

داشت. سلاح های ما صرفا برای دفاع از ملتمان است. آن 
هم کشوری که هشت سال مورد تجاوز بیگانگان قرار گرفت؛ 
بنابراین شرایط امروز ما به گونه است که خود را برای روابط 
بهتر با دنیا آماده کرده ایم. رئیس جمهوری گفت: ان شاءالله 
سال آینده روند اقتصادی خود را در کاهش تورم، رونق و رشد 
اقتصادی و آرامش بازار حفظ خواهیم کرد و درآمد های نفتی 
و غیر نفتی نیز افزایش خواهد یافت. روحانی خاطرنشان کرد: 
فروش نفت و میعانات ایران در روزهای آینده به دو میلیون 

بشکه در روز می رسد.
سال 95 سال صفا و صمیمیت بین احزاب

رئیس جمهوری با بیان این که ملت ایران از تنش و افراط 
بیزار است، گفت: امیدوارم با کمک ملت ایران حتی در منطقه 
صلح، ثبات و امنیت برقرار شود و یکی دو کشوری که از 
مسیر اعتدال خارج شده اند و خشونت را برگزیده اند به مسیر 

صحیح بازگردند.
روحانی با بیان این که در سال ۹۴، سربلندی ملت ایران 
در برجام، پایان تحریم ها و حماسه بسیار بزرگ ملت در 
هفت اسفند را شاهد بودیم، افزود: روزهای پایانی سال ۹۴ 
را پشت سرمی گذاریم و خود را برای سال جدید آماده می 

کنیم. در سال ۹۴ شاهد باران پربرکت الهی برای سرزمین 
خشکمان بودیم. وی اظهارداشت: همواره بهار پیام خاص 
خود را برای ما دارد؛ پیام بهار، اعتدال و میانه روی، صلح، 
دوستی و برادری است و در این بهار است که باید با همه 
ایرانیان صمیمیت و صفایمان را نشان دهیم به ویژه با اقوام، 
دوستان، همشهریان و هموطنان صله رحم داشته باشیم. 
روحانی گفت: آغاز سال ۹5 باید همچنین روز آشتی، صفا 
و صمیمیت بین همه احزاب و گروه های سیاسی باشد. ان 
شاء الله از آغاز ۹5 همچون سال قبل سال همدلی، همکاری، 
هم زبانی و رفاقت برای ساخت ایران با توسعه و آبادانی بیشتر 
باشد. رییس جمهوری گفت: سال آینده با کمک و همراهی 
مردم شرایط بهتری خواهد بود، سالی که نکوست از بهارش 

پیداست. 
روحانی ادامه داد: ما بهاری را آغاز می کنیم که بانک 
ها و بیمه های ما تحریم نیستند و می توانیم با کشورهای 

مختلف تجارت کنیم. 
و  آغاز  در کشور  گذاری  که سرمایه  این  بیان  با  وی 
قراردادهای بسیار مهمی با کشورهای مهم دنیا در سطوح 
مختلف امضا شده است، اضافه کرد: ارتباط بانک مرکزی 
جمهوری اسلامی ایران با بانک مرکزی کشورهای دنیا و 

همچنین سوئیس برقرار شده و حقوق 
هسته ای ملت ایران به رسمیت شناخته 

شده است.
ایران با دنیا تعامل سازنده دارد

رئیس جمهوری اضافه کرد: ایران با 
دنیا تعامل سازنده دارد و ما این تعامل را 
ادامه می دهیم. روحانی با تاکید بر این که 
ملت ایران از تنش و برخورد بیزار است، 
گفت: امیدوارم با کمک ملت ایران حتی در 
منطقه صلح و ثبات و امنیت برقرار شود و 
یکی دو کشوری که از مسیر اعتدال خارج 
شده اند و خشونت را برگزیده اند به مسیر 
صحیح بازگردند تا شاهد برادری، صفا، 
صمیمیت و توسعه کل منطقه خاورمیانه 
باشیم. روحانی گفت: خواهشم این است 
از این فضا برای دوستی و  ایام عید  در 
آشتی بیشتر و همچنین روابط بهتر با همه دوستان و اقوام 
استفاده کنیم تا روزهای شادی آفرین برای فرزندان باشد، با 
فرهنگ ایرانی بیشتر آشنا شوند و با طبیعت آشتی کنند. وی 
ادامه داد: می خواهم که حفظ محیط زیست به عنوان یکی 
از اصول ما در ایام عید باشد. کاری کنیم سفرها به سلامت 
انجام شود و در این راستا همه دستگاه های کشور آماده ارائه 
خدمات به مسافران نوروزی هستند. رئیس جمهوری با بیان 
این که ستاد هماهنگی خدمات سفرهای نوروزی از ماه ها 
پیش تشکیل شده اظهارداشت: همه ارگان ها و کسانی که باید 
به مردم خدمات مختلف بدهند همچون بخش های انتظامی، 
راهداری، اورژانس، بهداشتی و درمانی و همچنین آموزش و 
پرورش برای اسکان مسافران فعال هستند. رئیس دولت تدبیر 
و امید با اظهار امیدواری از این که سال جدید، عید و نوروز 
خوبی برای همه ایرانیان عزیز باشد، تاکید کرد: لازم می دانم از 
همه اصحاب رسانه، خبرنگاران عزیز و خبرنگاران صدا و سیما 
به دلیل خدماتشان در زمینه برجام، حماسه هفت اسفند و 
همچنین ایام نوروز و طول سال برای مردم قدردانی می کنم. 
روحانی گفت: امیدوارم نوروز سال ۹5 نوروز مبارکی برای 

همه ایرانیان، همسایگان و مسلمانان باشد.

دکتر حسن روحانی:

سال آینده باید سال آشتی باشد
اخبار

حسن  سلامی

رئیس مجلس شورای اسلامی بر 
کشور  اقتصادی  شرایط  بهبود  لزوم 
تاکید کرد و گفت: سروصداهای حاشیه 
ای برای یک کشور مضر است، بنابراین 
باید وقت مسئولان صرف رفع مشکلات 

اقتصادی کشور شود.
علی لاریجانی در دیدار با کارکنان 
اداره ترابری مجلس این مطلب را بیان 
کرد و افزود: برای توسعه و پیشرفت 
کشور نیاز به همت و مجاهدت وجود 
مسیر  شاءالله  ان  امیدوارم  و  دارد 
پیشرفت کشور فراهم شود...وی ادامه 
داد: پس از به سرانجام رسیدن توافق 
هسته ای امیدوارم فضای رونق و کسب 
و کار ایجاد شود البته باید همت داشت 
و از مشاجرات پرهیز کرد و به اصل 

موضوع پرداخت.
برجام سنگی ازجلوی پای مردم برداشت

کرد:  نشان  خاطر  اسلامی  شورای  مجلس  رئیس 
و  نتیجه رسید  به  در سال جاری  ای  مذاکرات هسته 
سنگی از جلوی پای مردم برداشته شد و این موضوع در 
مهرماه در مجلس به تصویب رسید و با تذکر و راهنمایی 
های مقام معظم رهبری دستور اجرای برجام صادر شد، 
همچنین در سال جاری انتخابات باشکوه مجلس به خوبی 
انجام شد. لاریجانی گفت: امیدوارم مجلس آینده پرکار و 
وظیفه شناس باشد و با خدمت به مردم از حضور مردم در 
انتخابات قدردانی شود. رئیس قوه مقننه با ابراز خرسندی 
از حضور در جمع پرسنل این اداره گفت: شما زحمات 
زیادی در سال می کشید که زحمات شما از چشم ما 
مغفول نبوده است. کارکنان اداره ترابری در شرایط سخت 
با نشاط و ادب و مهربانی کار خود را انجام می دهند و 
من وظیفه داشتم در پایان سال از شما تشکر کنم. وی 
افزود: شرایط کاری سختی در مجلس وجود دارد و گاهی 
جلسات کمیسیون ها تا دیروقت ادامه دارد، به طور مثال 
در ایام بودجه و حتی ایامی که موضوع برجام مطرح بود 
نشست ها تا دیروقت ادامه داشت و کارکنان زحمتکش 
اداره ترابری زحمت جابه جایی نمایندگان را انجام می 

دادند و بنده کاملا در جریان زحمات شما هستم. وی 
گفت: بدون پشتیبانی کارکنان اداره ترابری مجلس نمی 
تواند به طور مطلوب کار کند و روحیه و مهربانی و نشاط 
کاری شما روی فعالیت نمایندگان تاثیرگذار است. رئیس 
مجلس شورای اسلامی افزود: شرایط اقتصادی سخت 
کشور مانند مشکلات بیکاری و تورم باعث شده شرایط 
کاری نمایندگان سخت شود و بنده نیز که به شهرستان ها 
سفر می کنم مطالبه بسیاری از مردم رفع مشکل بیکاری 
است و سایر نمایندگان نیز با این موضوع روبرو هستند 
اما دستشان خیلی باز نیست اما رفتار عاطفی و مودبانه 
شما باعث می شود افراد بسیار بهتر کار کنند. لاریجانی 
افزود: مجلس نهاد قانونگذاری و تصمیم گیری در کشور 
است و کارکنان اداره ترابری مجلس در خانه ملت کار می 
کنند که در بهبود تصمیم گیری های نمایندگان مردم 
نقش دارند. وی خطاب به کارکنان اداره ترابری مجلس 
گفت: گاهی ممکن است در جریان کار اوقات تلخی هایی 
وجود داشته باشد اما روحیه بالا و نجابت شما کارکنان اداره 
ترابری قابل تقدیر است و مسئولان می دانند که تحمل 
شما بالا است. رئیس مجلس شورای اسلامی با تاکید بر 
لزوم رفع مسائل کارکنان اداره ترابری مجلس یادآور شد: 
امیدوارم تمامی مردم و خانواده های کارکنان اداره ترابری 
مجلس سال خوبی را پیش رو داشته باشند و با روحیه 

آسوده خدمت کنند.
اولویت مجلس دهم حل مسائل 

اقتصادی باشد
اسلامی  شورای  مجلس  رییس 
همچنین در دیدار با کارکنان قوه مقننه 
در تالار مشروطه مجلس همچنین با 
اشاره به مسائل اقتصادی کشور گفت: 
هنوز در حوزه اقتصادی در مرحله گذار 
هستیم که این مسأله باید برای مجلس 
آتی و سایر نهادها در کنار آن از اولویت 

های کار باشد.
علی لاریجانی با بیان این مطلب، 
افزود: آنچه توانمندی نظام جمهوری 
دهد  می  افزایش  را  ایران  اسلامی 
است.  اقتصادی  حوزه  توانمندسازی 
رییس مجلس نهم در ادامه یکی از آفت 
های جامعه را وجود نیروی بیکار تحصیل کرده دانست و 
اذعان کرد: علیرغم هزینه ای که نظام برای تحصیل این 
افراد کرده و وقتی که صرف مطالعه و کسب تخصص کرده 
اند نتوانسته باعث اشتغال جوانان تحصیل کرده شود؛ این 
درحالی است که کشور ما به لحاظ اقتصادی کم بنیه نیست 
و یک مدیریت قوی می تواند مشکلات آن را حل کند. وی 
در ادامه با بیان اینکه در حوزه اقتصادی ضعف داریم، تاکید 
کرد: ممکن است یک کشور آرمان های بلندی داشته باشد 
اما اگر زیرساخت اقتصادی نداشته باشد؛ نمی تواند به آرمان 
ها برسد، لذا اقتصاد مقاومتی درد امروز ماست که باید 
بدانیم اگر می خواهیم دین خود را به مردم ادا کنیم باید 
روی این بخش وقت گذاشته و از مسائل حاشیه ای پرهیز 
کنیم چنانچه در کشوری که دموکراسی وجود دارد حتما 
اختلافات است؛ اما باید از این ها استفاده کنیم. همچنین 
نباید در داخل اختلافات ماند و تشریح کردن آن هم مسأله 
را حل نمی کند؛ گاهی مسئولان مشکلات را تشریح می 
کنند این تشریح کردن ها مشکلات را حل نمی کند. 
رییس مجلس شورای اسلامی با بیان اینکه تشریح مداوم 
مشکلات از سوی مسئولان مسأله ای را حل نمی کند، 
گفت: مسأله اصلی سعادت کشور است که دولت و مجلس 
باید به دور از پرداختن به حواشی به حل مشکلات بپردازند.

رئیس مجلس شورای اسلامی:

سروصداهای حاشیه ای مضر است

محمد جواد ظریف:

تحریم کنندگان از اتکا به نفس ایرانیان هراس دارند



3 اقتصادی

آخرین نرخطلا د ر ایران 

4,441,000یک مثقال طلا

1,025,200یک گرم طلای 18

آخرین نرخانواع سکه

10,060,000سکه بهار آزاد ی

10,080,000سکه امامی

5,380,000نیم سکه

2,790,000ربع  سکه

1,910,000سکه یک گرمی

قیمت   نمایندگینام خود رو

 20635,000,000 تیپ 5

 206SD36,000,000وی 8

GLX 405 28,000,000پژو 

SLX 405 28,000,000پژو 

 33,000,000پژو پارس ELXسال

 34,000,000پژو پارس سال

E2 90 36,000,000تند ر 

LX 30,000,000رانا 

TU5 33,300,000رانا 

 29,000,000سمند LX سال

LX EF7 28,000,000سمند 

ELX 32,000,000سورن 

قیمت  نمایندگینام خود رو

300 S 55,000,000زوتی 

EX151 17,420,000سایپا کارا

 20,000,000سایپا 111

SE 132 19,800,000سایپا

SE 141 19,680,000سایپا

 19,000,000سایپا 131



قیمت   نمایندگینام خود رو

315 MVM34,000,000 

550 MVM44,000,000 

MVM X33 66,460,000 

هیات حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه یک قم تصرفات مالکانه 
مفروزی متقاضیان پرونده های تشکیلی طبق قانون مذکور را براساس گزارش کارشناسان 
و به استناد مدارک موجود در پرونده به شرح آراء ذیل تایید نموده اند. 1-رأی شماره 
13۹۴60330001015038 مربوط به پرونده کلاسه 13۹111۴۴30001001086آقای/ 
خانممحسن یزدی فرزند حسن6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 72/22 متر مربع بر روی 
قسمتی از پلاک ثبتی 1113۴ -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری عادی مع الواسطه 

از سید حسین فاطمی  .
کلاسه  پرونده  به  مربوط   13۹۴6033000100۴۹5۴ شماره  رأی   -2  
13۹111۴۴30001003372 آقای/ خانم محسن یزدی فرزند حسن 6دانگ یک باب 
ساختمان  بمساحت 63/67 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی  6فرعی از باقیمانده 

110۹3 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری عادی از حسن یزدی.
 3- رأی شماره 13۹۴60330001021631ورای اصلاحی 13۹۴60330001025031 
مربوط به پرونده کلاسه 13۹111۴۴300010056۴۹ آقای / خانم علی اکبر گرامی زاده 
فرزند علی محمد6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 162/80 متر مربع بر روی قسمتی از 

پلاک ثبتی 10816/2مکرر -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی. 
کلاسه  پرونده  به  مربوط   13۹۴60330001020306 شماره  رأی   -۴
13۹111۴۴30001007753 آقای / خانم اصغر خواهان یزدی فرزند محمود6دانگ یک 
باب ساختمان بمساحت 57/۹۹ متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 10۴73 -اصلی واقع 

در بخش1 ثبت قم خریداری عادی مع الواسطه از وراث مرتضی دادبان. 
کلاسه  پرونده  به  مربوط   13۹۴60330001020383 شماره  رأی    -5
13۹111۴۴3000100۹878 آقای / خانم فاطمه حیدری فرزند محمد6دانگ یک باب 
ساختمان بمساحت 6۹/11 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 10858 -اصلی واقع در 

بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   13۹۴60330001017177 شماره  رأی    -6  
13۹111۴۴3000100۹۴7۴ آقای / خانم داود ذاکریان بیدگلی فرزند محمد6دانگ یک 
باب ساختمان بمساحت 103/۴7 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 10875 -اصلی 

واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   13۹۴6033000101۹153 شماره  رأی   -7  
سید  فرزند  زاهد  طباطبائی  رضا  سید  خانم   / آقای   13۹111۴۴30001003831
عبدالحسین3دانگ مشاع از 6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 115/0۹ متر مربع بر روی 
قسمتی از پلاک ثبتی 10۴2۹ -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری عادی مع الواسطه 

از تقی دلداده ورثه عبداله دلداده . 
کلاسه  پرونده  به  مربوط   13۹۴6033000101۹157 شماره  رأی    -8
13۹۴11۴۴30001000308 آقای / خانم محبوبه قمی مافی آباد فرزند نبی اله3دانگ 
مشاع از 6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 115/0۹ متر مربع بر روی قسمتی از پلاک 
ثبتی 10۴2۹ -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری عادی مع الواسطه از تقی دلداده 

ورثه عبداله دلداده . 
کلاسه  پرونده  به  مربوط   13۹۴60330001022686 شماره  رأی   -۹
13۹111۴۴300010035۴۹ آقای / خانم سید اسداله هدائی فرزند سید ابوالقاسم 6دانگ 
یک باب ساختمان بمساحت 180/76 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 3۹85 -اصلی 

واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سهم الارث متقاضی از مالکیت ابوالقاسم هدائی.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   13۹۴6033000101۹782 شماره  رأی   -10  
13۹111۴۴3000100728۴ آقای / خانم حسن نجم آبادی فرزند صفر6دانگ یک باب 
ساختمان بمساحت 1۴۴ متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 613و61۴فرعی از 

باقیمانده 11512 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   13۹۴60330001001۹13 شماره  رأی   -11  
13۹111۴۴30002003778 آقای / خانم سید هادی صادقی فرزند سید حبیب 6دانگ 
یک باب ساختمان بمساحت 17/87 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 106۹۹ -اصلی 

واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   13۹۴603300010223۴1 شماره  رأی   -12  
13۹211۴۴30001000673 آقای / خانم سید نصراله نصیری فرزند حسین6دانگ یک 
باب ساختمان بمساحت 7۴ متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 10۴21/18 -اصلی واقع 

در بخش1 ثبت قم خریداری عادی مع الواسطه از علی اصغر محبی. 
کلاسه  پرونده  به  مربوط   13۹۴6033000101۹865 شماره  13-رأی 
13۹111۴۴30001005687 آقای / خانم سید محمد ذاکریان فرزند سید حسن6دانگ 
یک باب ساختمان بمساحت 75/1۹ متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 10۴۴6/1 

-اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری عادی مع الواسطه از محمد رئیس جعفری.
 1۴-  رأی شماره 1275۴ مربوط به پرونده کلاسه 3۴۹05هیات حل اختلاف ماده 
1۴7 آقای / خانم سوسن آرمند پیشه فرزند رحمت اله6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 
285 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 11228مکرر -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم 

خریداری سند رسمی. 
کلاسه  پرونده  به  مربوط   13۹۴60330001022213 شماره  رأی   -15
سید  فرزند  شریفی  رضا  احمد  سید  خانم   / آقای   13۹111۴۴30001002730
مصطفی2دانگ مشاع از 6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 185/75 متر مربع باستثناء 
ثمنیه اعیانی بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 10827/1 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم 

خریداری سند رسمی. 
کلاسه  پرونده  به  مربوط   13۹۴6033000102221۴ شماره  16-رأی 
13۹۴11۴۴30001000170 آقای / خانم فاطمه لسانی فرزند سید رضا2دانگ مشاع از 
6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 185/75 متر مربع  باستثناء ثمنیه اعیانی بر روی 

قسمتی از پلاک ثبتی 10827/1 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   13۹۴60330001022215 شماره  رأی   -17  
13۹۴11۴۴30001000177 آقای / خانم سید مصطفی شریفی فرزند حسین2دانگ 
مشاع از 6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 185/75 متر مربع باستثناء ثمنیه اعیانی بر 
روی قسمتی از پلاک ثبتی 10827/1 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی.

کلاسه  پرونده  به  مربوط   13۹۴60330001020278 شماره  رأی   -18  
13۹211۴۴30001000007 آقای / خانم محمد علی کلهر فرزند علی اکبر6دانگ یک 
باب ساختمان بمساحت ۴1/85 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 103۹3 -اصلی 
واقع در بخش1 ثبت قم خریداری عادی مع الواسطه از فاطمه صفری و معصومه ملا حسینی 

احدی از وراث حسن صفری.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   13۹۴603300010223۹3 شماره  1۹-رأی   
13۹211۴۴30001001۹20 آقای / خانم علیرضا ظهرابی جمکرانی فرزند مظاهر6دانگ 
یک باب ساختمان بمساحت 50 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 1/۴78 -اصلی واقع 

در بخش۴ ثبت قم خریداری سند رسمی.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   13۹۴603300010223۹0 شماره  20-رأی   
13۹111۴۴30001006522 آقای / خانم زین العابدین رئیس میرزائی فرزند حسن6دانگ 
یک باب ساختمان بمساحت 210/5 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 1/65 -اصلی 

واقع در بخش۴ ثبت قم خریداری عادی از سید حسین موسی زاده برقعی .
کلاسه  پرونده  به  مربوط   13۹۴60330001022202 شماره  21-رأی   
13۹111۴۴30001000562 آقای / خانم سعید شیری فرزند حسن6دانگ اعیان یک باب 
ساختمان بمساحت 100 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 6فرعی از 10277و10278 

-اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری عادی از حسین ده پروری. 
کلاسه  پرونده  به  مربوط   13۹۴60330001022301 شماره  22-رأی 
فرزند  آبادی  حاجی  رضائی  حسین  خانم   / آقای   13۹111۴۴300010071۴7
ابوالفضل6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 131/۹5 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک 

ثبتی 10۴77مکرر -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   13۹۴60330001023203 شماره  23-رأی   
13۹111۴۴30001010175 آقای / خانم سمیه ده پرور فرزند علی6دانگ یک باب 
ساختمان بمساحت 200 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 11205 -اصلی واقع در 
بخش1 ثبت قم خریداری عادی مع الواسطه از سلطنت سزاوار احدی از وراث عباس سزاوار. 
کلاسه  پرونده  به  مربوط   13۹۴6033000102267۴ شماره  2۴-رأی 
13۹111۴۴3000100۹682 آقای / خانم سید علی فروغی فرزند عباسعلی6دانگ یک باب 
ساختمان بمساحت 158/2 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 8و۹فرعی از 10۹2۹ 
-اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری عادی مع الواسطه از عادل بهاری نسبت به 77متر 
مربع از پلاک 10۹2۹/8و خریداری عادی مع الواسطه از عادل بهاری نسبت به 81/20متر 

مربع از پلاک 10۹2۹/۹ اصلی. 
کلاسه  پرونده  به  مربوط   13۹۴60330001022630 شماره  25-رأی 
13۹211۴۴30001002205 آقای / خانم سید رضا حسینی فرزند سید جواد6دانگ یک 
باب ساختمان بمساحت 125 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 11003 -اصلی واقع 

در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   13۹۴60330001021616 شماره  رأی   -26  
13۹111۴۴3000100۴261 آقای / خانم امل حریریان فرزند عبدالحسین6دانگ یک باب 
ساختمان بمساحت 21۹/7 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 10715 -اصلی واقع در 

بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی. 
کلاسه  پرونده  به  مربوط   13۹۴60330001021502 شماره  رأی   -27
13۹111۴۴30001002731 آقای / خانم عباس بخشی نیاءفرزند اسداله6دانگ یک باب 
ساختمان بمساحت 173/18 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 10827/1 -اصلی واقع 

در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   13۹۴6033000101۹1۴۹ شماره  رأی   -28  
13۹111۴۴30001000۴6۹ آقای / خانم مهدی سلیمانی خواه فرزند حسنعلی6دانگ 
یک باب ساختمان بمساحت 150 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 113۹5/1۴ 

-اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری عادی مع الواسطه از ابوالحسن رضوی .
کلاسه  پرونده  به  مربوط   13۹۴60330001015۴02 شماره  2۹-رأی   
13۹111۴۴30001005755 آقای / خانم عصمت صفری فرزند خیراله6دانگ یک باب 
ساختمان بمساحت ۹۴ متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 10۴20 -اصلی واقع در 
بخش1 ثبت قم خریداری عادی مع الواسطه از حسین الماسی احدی از وراث مرتضی 

الماسی. 
کلاسه  پرونده  به  مربوط   13۹۴60330001020276 شماره  30-رأی 
13۹111۴۴30001006۹13 آقای / خانم الهه صفری فرزند مرتضی 6دانگ یک باب 
ساختمان بمساحت 67/60 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 10۴58 -اصلی واقع 

در بخش1 ثبت قم خریداری عادی از علی بزرگ زاده احدی از وراث حسین بزرگ زاده. 
اصلاحی  رای  13۹۴60330001015330و  شماره  31-رأی 
13۹۴60330001022260 مربوط به پرونده کلاسه 13۹111۴۴3000100۴1۹5 آقای 
/ خانم حسن اسکندری فرزند علی6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 121/30 متر مربع 
بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 10۴20 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری عادی از 

فاطمه الماسی فرزند اصغر الماسی احدی از وراث غلامحسین الماسی.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   13۹۴60330001021365 شماره  32-رأی   
13۹111۴۴30001008۴53 آقای / خانم صدیقه رحیم زاده فرزند محمد6دانگ یک باب 
ساختمان بمساحت 70 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 11285/226 -اصلی واقع 

در بخش1 ثبت قم خریداری عادی مع الواسطه از محمد بیگدلی.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   13۹۴60330001021۴21 شماره  33-رأی   
13۹111۴۴30001008۴۴۹ آقای / خانم حسین قاسملو فرزند محمد6دانگ یک باب 
ساختمان بمساحت 170 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 11010 -اصلی واقع در 

بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   13۹۴6033000102028۹ شماره  3۴-رأی   
سید  فرزند  موحدی  مدرسی  رضا  سید  خانم   / آقای   13۹111۴۴30001008۴۹۹
حسن6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 160 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 

10870 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   13۹۴6033000102267۹ شماره  35-رأی   
13۹111۴۴3000100۹381 آقای / خانم اکرم خاکبازان مطلق فرزند مرتضی 6دانگ یک 
باب ساختمان بمساحت 8۹/20 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 86۹۹ -اصلی واقع 

در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   13۹۴603300010220۴1 شماره  36-رأی   
13۹111۴۴30001010087 آقای / خانم حسین ده پرور فرزند ماشااله 6دانگ یک باب 
ساختمان بمساحت 127/22 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 10250/18/36 -اصلی 

واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی. 
کلاسه  پرونده  به  مربوط   13۹۴6033000102۴۴1۹ شماره  37-رأی 
13۹211۴۴30001001278 آقای / خانم سید جواد رضایی فرزند سید محمد6دانگ یک 
باب ساختمان بمساحت ۹0/۹1 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 1113۴ -اصلی 
واقع در بخش1 ثبت قم خریداری عادی مع الواسطه از محمد تقی فاطمی احدی از وراث 

حسین فاطمی.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   13۹۴60330001006۴2۹ شماره  38-رأی   
13۹111۴۴30001000۴20 آقای / خانم نفیسه حیدری خراسانی فرزند ابوالقاسم 6دانگ 
یک باب ساختمان بمساحت 156 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 102۴7 -اصلی 

واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی. 
کلاسه  پرونده  به  مربوط   13۹۴60330001021613 شماره  3۹-رأی 
13۹111۴۴3000100700۹ آقای / خانم حسین ده پروری فرزند رضا6دانگ یک باب 
ساختمان بمساحت 72/۴5 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 10۴۴6/1 -اصلی واقع 

در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   13۹۴6033000102۴1۹5 شماره  ۴0-رأی   
13۹211۴۴30001001330 آقای / خانم اکرم استاد هاشمی فرزند علی6دانگ یک باب 
ساختمان بمساحت 1۹2 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 10858 -اصلی واقع در 

بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   13۹۴60330001023588 شماره  ۴1-رأی   
13۹211۴۴30001002632 آقای / خانم عباس توائی فرزند محمد حسین6دانگ یک 
باب ساختمان بمساحت 1۹2 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 11027 -اصلی واقع 

در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   13۹۴6033000101۹7۹7 شماره  ۴2-رأی   
13۹111۴۴30001005۹01 آقای / خانم فاطمه موتمنی شیشکلی فرزند صفر6دانگ یک 
باب ساختمان بمساحت 106/70 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 7013/2 -اصلی 

واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی و و سند اقرارنامه اصلاحی. 
کلاسه  پرونده  به  مربوط   13۹۴6033000102۴381 شماره  ۴3-رأی 
13۹211۴۴3000100155۴ آقای / خانم ابراهیم رنجبر شیرازی فرزند ابوالفضل6دانگ 
یک باب ساختمان بمساحت 63/60 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی ۹۴66مکرر 

-اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی. 
کلاسه  پرونده  به  مربوط   13۹۴6033000102۴278 شماره  ۴۴-رأی 
باب  یک  عباس6دانگ  فرزند  شاپوری  رقیه  خانم   / آقای   13۹211۴۴300010018۴6
ساختمان بمساحت 6۴ متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 10۴20 -اصلی واقع در بخش1 

ثبت قم خریداری عادی مع الواسطه از فاطمه الماسی و زهرا الماسی وراث مرتضی الماسی. 
کلاسه  پرونده  به  مربوط   13۹۴60330001018501 شماره  ۴5-رأی 
13۹211۴۴30001000۴۴0 آقای / خانم علی ایمانی منش فرزند باقر6دانگ یک باب 
ساختمان بمساحت 162 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 10۹71 -اصلی واقع در 

بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   13۹۴60330001023221 شماره  ۴6-رأی   
13۹111۴۴30001007628 آقای / خانم ابراهیم پاپی صادقی فرزند زرغام 6دانگ یک 
باب ساختمان بمساحت 115/50 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 10857 -اصلی 

واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی. 
کلاسه  پرونده  به  مربوط   13۹۴60330001020270 شماره  رأی   -۴7
13۹111۴۴30001006007 آقای / خانم اسماعیل عبادی چلان فرزند احمد علی6دانگ 
یک باب ساختمان بمساحت 58/63 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 10۴73 -اصلی 

واقع در بخش1 ثبت قم خریداری عادی از وراث علی خلیلی کیال و عذری ایرانی.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   13۹۴60330001015755 شماره  ۴8-رأی   
13۹111۴۴3000100۴187 آقای / خانم محسن قدمی قمی فرزند حسین6دانگ یک 
باب ساختمان بمساحت ۴۴/07 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 10327 -اصلی واقع 

در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   13۹۴6033000102۴2۹0 شماره  ۴۹-رأی   
13۹211۴۴30001000۹۹2 آقای / خانم مهری رضا زاده فرزند احمد3دانگ مشاع از 
6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 156/13 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 

11003 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   13۹۴6033000102۴2۹1 شماره  50-رأی   
13۹211۴۴30001000۹۹3 آقای / خانم حسن اسماعیلیان فرزند محمد3دانگ مشاع 
از 6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 156/13 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 

11003 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   13۹۴6033000102۴087 شماره  51-رأی   
13۹211۴۴30001002315 آقای / خانم فاطمه گلستانی قمی فرزند ابوالفضل 2دانگ 
مشاع از 6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 113/70 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک 
ثبتی 10۴35 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری عادی مع الواسطه از وراث محمد 

علی اجلال .
کلاسه  پرونده  به  مربوط   13۹۴6033000102۴08۹ شماره  52-رأی   
13۹211۴۴30001002316 آقای / خانم محسن اسکندری فرد فرزند ابوالفضل ۴دانگ 
مشاع از 6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 113/70 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک 
ثبتی 10۴35 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری عادی مع الواسطه ازوراث محمد 

علی اجلال .
کلاسه  پرونده  به  مربوط   13۹۴6033000102۴۴37 شماره  53-رأی   
13۹111۴۴3000100۴00۴ آقای / خانم حسن قاسمی یگانه فرزند حسین6دانگ یک 
باب ساختمان بمساحت ۴۹/80 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 10۴73 -اصلی 
واقع در بخش1 ثبت قم خریداری عادی مع الواسطه از ورثه قدسیه روحانی احدی از وراث 

میر باقر روحانی.

کلاسه  پرونده  به  مربوط   13۹۴60330001020268 شماره  5۴-رأی   
13۹111۴۴3000100۹73۹ آقای / خانم ربابه میره ئی فرزند سید تقی6دانگ یک باب 
ساختمان بمساحت 138/3۹ متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 1076۴/1 -اصلی واقع 

در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   13۹۴60330001022۴02 شماره  55-رأی   
13۹111۴۴30001006662 آقای / خانم ابوالقاسم طاهری آکردی فرزند حسین6دانگ 
یک باب ساختمان بمساحت 172/30 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 1100۴ 

-اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   13۹۴60330001023216 شماره  56-رأی   
13۹211۴۴30001000۹۹5 آقای / خانم جواد خودکار فرزند مرتضی 6دانگ یک باب 
ساختمان بمساحت 63/50 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 11117 -اصلی واقع در 

بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی و اقرار نامه اصلاحی.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   13۹۴6033000102۴0۹0 شماره  57-رأی   
13۹211۴۴30001000287 آقای / خانم احمد حیدر فرد فرزند رضا قلی 103/۴2متر 
مربع از 6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 155/13 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 

1118۴/۹ -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی. 
کلاسه  پرونده  به  مربوط   13۹۴6033000102۴0۹2 شماره  58-رأی 
13۹۴11۴۴30001000815 آقای / خانم نجمه غفاریان فردوئی فرزند عباس51/71متر 
مربع از 6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 155/13 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 

1118۴/۹ -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی. 
کلاسه  پرونده  به  مربوط   13۹۴60330001010111 شماره  5۹-رأی 
باب  فرزند سعداله6دانگ یک  / خانم علی نظری  آقای   13۹111۴۴30001005328
ساختمان بمساحت 62/15 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 112۴2 -اصلی واقع 
در بخش1 ثبت قم خریداری عادی مع الواسطه از حیدر اصفهانی نژاد .  60-رأی شماره 
13۹۴60330001023616 مربوط به پرونده کلاسه 13۹111۴۴3000100830۹ آقای 
/ خانم ابوالفضل هاشمی فرزند محمد6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 101/37 متر 
مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 110۹2 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری 

سند رسمی. 
کلاسه  پرونده  به  مربوط   13۹۴60330001023581 شماره  61-رأی 
13۹111۴۴300010057۴3 آقای / خانم حسین صفری فرزند احمد6دانگ یک باب 
ساختمان بمساحت 1۴۴ متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 110۹3/6 -اصلی واقع در 

بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی. 
اصلاحی  رای  13۹۴60330001016110و  شماره  62-رأی 
13۹۴6033000101۹۹۴2 مربوط به پرونده کلاسه 13۹111۴۴30001008۹71 آقای / 
خانم سید ابوالحسن محمدی فرزند سید عباس 6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 78/2۴ 
متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 11186 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری 

عادی مع الواسطه از معصومه نادری.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   13۹۴60330001023۴52 شماره  63-رأی   
13۹111۴۴3000100۴515 آقای / خانم محمد دلدار پاپکیاده فرزند حسین6دانگ یک 
باب ساختمان بمساحت 65 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 11133 -اصلی واقع در 

بخش1 ثبت قم خریداری عادی مع الواسطه از کریم زرائی . 
کلاسه  پرونده  به  مربوط   13۹۴60330001023۴5۴ شماره  6۴-رأی 
13۹111۴۴3000100۴175 آقای / خانم رمضانعلی دلدار پاپکیاده فرزند حسین6دانگ 
یک باب ساختمان بمساحت 65 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 11133 -اصلی 

واقع در بخش1 ثبت قم خریداری عادی مع الواسطه از کریم زرائی . 
کلاسه  پرونده  به  مربوط   13۹۴6033000102۴1۹۹ شماره  65-رأی 
13۹111۴۴30001008557 آقای / خانم صدیقه مرادمند فرزند اکبر6دانگ یک باب 
ساختمان بمساحت ۴۴/70 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 1/۴78 -اصلی واقع در 
بخش۴ ثبت قم خریداری عادی مع الواسطه از مرتضی صادقی احدی از وراث بیگم صادقی.

کلاسه  پرونده  به  مربوط   13۹۴6033000102۴2۹5 شماره  66-رأی   
13۹211۴۴30001000551 آقای / خانم احمد صنعت گر فرزند عبدالرزاق 6دانگ یک 
باب ساختمان بمساحت 187/۹2 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 6155/11 -اصلی 

واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   13۹۴60330001022073 شماره  67-رأی   
13۹111۴۴30001006621 آقای / خانم اقدس شیرین کلام فرزند عباسقلی 6دانگ یک 
باب ساختمان بمساحت 88/65 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 10605/۴60 

-اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   13۹۴60330001015712 شماره  68-رأی   
13۹111۴۴30001003155 آقای / خانم عیدالرضا خالصی زاده فرزند عبد6دانگ یک باب 
ساختمان بمساحت 102/07 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 11060 -اصلی واقع 

در بخش1 ثبت قم خریداری عادی از صندوق ذخیره علوی .
کلاسه  پرونده  به  مربوط   13۹۴60330001023۴25 شماره  6۹-رأی   
13۹111۴۴30001005761 آقای / خانم معصومه کربلایی حسن فرزند خلیل 6دانگ 
یک باب ساختمان بمساحت 120 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 10250/23/356 

-اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   13۹۴60330001023۹33 شماره  70-رأی   
13۹111۴۴300010031۹۴ آقای / خانم محمد اتراک فرزند سلطانعلی6دانگ یک باب 
ساختمان بمساحت 1۴0 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 1113۴/3/۹ -اصلی واقع 

در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی. 
کلاسه  پرونده  به  مربوط   13۹۴60330001023۴20 شماره  71-رأی 
13۹211۴۴30001001585 آقای / خانم احمد گیلکی فرزند غلام 6دانگ یک باب 
ساختمان بمساحت 131/۹6 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 10650 -اصلی واقع 

در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   13۹۴6033000102۴353 شماره  72-رأی   
13۹111۴۴3000100۹10۹ آقای / خانم فاطمه زینلی فرزند علی محمد6دانگ یک باب 
ساختمان باستثناء ثمنیه اعیانی بمساحت 1۴1/66 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 

11720 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   13۹۴60330001021370 شماره  73-رأی   
13۹111۴۴3000100521۹ آقای / خانم مصطفی لکی فرزند گلشن 6دانگ یک باب 
ساختمان بمساحت 51/27 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی باقیمانده 112۴0 -اصلی 

واقع در بخش1 ثبت قم خریداری عادی مع الواسطه از سید احمد رضوی .
کلاسه  پرونده  به  مربوط   13۹۴60330001021876 شماره  7۴-رأی   
13۹111۴۴30001001۹63 آقای / خانم هما برقعی فرزند سید محمود 6دانگ یک باب 
ساختمان بمساحت 80/80 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 10۴26 -اصلی واقع در 

بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   13۹۴60330001023۹1۴ شماره  75-رأی   
13۹211۴۴3000100152۹ آقای / خانم حسن نداف نیا فرزند علی محمد6دانگ یک 
باب ساختمان بمساحت 85/58 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 113۹5/1۴ -اصلی 

واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی. 
کلاسه  پرونده  به  مربوط   13۹۴60330001022133 شماره  76-رأی 
13۹111۴۴3000100۴722 آقای / خانم ابوالقاسم زمانی قمی فرزند حسین6دانگ یک 
باب ساختمان بمساحت 7۴/17 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 1031۴ -اصلی واقع 
در بخش1 ثبت قم خریداری عادی مع الواسطه از محمد رضا جباری نیک نسبت به 50سهم 

و اکرم شاد نسبت به 2۴/5سهم.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   13۹۴6033000102160۴ شماره  77-رأی   
13۹111۴۴30001001۹۴۹ آقای / خانم زهرا توان فرزند صادق6دانگ یک باب ساختمان 
بمساحت 116 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 11233و1122۴/1 -اصلی واقع در 
بخش1 ثبت قم خریداری عادی مع الواسطه از علیرضا ولی فرزند غلامعلی نسبت به 56سهم 
از پلاک 11233 اصلی و خریداری عادی مع الواسطه از علیرضا ولی فرزند غلامحسین نسبت 

به 60سهم از پلاک 1122۴/1 اصلی .
کلاسه  پرونده  به  مربوط   13۹۴60330001023۴12 شماره  78-رأی   
13۹111۴۴3000100۹55۹ آقای / خانم عبداله هاشمی کلکو فرزند حسین6دانگ یک 
باب ساختمان بمساحت ۴1 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 10285 -اصلی واقع در 

بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   13۹۴60330001021506 شماره  7۹-رأی   
13۹111۴۴30001003253 آقای / خانم محسن علی مردانی فرزند هیبت الله 6دانگ 
یک باب ساختمان بمساحت 70/۴3 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 1100۴ -اصلی 

واقع در بخش1 ثبت قم خریداری عادی مع الواسطه از سید محمد ضیاء پیش بین .
کلاسه  پرونده  به  مربوط   13۹۴60330001021۴01 شماره  80-رأی   
13۹111۴۴3000100۴787 آقای / خانم علی اوسط کرمی فرزند محمد اسماعیل 6دانگ 
یک باب ساختمان بمساحت 60/11 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 11285/253 

-اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری عادی مع الواسطه از حسین کرمانی. 
کلاسه  پرونده  به  مربوط   13۹۴6033000102۴385 شماره  81-رأی 
13۹211۴۴30001000۴2۹ آقای / خانم محمد رضا علی عسکری فرزند حسن6دانگ 
یک باب ساختمان بمساحت 13۴ متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 10281 -اصلی 

واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی. 
کلاسه  پرونده  به  مربوط   13۹۴60330001025۴87 شماره  82-رأی 
13۹211۴۴30001003077 آقای / خانم علی اصغر واحدی فرزند غلام رضا6دانگ یک 
باب ساختمان بمساحت 501/71 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 10761 -اصلی 

واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   13۹۴60330001023۹۴3 شماره  83-رأی   
13۹211۴۴30001000۹85 آقای / خانم ابوالفضل ساکت فرزند محمد6دانگ یک باب 
ساختمان بمساحت 1۹8/30 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی باقیمانده 11518 

-اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی.
 مورد تایید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و انقضاء موعد 
مقرر سند مالکیت رسمی صادر گردد با توجه به عدم دسترسی به مالکین مشاعی مراتب 
در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی تا چنانچه اشخاص ذینفع اعتراضی داشته باشند ظرف 
مدت 2 ماه از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول اعتراض خود را به اداره ثبت اسناد منطقه1 قم 
تسلیم و رسید آن را اخذ و ظرف مدت یکماه پس از تسلیم اعتراض به اداره ثبت به دادگاه 
مراجعه و دادخواست خود را به مرجع قضائی تقدیم و گواهی آنرا به این اداره تحویل نمایند 
لازم به توضیح است که صدور سند بر اساس قانون مذکور مانع از مراجعه متضرر به دادگاه 

نخواهد بود.
تاریخ انتشار اول: 1394/12/27
تاریخ انتشار دوم: اولین نوبت انتشار روزنامه در سال 1395با احتساب 15روز 
فاصله قانونی 
 جعفر کاظمی
رئیس ثبت اسناد منطقه یک قم

آگهی ماده 3 قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی و مشاعی

پنجشنبه -بیست وهفتم اسفندماه 1394 - سال هجدهم - شماره 3966

روابط عمومی شرکت فولاد آشیان کومش

قابل توجه شهروندان محترم شهر مقدس قم 
احتراما به استحضار شهروندان محترم شهر مقدس قم می رساند با عنایت به اتمام قرارداد 
فی مابین شرکت فولاد آشیان کومش با سازمان حمل و نقل و ترافیک شهرداری قم مبنی 
بر ارائه خدمات کنترل پارک حاشیه ای با اجرای سیستم هوشمند پارکومتر در مسیرهای 
1( بلوار ۴5 متری عماریاسر، مسیر رفت و برگشت حدفاصل تقاطع خیابان انقلاب و تقاطع 
خیابان طالقانی2( مسیر رفت خیابان فاطمی)دورشهر( ، حد فاصل میدان جانبازان تا میدان 
رسالت3( مسیر رفت و برگشت بلوار امین ، حد فاصل بلوار شهید صدوقی و بلوار شهید 
گلزاری، ۴( مسیر رفت خیابان صفائیه ، حد فاصل میدان شهدا تا مقابل بیت رهبری 5( فاز 
یک در مسیر رفت خیابان امام خمینی )ره(، حد فاصل میدان امام خمینی)ره( تا تقاطع 
بلوار شهید کیوانفر6( مسیر رفت خیابان باجک )1۹ دی( حد فاصل میدان جهاد تا چهارراه 
بازار در تاریخ 13۹5/1/5 ، لذا از شهروندان محترم دارای کارت پارک جهت استفاده از 
سیستم هوشمند پارکومتر در مسیرهای مذکور خواهشمند است از تاریخ درج این آگهی ) 
به استثنای ایام تعطیل( حداکثر تا پایان فروردین ماه سال 13۹5 جهت تحویل کارت پارک 
و اخذ باقیمانده شارژ آنها از ساعت 8 صبح الی 13 ظهر به دفتر شرکت ایمن پارک مهر در 
قم به نشانی بلوار محمد امین، کوچه 7، ساختمان عرفان، طبقه 3، واحد 8 مراجعه فرمایید 

و در صورت نیاز با شماره تلفن 32615۴2۹ تماس حاصل فرمایید.
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طاهری:

 20 میلیارد تومان درآمدزایی کرده ایم

سرپرست باشگاه پرسپولیس می گوید در سال جاری 20 میلیارد تومان درآمدزایی داشته 
است.

علی اکبر طاهری درباره بحث تمدید قرارداد برانکو ایوانکوویچ و همین طور بدهی های 
باشگاه پر سپولیس صحبت کرد. او می گوید چند ماه است که هم برانکو ایوانکوویچ و هم 
باشگاه هر دو موافق همکاری با هم هستند، اما فرصتی برای انجام ریز مذاکرات وجود 

نداشت. در ادامه گفت و گوی علی اکبر طاهری را با خبرنگار ایسنا می خوانید:
* ابتدا درباره تمدید قرارداد برانکو ایوانکوویچ صحبت کنید. قرارداد این مربی 

چه زمانی امضا خواهد شد؟
همه در چند وقت اخیر نگران تمدید قرارداد این مربی بودند و ما خواستیم در این مقطع 
زمانی این خبر را رسانه ای کنیم تا دل هو اد ا ران نیز شاد شود. البته حدود یک ماه قبل 
بحث هایمان را با برانکو انجام داده بودیم و توافقات اولیه هم حاصل شده بود که حتی صحبت 
با خود شما به توافق اولیه اشاره کرده بودم. ما خواستیم با اعلام این خبر در نزدیک سال نو 
دل هو اد ا ران را شاد کنیم و به نوعی به آنها یک عیدی بدهیم. خدا را شکر مشکلی از امضای 

قرارداد وجود ندارد و به زودی قرارداد امضا خواهد شد.
* آیا برای تمدید قرارداد برانکو او شرایط خاصی داشته است و یا شما شرایط 

خاصی برای او گذاشته اید؟
تمرکز ما فعلا روی فصل جاری است، اما این را هم در نظر بگیرید مربی که می خواهد 
فصل آینده کارش را ادامه بدهد، قطعا برنامه های را دارد که باید اجرایی شود. ما هم با 
مدیریتی که انجام می دهیم سعی می کنیم برنامه های مدنظر برانکو اجرایی کنیم و بازیکنان 
مدنظرش را جذب کنیم. البته در نظر داشته باشید برای جذب بازیکن بر اساس آیین نامه  های 
سازمان لیگ با محدودیت هایی مواجه هستیم و این گونه نیست که هر بازیکنی که بخواهیم 
را به راحتی جذب کنیم. به طور مثال فقط 18 بازیکن بالای 23 سال می توانیم در لیست 
داشته باشیم و در حال  حاضر هم چند بازیکن در تیم ما حضور دارند که سنشان سال آینده 

به بالای 23 سال می رسد. بنا بر این باید با قوانین سازمان لیگ مطابق باشیم.
* طی روزهای اخیر شایعاتی مبنی بر لغو اردوی عمان مطرح شده بود، آیا این 

اردو برگزار خواهد شد؟
تا به این لحظه که من با شما صحبت می کنم لغو اردوی عمان مطرح نشده است و این 

اردو برگزار خواهد شد.
* طی روزهای اخیر قائم مقام اسبق باشگاه پر سپولیس بازداشت شد، آیا 
بازداشت این فرد به مساله بدهی پانزده میلیاردی باشگاه پر سپولیس مرتبط 

می شود؟
بله. این موضوع در همین رابطه است و مسئولان محترم قضایی در حال پیگیری موضوع 
هستند. ماهیت مساله را پیش از این توضیح داده بودم و فردی قصد داشت بر اساس یک 
قراردادی که یک طرف آن یک شرکت است درخواست طلب 15 میلیاردی کرده بود و در 
نهایت هم توسط ادعاهای خود علیه باشگاه حکم گرفته بودند. ما هم مدارک مان را به مراجع 
محترم قضایی ارائه کردیم و آنها موضوع را پیگیری کردند. از مراجع قضایی تشکر می کنم که 
اجازه ندادند حق و حقوق باشگاه پایمال شود. تا زمانی که من مدیریت باشگاه پر سپولیس را 
در اختیار دارم اجازه نمی دهم ذره ای از حق و حقوق پر سپولیس پایمال شود. همیشه سعی 

می کنم منافع باشگاه را به طور احسن حفظ کنم و حافظ دارایی های آن باشم.
* جدیدا آیا از بدهی های معوق باشگاه پر سپولیس مبلغی را پرداخت کرده اید؟

بله جدیدا هم از بدهی های گذشته مبلغی را پرداخت کرده ایم. در حال  حاضر 13 
مورد پرونده در دستور کار باشگاه قرار دارد. ما پرونده ولاسکو را بستیم. او بازیکنی بود که 
پرونده اش مربوط به سال ۹1 می شود. این بازیکن یک مطالبه 110 هزار دلاری داشت که 
55 هزار دلار آن را پرداخت می کند و مابقی آن می ماند و این بازیکن از باشگاه پر سپولیس 
شکایت می کند و در نهایت هم حکم هم می گیرد. البته حکم او مربوط به سال گذشته 
می شود ، ولی چند وقت قبل نامه اش برای ما آمد و مجبور بودیم مبلغ 60 هزار دلار را 
پرداخت کنیم که این کار را انجام داده ایم. اگر این 60 هزار دلار را پرداخت نمی کردیم شش 
امتیاز از ما کسر می شد. پرونده دیگری وجود دارد که مربوط به ممدوتال می شود که این 
پرونده مربوط به سال ۹0 است و باید بابت آن 107 هزار دلار پرداخت می کردیم به همین 
خاطر بدهی این بازیکن را پرداخت کنیم تا مشمول کسر شش امتیاز نشویم. پرونده دیگری 

هم مربوط به سکوبرت است که در سال 8۹ با او قرارداد بسته اند.
می خواهم بگویم که برخی از پرونده ها مربوط به سال های قبل است، اما حکم پرداختش 
الان به باشگاه آمده است و ما مجبور به پرداخت آنها شده ایم. ظرف دو ماه اخیر چهار پرونده 
را که مربوط به ممدوتال، سکوبرت ، ولاسکو و روبرتو دوسا بود که آن را ما حل و فصل 
کردیم و با پرداخت بیش از دو میلیارد تومان اجازه ندادیم 2۴ امتیاز از پر سپولیس کم شود. 
اگر ببینید متوجه می شوید در حال  حاضر وضعیت نقدینگی باشگاه پر سپولیس آن چنان 
هم مساعد نیست ، ولی مجبور بودیم این بدهی ها را پرداخت کنیم. اینها اعدادی هستند 
که روی اداره این باشگاه تاثیر گذار است و ما هنوز پرونده هایی در اختیار داریم که مجبوریم 

آنها را پرداخت کنیم.
* تا به حال چقدر از طریق اسپانسر در آمد داشته اید؟

از اول سال تا به الان چیزی بالغ بر 20 میلیارد تومان کسب درآمد کرده ایم که از این 
مقدار حدود 1۴ میلیارد مربوط به سامانه هواداری می شود. من از همه هو اد ا ران تشکر 
می کنم که ما را کمک کردند. امیدوارم که همکاری و پشتیبانی آنها ادامه داشته باشد تا 
بتوانیم مشکلات گریبانگیر باشگاه را مرتفع کنیم. اگر هو اد ا ران عضو سامانه هواداری نباشند 
به مشکل بر می خوریم. تمام درآمدهایی که داشته ایم تا به حال هزینه های باشگاه از جمله 
مطالبات بازیکنان، سفرها و هزینه های دیگر را پرداخت کرده ایم، اما ما تا به امروز مشکلی 

بابت پرداختی نداشتیم.
* به عنوان سوال پایانی می خواهیم درباره وضعیت مدیر عاملی باشگاه از شما 
سوال کنیم به راستی باشگاه پر سپولیس چه زمانی از طریق مدیر عامل اداره 

خواهد شد و حکم سرپرستی شما به مدیر عامل تغییر خواهد کرد؟
من ، علی اکبر طاهری افتخارم این است که خدمتگزار باشگاه پر سپولیس باشم. واژه 
اثری در من ندارد. تنها چیزی که برای من مهم است این است که به باشگاه پر سپولیس 
و هو اد ا رانش خدمت کنم. مهم نیست که مدیر عامل و یا سرپرست باشم. سرپرست یعنی 

کسی که باشگاه را اداره می کند. 

برای حضور در رقابتهای انتخابی المپیک؛

32 بازیکن به اردوی تیم ملی والیبال
 دعوت شدند

اسامی 32 بازیکن را برای شرکت در اردوی آمادگی تیم ملی والیبال کشورمان برای 
حضور در مسابقات انتخابی المپیک اعلام شد.

با پایان یافتن لیگ برتر مردان و مرحله اول اردوی امادگی تیم ملی ب، کادر فنی 
تیم ملی والیبال کشورمان اسامی 32 بازیکن را برای حضور در اردوی آمادگی مسابقات 

انتخابی المپیک اعلام کرد که به شرح ذیل است:
پاسور ها: سعید معروف، مهدی مهدوی، علیرضا بهبودی، محمد طاهر وادی و علی 

نودوز پور
پشت خط زن: شهرام محمودی، امیر غفور، میکاییل تاجر، جواد حسین آبادی، 

امین علوی
لیبرو: فرهاد ظریف، مهدی مرندی، محمدرضا موذن، مصطفی حیدری

سرعتی: محمد موسوی عراقی، عادل غلامی، آرمین تشکری، مصطفی شریفات، 
سامان فائزی، مسعود غلامی، مهدی رنجبر، علی شفیعی، محمد فلاح

دریافت کننده: حمزه زرینی، میلاد عبادی پور، فرهاد قائمی، فرهاد نظری افشار، 
علیرضا مباشری، رحمان داودی، مجتبی میرزا جانپور، محمد جواد معنوی نژاد، 

مجتبی شبان
بازیکنان دعوت شده بر اساس برنامه رائول لوزانو، زیر نظر خوان سیچلو به عنوان 
مربی و آندرس اسپر ادواردوبه عنوان بدنساز و دیگر مربیان ایرانی حاضر در اردو  
تمرینات خود را در دو گروه و دو نوبت در روز برگزار خواهند کرد. همچنین رائول 
لوزانو سرمربی آرژانتینی تیم ملی والیبال کشورمان از 15 فروردین با حضور در تهران 

به طور مستقیم بر تمرینات نظارت خواهد کرد.

پروین: نوروز فقط خوش می گذرانم
 مسئولان منتظرند بمیری و پیکرت را در امجدیه بچرخانند 

پیشکسوت باشگاه پرسپولیس در آستانه سال نو با تبریک 
عید به مردم می گوید، مسئولان این باشگاه و فوتبال ایران 

کمتر به پیشکسوتان بها می دهند.
علی پروین در گفت وگویی متفاوت و نوروزی با خبرنگاران 
ورزشی ایسنا، درباره زندگی شخصی خود و همین طور 
وضعیت این روزهای پرسپولیس صحبت کرد. پروین اعتقاد 
دارد مسئولان فوتبال ایران کمتر به پیشکسوتان بها می دهند. 
او حتی در اظهارنظری جالب می گوید زمانی که قصد دارد به 
ورزشگاه برود بلیت در جیبش می گذارد تا مقابل در ورزشگاه 
جلویش را نگیرند. پروین همچنین می گوید تعطیلات نوروز 
را در ویلایش به همراه خانواده سپری می کند و همیشه 

سعی می کند خوش بگذراند.
در ادامه گفت وگوی ایسنا با علی پروین می خوانید.

* سال 94 برای علی پروین چطور گذشت؟
 ابتدا می خواهم آغاز سال ۹5 را خدمت هموطنان عزیزم 
تبریک بگویم. امیدوارم هرجا هستند شاد و پیروز باشند. من 

عید نوروز را واقعا دوست دارم.
 * سالی که گذشت برایتان چطور بود؟

 سال ۹۴ از نظر تجارت زیاد خوب نبود. ما چون کارمان 
آزاد است اگر فروش 11 ماهه همین آقامحمود را ببینید سر 
سال یک چیزی هم باید رویش بگذارید. به نظر من سال 

خوبی نبود. ان شاءالله ۹5 سال خوبی باشد.
 * اگر بخواهید از نظر ورزشی سال 94 را بررسی 

کنید به نظرتان می شود گفت این سال خوب بوده؟
اگر بخواهیم از نظر ورزشی نگاه کنیم پرسپولیس خیلی 
خوب شد. اوایل خیلی بد بود. آن موقع که هشتم و نهم 
بود من دو سه بازی اش را دیدم و گفتم که جزو ۴ تا تیم 
می آید. من فکر می کنم که... )موبایلش زنگ می خورد( حتی 
می تواند اول شود. ببینید بازی با استقلال به نظر من 6 امتیاز 
دارد. اگر این بازی را ببرند فکر می کنم پرسپولیس قهرمان 

می شود.
* اگر بخواهید سال 94 را فارغ از پرسپولیس و صرفا 

فوتبالی نگاه کنید چطور ارزیابی می کنید؟
از نظر فوتبالی خوب کار کرد و بد هم نبودند.

انتخابات فدراسیون  برای دور بعدی  * کفاشیان 
فوتبال ثبت نام نکرده است. اگر او به صورت قطعی 

نیاید وضعیت را چطور می بینید؟
حیف شد که کفاشیان کنار رفت. او تازه راهکار را یاد گرفته 
بود و کاربلد شده بود. افرادی که الان آمده اند تازه می خواهند 
مثل کفاشیان کار را شروع کنند. فقط آقای فتح الله زاده و 
آجرلو فوتبالی هستند اما امیدوارم هر کسی به فدراسیون 

می آید حداقل خوب کار کند.
* علی کفاشیان 8 سال ریاست فدراسیون فوتبال 
را برعهده داشت. رفتن او پس از این مدت به سود 

فوتبال ایران خواهد بود؟
من فکر می کنم به سود فوتبال ایران نیست. الان هر کسی 
جای او بیاید تازه می خواهد از اول شروع کند. کفاشیان 
حداقل معاون سازمان تربیت بدنی بود و سال ها در ورزش 
بود و دوومیدانی کار کرده بود. امیدوارم هر کسی می آید 

بتواند از پس این فوتبال بربیاید.
* علی پروین معمولا در عید نوروز چه برنامه ای 

برای خود دارد؟
من عید نوروز را خیلی دوست دارم. واقعا کیف می کنم 
که نوروز می رسد. از همین الان ذوق این را دارم که زود 

به شمال بروم.
* به چه کسانی عیدی می دهید؟

فقط به دو نوه ام عیدی می دهم و به هیچ کس دیگر عیدی 
نمی دهم.

* به فرزندان تان عیدی نمی دهید؟
نه دیگر. بزرگ شده اند. آن ها باید به ما عیدی بدهند!

* سال 95 را چطور پیش بینی می کنید؟
در سال ۹5 تیم ملی فوتبال ایران دو بازی پیش رو دارد 
که به اعتقاد من این دو بازی تدارکاتی است. مرحله دوم هم 

زیاد سخت نیست. ما راحت به جام جهانی صعود می کنیم.
نتیجه  خوب  فصل  ابتدای  در  پرسپولیس   *
نمی گرفت و نسبت به عملکرد برانکو انتقاداتی وارد 

بود. به نظر شما این انتقادات منصفانه بود؟
وقتی مربی خارجی می آورید به نظر من باید مربی درجه 
یک باشد. وقتی هم که می آید نباید با ۴ بازی عملکردش را 
بررسی کنیم. برانکو مربی خوبی است. او آمد و بازیکنان تیم 
را با هم رفیق کرد. تیم هم الان وضعیت خوبی دارد و به رتبه 
سوم جدول آمده است. اگر در بازی بعد هم به پیروزی برسد 
می تواند جای استقلال خوزستان را در رتبه دوم بگیرد. همه 
بازی ها برای پرسپولیس 6 امتیازی است. اگر پرسپولیس 
بازی های پیش رویش را ببرد به صدر جدول می آید. البته 
تیم پرویز مظلومی هم که جوان شده خوب بازی می کند. 
استقلال در این دو سه بازی آخر وضعیتش خراب شده اما 

در مجموع خوب بازی می کند.
سراغ  حاشیه  هم  باز  اخیر  هفته های  طی   *
پرسپولیس آمد و این بار مهدی طارمی در صدر اخبار 

بود. نظرتان درباره این بازیکن چیست؟
طارمی اشتباه کرد و خودش هم اشتباهش را قبول کرد. 
نباید با یکی دو روز عقب افتادن پول، تیم را به حاشیه برد. 
نباید با یکی دو روز پول ندادن بازیکن اعتصاب کند. طارمی 

باید فکر و ذکرش فقط گلزنی باشد و دنبال حاشیه نرود.
* در دوره شما بازیکنان چقدر پول می گرفتند؟

شما از آقای قلیچ و یا عبادی زاده که کنار من نشسته اند 
بپرسید که در طول عمر فوتبال شان چقدر پول گرفته اند.

در  قلیچ  وحید  حضور  دوران  از  خاطره ای   *
پرسپولیس دارید؟

بهروز سلطانی و وحید قلیچ دروازه بانان من بودند و من 
قلیچ،  قرار می دادم. یک روز  را درون دروازه  نوبتی آن ها 
سلطانی را به ورزشگاه امجدیه می فرستد و زمانی که سلطانی 
به ما می رسد می بیند بازی شروع شده است. قلیچ به سلطانی 

کلک زد تا درون دروازه قرار بگیرد )می خندد(.
* اواخر سال 94 همایون بهزادی فوت کرد و کام 

پرسپولیسی ها سخت شد.
به خاطر همین می گویم سال ۹۴ سال خوبی نبود. من 
با همایون بهزادی زندگی کردم و هنوز هم باور نمی کنم که 

نباشد.
* به عنوان یکی از قدیمی ترین ورزشکاران ایران 
آیا از عملکرد مسئولان در قبال پیشکسوتان رضایت 

دارید؟
 مسئولان ما منتظرند تا شما بمیری و پیکرت را در امجدیه 
بچرخانند و بعد حتی به بهشت زهرا نمی روند و می روند 
دنبال کار خودشان. تا زمانی که پیشکسوتان زنده اند کسی به 
فکر آن ها نیست. بروند سر بزنند و ببینند آقای قلیچ چه کار 

می کنند، اوضاعش خوب است یا بد. 
* چند وقت قبل با طاهری دیدار کردید. در این 

دیدار چه صحبت هایی بین تان مطرح شد.
 در مراسم همایون بهزادی آقای طاهری را دیدم و او از من 
خواست که به باشگاه بروم و ببینمش. من هم گفتم دوشنبه 
می آیم. رفتم باشگاه و یک ساعتی با طاهری دیدار کردم. 

البته راجع به فوتبال صحبت نکردیم.
به  باشگاه  که  نکردید  گله  طاهری  آقای  از   *  

پیشکسوتان کمتر بها می دهد؟
افرادی  این مورد فایده ای ندارد. وقتی   حرف زدن در 
همچون قلیچ به ورزشگاه آزادی می خواهد برود تا یک بازی 
را تماشا کند جلویش را می گیرند چون او را نمی شناسند. 
فردی را جلوی در نمی گذارند تا پیشکسوتان را بشناسد. 
فقط من را می شناسند. من آمدم گفتم بیایید یک جایگاهی 
درست کنیم تا پیشکسوتان در ورزشگاه آزادی به جایگاه 
خود بروند. اما هیچ فایده ای نداشت. شما الان بیایید و علیه 
کفاشیان مصاحبه کنید. چه کسی گوش می دهد؟ بهترین 
راه این است که صحبت نکنیم. من خودم زمانی که به 
ورزشگاه می روم دو تا بلیت VIP در جیبم می گذارم که اگر 
جلویم را گرفتند بلیت ها را نشان بدهم و بروم داخل. البته 
من را تا به حال نگرفته اند اما همیشه برای اطمینان این کار 

را انجام می دهم.
 * آقای پروین درآمد شما فقط از راه شغل آزاد 

است؟
 من فقط از شغل آزاد درآمد دارم. در تمام دوران فوتبالم 

جمعا 200-300 تومان پول نگرفتم.
 *  در طول این سال ها خاطره ای دارید که برای ما 

تعریف کنید؟
 زندگی یک ورزشکار پر از خاطره است. در دوران ما هم 
بازی می کردیم و هم عشق می کردیم. سال 62-61-60-

6۴-65 پنج سال پشت سر هم قهرمان شدیم. من هم 
کنار همین بازیکنان بازی می کردم و کمی بزرگتر بودم و 
بازیکنان را هدایت می کردم. الان بالغ بر 200 شاگرد دارم که 
چندین نفر از آن ها در تیم های مختلف مربی گری می کنند 
اما متاسفانه مسئولان این پیشکسوتان را دست کم می گیرند. 

باید زمانی که پیشکسوتان زنده اند به سراغ شان برویم. 
* تعطیلات نوروزی علی پروین چگونه می گذرد؟

خوش  نوروز  در  همیشه  و  هستم  نوروز  عاشق  من   
می گذرانم. در ویلای من تور والیبال می بندیم و صبح و 
بعدازظهر بازی می کنیم. شب ها هم بستنی می خوریم و 

می خوابیم. کل 15 روز تعطیلات، زندگی ما همین است. 
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چوب حراج به اعتبار فوتبال ایران
 آخرین دستاورد فدراسیون کفاشیان

رئیس فدراسیون فوتبال کشورمان در موضوع مناقشه فوتبالی ایران و عربستان اقدامی 
قاطعانه انجام نداد تا چوب حراج به اعتبار فوتبال ایران بخورد.

به گزارش خبرنگار ورزشی خبرگزاری تسنیم، رأی AFC نهایی شد؛ بازی تیم های ایرانی 
و عربستانی در کشوری ثالث. از روزی که عربستانی ها علیه امنیت ایران جوسازی کرده، در 
رسانه های خود اعلام کردند تیم های فوتبال این کشور در خاک ایران به میدان نخواهند رفت 
و در نهایت به کنفدراسیون فوتبال آسیا شکایت کردند، بارها و بارها اخطار داده شد که این 
اتفاقات نه تنها به ضرر فوتبال ایران، بلکه به ضرر منافع ملی کشور است، کشوری که در چند 
سال اخیر و به دلیل تحریم های مغرضانه غرب، فشارهای زیادی را تحمل کرد و زیر بار ظلم 
نرفت تا در نهایت با دیپلماسی سیاست مردان ایران، تحریم ها را کنار بزند. مردم ایران مقابل 
تحریم های ظالمانه، مردانه جنگیدند و زیر بار ظلم نرفتند، کسی منافع شخصی را به منافع 
ملی ترجیح نداد و در نهایت در میدان دیپلماسی پیروز شدیم، اما... روزی که عربستانی ها 
بازی با تیم های ایرانی در کشوری ثالث را در کمیته برگزاری رقابت های کنفدراسیون فوتبال 
آسیا مطرح کردند، مسئولان فدراسیون فوتبال ایران قاطعانه برخورد نکردند. انتقادهایی به 
نوع رفتار فدراسیون نشین ها شد، اما علیرضا اسدی در گفت وگو با خبرنگار ورزشی خبرگزاری 
تسنیم گفت: »متأسفم برای برخی دوستان که کارهای اجرایی رده بالا کرده اند، اما بدون 
اینکه اطلاع کافی داشته باشند صحبت می کنند. تحلیل های این عده از دوستان واقع بینانه 
نیست و تأسف بیشتر من بابت این مسئله است که براساس اطلاعات اشتباه شان مطالب 
را به بیرون نشر می دهند«. دبیرکلی که به حال دوستان منتقد تأسف می خورد حالا چه 
صحبتی دارد؟ دبیرکلی که گفته بود: »با استدلال سنگین "آپشن های 6 گانه" AFC را رد 
کردیم و امارات را کنار زدیم و زمان خریدیم«، حالا باید بیاید و پاسخگو باشد. اکنون باید 
به حال چه کسانی تأسف خورد، به حال منتقدان که از سر دلسوزی و برای منافع ایران 
از فدراسیون نشین ها انتقاد می کردند یا کسانی که در میدان دیپلماسی ورزشی شکست 
سنگینی خوردند؟ آنها گفتند زمان خریدند، اما چه فرقی می کند هفتم بهمن رأی به ضرر 
ایران اعلام شود یا 26 اسفند؟ در نهایت ما تسلیم خواسته سعودی ها شدیم، حال چه به 
خود ببالیم که زمان خریده ایم و چه همان زمان زیر بار حرف زود سعودی ها، AFC و 
رئیس بحرینی اش می رفتیم و می نشستیم و رأی سیاسی AFC را تماشا می کردیم. یکی از 
شعارهای مهم فیفا عدم دخالت سیاست در فوتبال است، اما این اتفاق توسط عربستانی ها و 
به کمک AFC افتاد تا نه تنها منافع فوتبال ایران نادیده گرفته شود، بلکه امنیت کشورمان 
هم با این اتفاقات زیر سؤال برود و دریغ از اینکه مسئولان فدراسیون فوتبال این مورد را به 
فیفا گزارش کنند و بگویند AFC سیاسی تصمیم گرفته است. آیا در این راه دوستی با شیخ 
سلمان تأثیرگذار بوده است؟ آیا مناقع شخصی ما بر منافع کشور ارجحیت داشته است؟ آیا 
اینکه در زمان رئیس بحرینی AFC -که او و یارانش قدمی برای فوتبال ایران بر نداشته اند- 
کرسی گرفته ایم دلیلی بر این می شود که چشم بسته منافع ملی را در نظر نگیریم؟ 
عربستانی ها پس از اعتراض های مردمی در تهران مقابل سفارت این کشور و کنسولگری آنها 
در مشهد به دلیل اعتراض به اعدام شیخ نمر، بحث امنیت نداشتن ایران را در عرصه ورزشی 
به خصوص فوتبال مطرح کردند. این مسئله توسط مسئولان فدراسیون فوتبال نادیده گرفته 
شد و با اینکه بارها اعلام شد بهتر است این ماجرا و دخالت سیاست در فوتبال به فیفا اعلام 
شود، اما این اتفاق رخ نداد. علی کفاشیان در یکی از گفت وگوهایی که با خبرگزاری تسنیم 
داشت در واکنش به این مسئله که چرا موضوع به فیفا گزارش داده نمی شود تا مقابل تصمیم 
سیاسی فدراسیون فوتبال عربستان و AFC گرفته شود، خاطرنشان کرد: »در این خصوص 
ابتدا می خواهیم رایزنی های خود را در آسیا انجام دهیم، چون هنوز یک ماه و نیم وقت داریم. 
باید ببینیم در AFC به چه نتیجه ای می رسیم و درست نیست که در چنین شرایطی که 
هنوز رایزنی ها نهایی نشده، موضوع را به فیفا گزارش کنیم«. ما اما یا خواب بودیم یا خودمان 
را به خواب زده بودیم که AFC در نهایت رأی سیاسی خود را صادر کرد و تازه می خواهیم 
دست به کار شویم، تازه اگر دست به کار شویم. فدراسیون فوتبال در ماه های آخر حضور 
کفاشیان دیپلماسی ورزشی را به سعودی ها باخت و رأی کنفدراسیون فوتبال آسیا می تواند 
بدعتی جدید و خطرناک در ورزش باشد، چراکه فردا روزی هر کشوری با کشوری مشکل 
سیاسی پیدا می کند، با استناد به این رأی کار را به صورت سیاسی و نه ورزشی پیش می برد. 
شاید اگر فدراسیون فوتبال ایران قاطعیت بیشتری انجام می داد و به گفته خیلی ها منفعالانه 
عمل نمی کرد، امروز شاهد چنین مسائلی نبودیم. پذیرفتن بازی در کشوری ثالث یعنی 
اینکه فدراسیون فوتبال ایران قبول کرد که ایران امنیت ندارد و این را باید نکته ای منفی در 
کارنامه افرادی نوشت که تصور می کنند می توان همچون داخل کشور با خنده و شوخی 

مسائل را حل کرد.

فوتبال ایران به شیخ سلمان و آل سعود باخت

 AFC به سود سعودی ها رای داد؛ بازی در کشور ثالث
سرانجام فشارهای سعودی ها جواب داد و کنفدراسیون فوتبال 
آسیا رسما گزینه کشور ثالث را به عنوان میزبان بازی های نمایندگان 

ایران با عربستان انتخاب کرد.
و  کش  از  پس  آسیا  فوتبال  کنفدراسیون  ایسنا،  گزارش  به 
قوس های زیاد، حکم نهایی خود را درباره اختلاف فوتبالی ایران و 

عربستان اعلام کرد.
AFC در رای نهایی خود درباره مناقشه فوتبالی ایران و عربستان 
اعلام کرد، بازی نمایندگان ایران و عربستان در لیگ قهرمانان آسیا 
در زمین بی طرف برگزار خواهد شد و این همان چیزی بود که 

سعودی ها به دنبال آن بودند.
اعلام این رای که در پی مناقشه سیاسی ایران و عربستان به 
فوتبال کشیده شد به روشنی ورود سیاست به فوتبال را تایید 
می کند، نکته ای که بسیاری از مسوولان فوتبال ایران هفته ها پس 
از جلسه کنفدراسیون فوتبال آسیا در قطر به آن پی بردند و تاکید 
داشتند که اگر رای به نفع عربستان صادر شود موضوع را به فیفا 

خواهند کشاند.
باشگاه های ایرانی حاضر در لیگ قهرمانان آسیا نیز اعلام کرده 
بودند در صورت صدور این رای به نفع عربستان از لیگ قهرمانان 

آسیا کناره گیری خواهند کرد.
کنفدراسیون فوتبال آسیا در بیانیه خود نوشت: »متاسفانه باید 
اعلام کنیم تنش بین ایران و عربستان همچنان ادامه دارد. حکومت 
عربستان هنوز ممنوعیت سفر شهروندان خود به ایران را لغو نکرده 
است و این شامل فوتبال هم می شود. هیچ تغییری در روابط دو 
کشور به وجود نیامده است و همین باعث شد چنین تصمیمی را 

بگیریم.«
استدلال کنفدراسیون فوتبال آسیا در حالی مطرح شده که منشور 
فیفا بر عدم تداخل سیاست و فوتبال تاکید دارد و اگر هم قرار بود بر 
اساس این منشور اظهارنظری شود این عربستان بود که باید مورد 
نکوهش و یا حتی مجازات فوتبالی قرار می گرفت که چرا موضوع 
سیاسی عدم اجازه سفر شهروندانش به ایران را به مسائل ورزشی و 

فوتبال ربط داده است.
در ادامه بیانیه AFC آمده است: »کنفدراسیون فوتبال آسیا هیاتی 
از مرکز بین المللی امنیت ورزش را به دو کشور ایران و عربستان 
فرستاد تا وضعیت ورزشگاه های این دو کشور را بررسی کند. 
کارشناسان کنفدراسیون فوتبال آسیا هم به ایران سفر کردند تا خود 
وضعیت را از نزدیک نگاه کنند و حتی در دو دیدار نمایندگان امارات 
برابر ایران هم همه چیز را زیر نظر گرفتند. در تاریخ نهم مارس از دو 
کشور ایران و عربستان خواستیم گزارشی کامل از وضعیت شان ارائه 
دهند. تا 25 ماه مارس هم به دو کشور فرصت دادیم تا ورزشگاه های 

بی طرفی را که دوست دارند میزبان آنها باشند، معرفی کنند.«
باشگاه های عربستانی، کشورهای امارات و قطر را به عنوان میزبان 
بازی های خود با نمایندگان ایران انتخاب کردند. این درحالی است 
که فدراسیون فوتبال ایران هنوز تصمیمی در این زمینه نگرفته است 
و حتی این احتمال وجود دارد که نمایندگان ایران با وجود شروع 
خوبی که در لیگ قهرمانان آسیا داشتند از این رقابت ها کناره گیری 

کنند. 
حسنی خو: به فیفا شکایت می کنیم

مدیرکل حراست وزارت ورزش و جوانان می گوید رای صادره از 
سوی AFC کاملا سیاسی بود و ایران مطالبات خود را از طریق فیفا 

پیگیری خواهد کرد.
رضا حسنی خو در مورد رای صادره از سوی کنفدراسیون فو تبا ل 
آسیا و برگزاری دیدارهای نمایندگان ایران و عربستان در یک کشور 
سوم، اظها رکرد: متاسفانه رای صادر شده کاملا سیاسی است و ما 

قطعا پیگیری لازم را در این زمینه از طریق فیفا انجام خواهیم داد و 
به صورت جدی نسبت به آن ورود می کنیم.

او ا دا مه  داد: البته فدراسیون فو تبا ل هم در این زمینه تلاش های 
خود را انجام داده است و مطمئنا رای صادر شده به هیچ عنوان جنبه 
حر فه ای و فنی ندارد و فقط بر روی جنبه سیاسی آن تاکید شده 

است. ما باید تلاش کنیم جلوی چنین اتفاقاتی را بگیریم.
مدیر کل حراست وزارت ورزش و جوانان با بیان این که هیچ گاه 
نباید پای اختلافات سیاسی به ورزش باز شود، گفت: اگر AFC این 
رویه را در پیش بگیرد وقتی میان کره شمالی و جنوبی هم اختلافی 
وجود داشته باشد قطعا آنجا هم باید تصمیمات سیاسی بگیرد که 

مورد قبول هیچ کس نیست.
حسنی خو تصریح کرد: متاسفانه در کنفدراسیون فو تبا ل آسیا یک 
کلونی و دسته ای ایجاد شده و آنها هوای همدیگر را دارند و چنین 
رای های عجیبی را صادر می کنند. ما در طول این مدت سعی کردیم 
چنین اتفاقی رخ ندهد، اما در نهایت شاهد رای سیاسی AFC بودیم.

مشاور وزیر ورزش و جوانان در پاسخ به این سوال که آیا امکان 
دارد نمایندگان ایران مقابل نمایندگان عربستان در کشور سوم به 
میدان نروند، گفت: به نظرم در این شرایط، تحریم و بازی نکردن 
چندان به مصلحت نیست. ما باید هر آنچه که در توان داریم به کار 

ببندیم تا بتوانیم مانع از اجرا شدن این رای سیاسی شویم.
طریق  از  موضوع  این  کرد:  خاطر نشان  پایان  در  خو  حسنی 
فدراسیون فو تبا ل و کمیته ملی المپیک پیگیری خواهد شد و ما هم 

هر کمکی که لازم باشد در این زمینه انجام خواهیم داد.
غفاری:مجبوریم در کشور سوم بازی کنیم

یک عضو سابق AFC می گوید ایران می تواند با شکایت در فیفا 
نسبت به رای AFC شکایت کند اما درصد تغییر این رای بسیار 

پایین است و بازی در کشور ثالث برگزار خواهد شد.
حسن غفاری درباره رای کنفدراسیون فوتبال آسیا مبنی بر 
برگزاری بازی های نمایندگان ایران و عربستان در کشور ثالث اظهار 
کرد: پیش بینی این رای را کرده بودم. جنبه سیاسی این رای بیشتر 
از جنبه ورزشی است. تنها اتفاق بدی که در جریان بازی های داخل 

ایران رخ داد، بازی پرسپولیس و تراکتورسازی بود.
لوکوموتیو  و  بازی سپاهان  اینکه در جریان  به  او در واکنش 

ازبکستان هم نارنجک دست سازی به پشت نیمکت سپاهان پرتاب 
 AFC شد، گفت: مطمئن باشید که ناظرها گزارش این اتفاق را به
ارائه می کنند. آن ها مرتبا با کنفدراسیون فوتبال آسیا در تماس 

هستند. ناظرها از دو روز قبل تمام جوانب را بررسی می کنند.
عضو کمیته انتقالی فدراسیون فوتبال درباره اینکه مهدی تاج گفته 
بود اتفاقات بازی پرسپولیس و تراکتور در جریان بازی های داخلی 
بوده و ارتباطی به رای AFC در پرونده مناقشه ایران و عربستان 
ندارد، تاکید کرد: به هیچ وجه این موضوع درست نیست. فرقی ندارد 
که این بازی داخلی باشد یا خارجی. ما باید به آن ها نشان می دادیم 
که می توانیم امنیت جان تماشاگران را تامین کنیم. آن نارنجک اگر 
به جای اصابت به نیمکت تراکتورسازی به کنار نیمکت می رسید، 

می توانست به مربیان این تیم آسیب برساند.
غفاری افزود: ما در این بازی ها ضعیف عمل کردیم اما AFC باید 
سوابق ایران را در نظر بگیرد. ما مسابقات زیادی را در ایران برگزار 

کرده ایم و هیچ مشکلی هم به وجود نیامده است.
عضو سابق AFC درباره اینکه آیا ایران می تواند این رای را تغییر 
دهد، گفت: می توانیم به فیفا شکایت کنیم اما به یاد ندارم فیفا تا به 
حال آرای AFC را تغییر داده باشد. درصد این اتفاق بسیار کم است 

و باید در کشور سوم بازی کنیم.
هاشمی طبا: از روز روشن تر بود که AFC این حکم را بدهد 
رئیس سابق سازمان تربیت بدنی می گوید حکم صادر شده از سوی 
AFC طبیعی بوده چراکه ایران هیچ نفوذی در کنفدراسیون فوتبال 

آسیا ندارد.
مصطفی هاشمی طبا در واکنش به حکم AFC مبنی بر برگزاری 
دیدار نمایندگان ایران و عربستان در زمینی بی طرف گفت: صدور 
 AFC این رای امری طبیعی بود. وقتی شیخ سلمان بحرینی رئیس
باشد و ما هم بی خود و بی جهت از او حمایت کنیم، از روز روشن تر 
بود که این حکم صادر شود. به هرحال این حکم صادر شده و ما باید 

حرف خودمان را در زمین بزنیم و نباید پا پس بکشیم.
وی در پاسخ به این سوال که آیا می توان کاری جهت لغو این 
حکم کرد، بیان کرد: کار را به وقتش می کنند. آن موقعی که باید با 
قدرت وارد شویم، این کار را نمی کنیم و نیروهای خودمان را از دست 
می دهیم، طبیعی است که این حکم هم صادر شود. وقتی AFC خر 

خودش را می راند، ما نمی توانیم کاری بکنیم. ما که نمی توانیم بدون 
نفوذ کاری بکنیم.

رئیس سابق سازمان تربیت بدنی اضافه کرد: در آسیا کار دست 
عرب ها است و نمی توان کاری کرد. نمی شود شما در انتخابات 
نیروهای خود را از دست بدهید و انتظار داشته باشید حکم به سود 
شما باشد. مثل این است که یک ورزشکار بدون تمرین برود روی 

تشک و انتظار داشته باشیم که مدال هم بیاورد.
او در پاسخ به این سوال که آیا ارجاع پرونده به فیفا می تواند مشکل 
را حل کند، گفت: می شود کار را به فیفا کشاند ولی باید توجه داشت 
که که آنجا هم شما نیاز به نفوذ دارید و درحال حاضر هم نفوذ 
عرب ها در آنجا بیشتر از ماست. از طرفی این احتمال هم هست که 
فیفا کار را به AFC ارجاع دهد ولی بازهم یک درصد کمی احتمال 

تغییر حکم در فیفا وجود دارد.
هاشمی طبا در پایان اضافه کرد: ما باید در زمین بی طرف به 
میدان برویم و با پیروزی در آنجا مشت محکمی بر دهان تیم های 

عربستانی بزنیم.
بهروان:

 AFC ثابت کرد قانون برای این کنفدراسیون مهم نیست
عضو هیئت رئیسه فدراسیون فوتبال گفت: کنفدراسیون فوتبال 
ثابت کرد که قانون برایش مهم نیست و چند کشور توانستند منافع 

خودشان را به آنها تحمیل کنند.
غلامرضا بهروان در واکنش به رأی AFC مبنی بر بازی کردن 
تیم های ایرانی و عربستانی در کشور بی طرف، اظهار داشت: معلوم 
است که این رأی سیاسی است. AFC مسائل سیاسی را برخلاف 
منشور بین المللی المپیک در ورزش دخالت داده و برخلاف مواضع 
فیفا عمل کرده است. در آیین نامه مسابقات AFC نیز اشاره شده که 

سیاست نباید در فوتبال دخالت داده شود.
وی تصریح کرد: متأسفانه با وجود تلاش های ایران، AFC این 
رأی را صادر کرد. باشگاه های ما تا 5 فروردین سال آینده فرصت 
دارند که زمین بی طرف خود را اعلام کنند اما باید دید که موضع 
آنها چیست. نمی دانم تصور ما از رأی AFC و اقدامات شیخ سلمان 
چه بود، اما او حق قانونی ما را زیر پا گذاشت. ایران امن ترین کشور 
در منطقه خاورمیانه است و خود فیفا و AFC اعلام کرده اند که 
کشورهای عراق، افغانستان و سوریه در ایران میزبان مسابقات خود 

باشند، اما در این زمینه حق ایران را پایمال کردند.
اگر  کرد:  خاطرنشان  فوتبال  فدراسیون  رئیسه  هیئت  عضو 
عربستانی ها مدام می گویند به ایران نمی آییم، اصلًا نیایند، چرا که 
آنها را راه نمی دهیم، اما میزبانی حق تیم های ایرانی است. کاری که 
AFC کرد، دخالت سیاست در ورزش بود و باید منتظر تصمیمات 

بدتر از این از سوی مسئولان کنفدراسیون فوتبال آسیا باشیم.
بهروان در پاسخ به این پرسش که چرا فدراسیون فوتبال در این 
زمینه کوتاهی کرده است، گفت: علیرضا اسدی )دبیرکل فدراسیون 
فوتبال( و سایر دوستان تلاش خود را کردند، اما می دانید چرا این 
تلاش ها نتیجه نداشت؟ به این دلیل که مسئولان AFC از قبل 

تصمیم خود را گرفته بودند.
وی در مورد اینکه اگر این تصور وجود داشت که AFC تصمیم 
خود را از قبل گرفته بود چرا به فیفا شکایتی نشد، تصریح کرد: 
نامه ای در این زمینه به فیفا نوشته شده بود و به اطلاع مسئولان 
رسانده بودیم. رأی امروز صادر شده و با توجه به اینکه این رأی 
دخالت سیاست در ورزش است، باید به فیفا شکایت کنیم. حقوق 
فوتبال ایران با این رأی تضییع شده و نگاه AFC قومی گرایی است. 
AFC ثابت کرد که قانون برایش مهم نیست و چند کشور توانستند 

منافع خودشان را به آنها تحمیل کنند.



علمی و سلامت

اشتباهات پرتکرار خانم ها در آشپزخانه 
برخی خانم ها در طول زندگی اشتباهاتی را در آشپزخانه انجام می دهند که خود از آن ها 

بی خبر هستند.
به گزارش گروه پزشکی باشگاه خبرنگاران جوان، اینکه ما بسیاری از کارها را به طور 
روزمره انجام می دهیم دلیل نمی شود که تصور کنیم آن  کارها صحیح هستند. اشتباهاتی 
که خانم ها در آشپزخانه نیز انجام می دهند از این دست هستند و بیشتر خانم ها به این دلیل 

که به این کارها عادت دارند، آن ها را صحیح تلقی می کنند.
از جمله پرتکرارترین اشتباه های خانم ها در آشپزخانه از این قرار است:سبزی های خوردنی 
را با رطوبت در کیسه نگه می دارید و با این کار خود سبب پژمرده شدن آن ها می شوید. 
در صورتی که می توانید بعد از شست وشو آن ها را خشک کنید و سپس از آن ها نگهداری 

کنید.
آلومینیومی  رول های  روی  که  صورتی  در  می کنید  پاره  را  آلومینیومی  ورقه های 
علامت گذاری شده است که از کدام قسمت باید بریده شوند. بیشتر افراد به اشتباه فکر 

می کنند چون پاره کردن این فویل ها با دست آسان است پس نیازی به قیچی نیست.
پوست سیب زمینی خام را با چاقو می کنید و از این طریق مواد موجود در ناحیه اطراف 
پوست آن را نیز از بین می برید. در صورتی که با قرار دادن سیب زمینی به مدت کمی در آب 

و یا جوشاندن آن می توانید پوست آن را بدون صدمه به گوشت آن بتراشید.
مایکروویو را تمیز می کنید و داخل آن را سیم می کشید. بهتر است به جای این کار، 
اسفنجی خیس را به مدت یک دقیقه آغشته به کمی مواد تمیزکننده داخل آن قرار دهید 
و آن را روشن کنید. این افزایش دما و تبخیر آب اسفنج سبب از بین رفتن جرم موجود 

در مایکروویو می شود.

با خیس کردن این دانه معجزه کنید 
خیس کردن دانه چیا یا تخم شربتی و مصرف آن سبب افزایش متابولیسم بدن، 

چربی سوزی، و برطرف کردن تورم و التهاب در بدن می شود.
به گزارش گروه پزشکی باشگاه خبرنگاران جوان، با اطلاع رسانی های بیشتر راجع به 
فواید بی شمار دانه چیا، این دانه اخیرا میان افراد بسیار محبوب شده است و این روزها افراد 
بسیاری از آن استفاده می کنند. چیا گیاهی است که اولین بار از مکزیک آمده است و از 

خانواده نعناع است و در بسیاری از مناطق به تخم شربتی معروف شده است.
دانه های ریز و سیاه رنگ چیا یا همان تخم شربتی خواص فراوانی دارد و سرشار از فیبر، 
پروتئین و آنتی اکسیدان است. این دانه ها را می توانید به مواد و خوراکی های متفاوتی از 
جمله سالاد، غذاهای پخته شده، سس، بستنی، سوپ و آب میوه بریزید و از فواید آن لذت 

ببرید. خوشبختانه، این دانه های موثر و پرخواص بسیار ارزان هستند.
از جمله مهم ترین خواص این دانه می توان به موارد زیر اشاره کرد:

روده ها را تمیز می کند. قند خون را کنترل می کند. هضم و گوارش آن بسیار راحت است.
موجب تقویت سیستم گوارش بدن می شود. آب رسانی خوب برای بدن شما است. از 
تشنگی و عطش جلوگیری می کند. چربی سوزی بسیار عالی است. متابولیسم بدن را 
افزایش می دهد. دارای اسیدهای چرب امگا 3 است. بیماری فشار خون را درمان یا دست 
کم مهار می کند. در درمان و مهار بیماری ها و اختلالات قلبی عروقی موثر است. دیابت 
2 را درمان یا دست کم مهار می کند. استخوان ها را تقویت می کند. نوشیدنی انرژی زا 
است و باعث افزایش اثر فعالیت های بدنی می شود. التهاب ها و تورم های موجود در بدن 

را کاهش می دهد.

با این میوه آلزایمر را فراری دهید 
بلوبری میوه ای حاوی ویتامین C و آنتی اکسیدان است که به بهبود عملکرد شناختی 

مغز و حافظه کمک می کند.
به گزارش گروه پزشکی باشگاه خبرنگاران جوان، بلوبری یکی از خوشمزه ترین میوه های 
حاوی ویتامین C است، این میوه  یکی از منابع سرشار از ویتامین  C است که حدود 25 
درصد از نیاز روزانه شما را به این ویتامین تامین می کند، همچنین این میوه در سلامت 
قلب نیز تاثیر دارد.  فیبر و منگنز موجود در بلوبری به سلامت استخوان ها کمک می کند.

همچنین این میوه یک آنتی اکسیدان قوی است که خطر بیماری قلبی و سرطان را 
پایین  می آورد، علاوه بر این در تحقیقات جدید نشان داده شده است که بلوبری حتی 

خطر بیماری آلزایمر را نیز کاهش می دهد.
یک تیم از دانشمندان دانشگاه سینسینتی به رهبری دکتر رابرت کریکوریان می گوید 
که آنتی اکسیدان های مفید در بلوبری در بهبود عملکرد شناختی و حافظه در برخی 
بزرگسالان مسن تاثیر مثبت داشته است. دانشمندان بر این باورند که افزودن بلوبری به 

رژیم غذایی ممکن است در جلوگیری از کاهش شناختی کمک کند. 
رنگ تیره بلوبری از  یک نوع آنتی اکسیدان در این میوه است . به طور کلی، آنتی 
اکسیدان ها از آسیب های مربوط به پیری در سطح سلولی در گیاهان جلوگیری می کند. 
برخی از دانشمندان معتقدند میتوان با مصرف غذاهای غنی آنتی اکسیدان در روند 
پیری تاخیر ایجاد کرد البته نظر همه دانشمندان در مورد این موضوع یکسان نیست اما 

دانشمندانی که عضو انستیتو ملی سلامت هستند از این نظریه حمایت می کنند. 
مصرف رژیم غذایی غنی از میوه و سبزیجات بی شک برای سلامتی مفید است، بسیاری 
از دانشمندان غذاهای خاصی را برای دستیابی به فواید این میوه در برابر بیماری ها مورد 

آزمایش قرار دادند. 
محققان این مورد را بر روی دو گروه از افراد مسن که یکی از گروه ها بالای 68 سال و 
دارای مشکل عملکرد شناختی مغز و گروه دیگر بالای 62 سال و دارای اختلال کاهش 
حافظه آزمایش کردند. در نهایت این محققان دریافتند بلوبری موجب بهبود عملکرد مغز 

و حافظه می شود.

معجزه مصرف سیر و عسل
 با شکم خالی در یک هفته 

تحقیقی نشان داده است که مصرف ترکیب سیر و عسل به طور روزانه به مدت یک هفته 
می تواند تاثیرات جالب و شوکه کننده ای را بر روی افراد داشته باشد.

به گزارش گروه پزشکی باشگاه خبرنگاران جوانبه احتمال زیاد شما در طول زندگی تان 
ترکیب شیر و عسل خورده باشید اما کم پیش آمده است که سیر و عسل خورده باشید. 
سال های سال، سیر به عنوان نوعی ماده غذایی و همچنین نوعی دارو در نظر گرفته شده 

است و افراد از فواید بسیار آن استفاده کرده اند. 
در زمان های پیش تر از سیر به عنوان نوعی پماد و در درمان عفونت ها و ضعف های 

جسمانی و فشار خون بالا و مشکلات قلبی عروقی نیز استفاده می شده است.
از طرف دیگر، عسل ماده ای معجزه آسا تلقی می شود و خواص دارویی، درمانی و خوراکی 
بسیاری دارد که مصرف آن تاثیرات مثبتی بر قسمت های مختلف بدن دارد. حال از ترکیب 

این دو ماده مفید چه به دست می آید و چه فوایدی ممکن است داشته باشد؟
برای این کار به یک لیوان عسل خالص و 2۴ حبه سیر پوست کنده نیاز دارید. در لیوان 
حبه سیرها را قرار دهید و عسل را روی آن بریزید و چند روز آن را به همان حالت بگذارید. 
سپس، آن را به مدت یک سال یا کمی بیشتر در یخچال نگهداری کنید و از یک قاشق 

چای خوری از آن به مدت 7 روز با شکمی خالی استفاده کنید.
از جمله فواید این ترکیب می توان به برطرف کردن عفونت ها، سرماخوردگی، سرفه، تب، 

خراش ها و زخم ها اشاره کرد.

نکته عجیبی که در مورد موز باید بدانید 
مطالعات نشان می دهد موز زمانی دارای بیشترین فایده است که کاملا رسیده باشد.

به گزارش گروه پزشکی باشگاه خبرنگاران جوان، برای بسیاری از افراد همیشه سوال بوده 
که موز را در چه مرحله ای از رسیدن بخورند، برخی به محض اینکه موز کمی زرد شد آن 
را می خورند. اغلب افراد فکر می کنند موز را باید تا قبل از سیاه شدن خورد وقتی سیاه 
شد، آن را دور می اندازند. به همین دلیل برای بسیاری از افراد همیشه سوال بوده که موز 

را چه زمانی باید بخورند؟
دانشمندان به تازگی برای پاسخ به این سوال تحقیقاتی را انجام داده اند. بسیاری از 
متخصصان تغذیه موز را یک میوه بسیار سالم با فواید بسیار برای سلامتی می دانند. موز 
یک میان وعده کامل است که با مصرف آن شما برای مدت طولانی در روز انرژی برای 
انجام کارهای زیادی پیدا خواهید کرد. آنزیم های موجود در موز نشاسته موز را به سرعت  
به قندهای ساده تبدیل می کنند، به همین دلیل قند آن به سرعت در بدن جذب می شود 
و موجب افزایش قندخون می شود، هرچند این موضوع بخصوص در افراد دیابتی تاثیر 
منفی دارد. این افراد بهتر است موز را به همراه کره بادام زمینی  که باعث می شود قند موز 
به کندی و کم جذب شود یا در زمانیکه که موز سبز متمایل به زرد است، مصرف کنند تا 

از فواید دیگر این میوه بهره مند شوند.
اما دانشمندان بر این باورند که فواید بسیار مهمی در این میوه دوست داشتنی وجود دارد. 
موز سرشار از پتاسیم و آنتی اکسیدان ها و ویتامین ب  است، همچنین دارای خواص آنتی 

اکسیدانی و ضد سرطانی نیز هست.
دانشمندان ژاپنی با مطالعه در خصوص بهترین زمان مصرف موز اظهار داشتند که اغلب 
افراد فکر می کنند زمانی که موز زرد شده موز رسیده است و آماده مصرف است اما باید 
بدانید لکه های قهوه ای روی موز اولین نشانه رسیدن موز است و این زمان بهترین زمانی 
است که باید موز را مصرف کرد . زمانی که لکه های قهوه ای بر روی موز دیده می شود 
بیشترین خاصیت ضد سرطانی را خواهد داشت، همچنین در این حالت میتوان از تمامی 
فواید آن بهره برد. در زمانیکه لکه های قهوه ای روی موز ایجاد می شود فاکتوری در آن 
ایجاد می شود که به گلبول های سفید خون کمک  می کند تا علیه سلول های غیرعادی 

حمله کنند، علاوه بر فواید آن موز قهوه ای زود هضم تر نیز هست.

5

دانشمندان دانشگاه بریتیش کلمبیا نشان داده اند که پوشش دادن قطعات کوچک شیشه 
با لایه های فوق نازک فلزاتی مانند نقره ممکن است افزودن فناوری های پیشرفته را به شیشه 
جلوی خودرو یا سایر اجسام شیشه ای که می توانند مانند یک ترموستات بزرگ یا نمایشگر بزرگ 

تلویزیون عمل کنند، امکان پذیر سازد.
به گزارش سرویس علمی ایسنا، مهندسان بطور مداوم در حال تلاش برای توسعه دادن دامنه 
مواد برای استفاده از آن ها در فناوری های نمایشگر هستند و برخورداری از اجزای باریک، ارزان 

و شفافی که رسانای برق هستند از ارزش بسیار زیادی برخوردار است.
به گفته محققان، یکی از مهمترین کاربردهای این تحقیق می تواند امکان ادغام قابلیت های 

الکترونیکی در پنجره ها برای هوشمند کردن آن ها باشد.
محققان اکنون در تلاش برای ترکیب ابداع خود بر روی پنجره ها هستند تا بطور انتخابی نور 

را فیلتر کرده و امواج را بسته به فصل یا زمان روز حرارت دهد. 

تولید گیاهان خاص برای کنترل ریزگردها

چسب انسولین هوشمندتر می شود

خودکفایی محققان ایرانی در کنترل »طاعون طیور«
رازی  محققان موسسه تحقیقات واکسن و سرم سازی 
دوگانه  واکسن  زنده،  ویروس های  از  استفاده  با  توانستند 
علیه دو بیماری ویروسی طیور را تولید کنند و هم اکنون با 
وارد شدن به فاز صنعتی قادر به تامین نیازهای کشور هستند.

دکتر شهین مسعودی، مجری طرح در گفت وگو با خبرنگار 
 )IB( و برونشیت عفونی )ND( علمی ایسنا، بیماری نیوکاسل
را دو بیماری مهم صنعت طیور دانست و اظهار کرد: این 
بیماری ها عامل خسارت اقتصادی قابل توجهی به این صنعت 
به شمار می روند.وی این دو بیماری را جزء بیماری های 
ویروسی صنعت طیور دانست و ادامه داد: این دو بیماری 
تلفات زیادی را در مرغداری ها به همراه دارند؛ از این رو از 
آن ها به عنوان »طاعون طیور« یاد می شود.مسعودی با تاکید 
بر این که شیوع برونشیت عفونی در مرغداری ها تلفات حدود 
30 درصدی را به همراه دارد، خاطرنشان کرد: این بیماری ها 

موجب کاهش تولید گوشت و باروری طیور خواهد شد.
مجری طرح با تاکید بر این که واکسن های این دو بیماری 
به کشور وارد می شود، تصریح کرد: با توجه به اهمیت این 
واکسن در صنعت مرغداری پروژه »تولید واکسن زنده دوگانه 
نیوکاسل )La Sota( و برونشیت عفونی )H-120(« را اجرایی 
کردیم که از اجرای فازهای آزمایشگاهی و نیمه صنعتی با اخذ 
مجوز از سازمان دامپزشکی وارد فاز تولید صنعتی این واکسن 
شدیم.وی این واکسن را شامل دو ویروس نیوکاسل لاسوتا و 
برونشیت عفونی H-120  دانست و توضیح داد: واکسن های 
وارداتی این دو بیماری به صورت جداگانه عرضه می شود، ولی 
ما در مطالعات خود توانستیم واکسنی تولید کنیم که با یک 

تزریق دو ویروس همزمان تزریق می شود.

این محقق به بیان نحوه تولید این واکسن پرداخت و گفت: 
واکسن تولید شده از نوع واکسن های زنده است؛ به این 
صورت که بذر ویروس های زنده نیوکاسل لاسوتا و برونشیت 
عفونی سویه H0120 دریافت و در تخم مرغ SPF جنین دار 

۹ تا 11 روزه به صورت جداگانه تکثیر شدند.
و  سترونی  کنترل  از  پس  کرد:  خاطرنشان  مسعودی 
و  فرمولاسیون  شده،  برداشت  ویروس های  عیارسنجی 
بهینه سازی میزان هر یک از این دو ویروس بر اساس عیار 
آنها تا مرحله تامین حداقل مورد نیاز، انجام شد.وی با بیان این 
که برای تولید این واکسن ویروس این دو بیماری با یکدیگر 
مخلوط شده است، اضافه کرد: با توجه به آزمایشات کنترل 
کیفی بر روی واکسن تولید شده، بی ضرر بودن  و توانمندی و 

کارایی آن به اثبات رسید.
مسعودی با اشاره به مزایای واکسن زنده دوگانه تولید شده، 
یادآور شد: مایه کوبی های مکرر موجب اعمال استرس در 
طیور می شود؛ از این رو با بهره گیری از واکسن دوگانه تولید 

شده از اعمال استرس در طیور جلوگیری خواهد شد.
مزایای  دیگر  از  را  واکسن  دو  همزمان  تزریق  وی 
دستاوردهای این طرح تحقیقاتی یاد کرد و افزود: با استفاده از 
این واکسن احتمال مرگ ومیر در گله طیور کاهش می یابد؛ 
همچنین به دلیل آن که با یک بار تزریق علیه دو بیماری 
مقابله می شود، هزینه تولید برای مرغداری ها نیز کاهش 
می یابد.مجری طرح با تاکید بر این که این واکسن با مجوز 
سازمان دامپزشکی وارد فاز تولید انبوه و صنعتی شده است، 
خاطرنشان کرد: با راه اندازی فاز صنعتی این واکسن قادر به 

تامین نیازهای کشور در زمینه این واکسن هستیم.

به گزارش ایسنا دکتر شهین مسعودی، دانش آموخته رشته 
دامپزشکی دانشگاه تهران و پژوهشگر و پیشکسوت موسسه 
تحقیقات واکسن و سرم سازی رازی است. وی پس از 30 
سال تحقیقات خدمات علمی خود را با اجرا یا همکاری در 
اجرای ۴5 طرح پژوهشی و چاپ و ارائه 77 مقاله در نشریات 

معتبر خارجی در اختیار دانش پژوهان قرار داده است.
 دکتر مسعودی طرح تولید واکسن زنده دوگانه نیوکاسل 
موسسه  در  را   )120-H( عفونی  برونشیت  و   )La Sota(
تحقیقات واکسن و سرم سازی رازی و سازمان دامپزشکی 

کشور اجرایی کرده است.
 این طرح با همکاری محمد مجید ابراهیمی، مسعود مقدم 

پور،  شهلا شاهسوندی و زهره مجاهدی اجرایی شده است. 

کاهش خطر ابتلا به ام اس با مصرف کافئین
محققان موسسه کارولیسنکای سوئد و بریتیش کلمبیای کانادا دریافتند افرادی که مقدار 

زیادی قهوه می نوشند ممکن است کمتر در معرض خطر ابتلا به ام اس قرار داشته باشند.
به گزارش سرویس علمی خبرگزاری دانشجویان ایران )ایسنا( منطقه اصفهان، طی این 
پژوهش 6700 بزرگسال که روزانه حدود شش فنجان قهوه در روز مصرف می کردند، مورد 

بررسی قرار گرفتند.
هرچند محققان تاکید کرده اند که یافته های به دست آمده تائید کاملًا قطعی مصرف قهوه 
یا مصرف زیاد کافئین را در مقابله با ام اس نشان نمی دهد اما تنها می تواند نشانگر یک رابطه 

و به عنوان شاهد دیگری برای نقش کافئین بر سلامت بدن قرار گیرد.
بیماری ام اس در انسان ها زمانی رخ می دهد که سیستم ایمنی بدن به اشتباه فیبرهای 
عصبی دور غلاف طناب نخاعی و مغزی را مورد حمله قرار می دهد بسته به جایی که 
آسیب اتفاق می دهد، افراد ممکن است از بی حسی، ضعف عضلانی، مشکلات دید، تعادل و 

هماهنگی رنج ببرند.
پیش از این تحقیقات نشان داده که مصرف بالای قهوه با کاهش خطر بیماری های 
زوال دهنده سلول های مغزی همچون پارکینسون و آلزایمر مرتبط است. زمانی که این نتایج 

در مورد ام اس بررسی می شود، یافته های این  چنینی ادغام می شوند.
این تیم تحقیقاتی دو گروه افراد را مورد بررسی قرار دادند، 1620 سوئدی مبتلا به ام اس 
و 10 هزار و 788 نفر بدون این بیماری و گروه دوم 115۹ آمریکایی مبتلا به ام اس و 1172 

شخص سالم بررسی شدند.
به طور کلی افراد با میانگین مصرف 30 اونس در روز -شش فنجان- یک سوم در معرض 

خطر کمتری برای ابتلا به ام اس قرار داشتند.
این نتایج حتی زمانی که محققان عادات به مصرف قهوه این افراد را پنج الی 10 سال پیش 

از بروز نشانه های ام اس مورد بررسی قرار دادند، تغییری نکرد. 

تبدیل پنجره ها به نمایشگر تلویزیون

رئیس دانشکده کشاورزی دانشگاه کشاورزی و منابع طبیعی 
رامین خوزستان با اشاره به انجام طرح های تحقیقاتی در زمینه 
ریزگردها و آلودگی آب، خاک و هوا در این دانشگاه، گفت: 
تولید گیاهان مقاوم به شوری و خشکی در راستای کنترل 

ریزگردها از جمله فعالیت های در حال انجام است.
دکتر بیژن خلیلی مقدم در گفت وگو با خبرنگار خبرگزاری 
خصوص  در  خوزستان،  منطقه  )ایسنا(  ایران  دانشجویان 
فعالیت های تحقیقاتی این دانشکده اظهار کرد: طرح هایی در 
خصوص کنترل ریزگردها در دانشگاه در حال انجام است اما 
به دلیل آن که این پدیده بسیار بزرگ و ناشی از تغییر اقلیم 
است با چند پروژه نمی توان همه ابعاد آن را شناسایی و کنترل 
کرد. به هر حال راهکارهایی برای کاهش اثرات آن وجود دارد.

وی با اشاره به اجرای طرح های در حال اجرا در این زمینه، 
گفت: تولید گیاهان مقاوم به شوری و خشکی مانند برنج مقاوم 
به خشکی، طراحی فرآیندهایی برای تولید سوخت زیستی 
روش  با  نفتی  آلودگی های  پاک سازی  و  زراعی  گیاهان  از 

بیولوژیکی از مهم ترین تحقیقات در حال انجام است.
منابع  و  کشاورزی  دانشگاه  کشاورزی  دانشکده  رئیس 
طبیعی رامین خوزستان همچنین در خصوص چالش های 
ارتباط صنعت و دانشگاه، تصریح کرد: ابتدا باید بخش صنعت 
نیازهای خود را مشخص و در قالب طرح پژوهشی به دانشگاه ها 
ارایه کند که دانشگاه بتواند در خصوص این طرح ها فعالیت 
داشته باشد. خلیلی مقدم ادامه داد: مشکلی که اکنون وجود 
دارد این است که نیاز صنعت به صورت واضح و مشخص برای 
دانشگاه ها جمع آوری و تهیه نشده است. اگر این کار انجام 
شود هر دانشگاهی می تواند در قالب پایان نامه ها و طرح های 
تحقیقاتی و پژوهشی در راستای برطرف کردن این نیازها تلاش 
کند و نتیجه مطلوب دو طرفه حاصل شود. وی با اشاره به 
طرح  کشاورزی موسوم به 550 هزار هکتاری و توسعه نیشکر 
در استان، گفت: قابلیت تحقیقاتی و پژوهشی در دانشگاه 
رامین خوزستان برای ایفای نقش در این طرح ها وجود دارد و 
تاکنون کارهای بسیاری انجام شده و  فعالیت های مشترکی در 

زمینه های مختلف نیز برقرار است اما هنوز همکاری های جدی 
در خصوص طرح 550 هزار هکتاری شکل نگرفته است. رئیس 
دانشکده کشاورزی دانشگاه کشاورزی و منابع طبیعی رامین 
خوزستان با برشمردن ظرفیت های موجود در این دانشکده، 
عنوان کرد: در دانشکده کشاورزی 6 گروه آموزش پژوهشی با 
21 رشته وجود دارد که در مقاطع کارشناسی، کارشناسی ارشد 
و دکتری فعالیت می کنند؛ همچنین 36 عضو هیئت علمی در 
دانشکده در حال فعالیت هستند. خلیلی مقدم تصریح کرد: 
وجود 6 آزمایشگاه مجهز، سه مجتمع گلخانه، مرکز تحقیقات 
کشت بافت و 350 هکتار مزرعه جهت فعالیت های آموزشی  و 
پژوهشی از دیگر ظرفیت ها و امکانات این دانشکده است. وی 
در پایان بیوتکنولوژی و اصلاح گیاهان زراعی و باغی، فضای 
سبز و گیاهان زینتی، علوم خاک، گیاه پزشکی و بیماری های 
گیاهی، گیاهان دارویی و علوم باغبانی و زراعت را از جمله 
زمینه های آموزشی و تحقیقاتی در دانشکده کشاورزی دانشگاه 

کشاورزی و منابع طبیعی رامین خوزستان عنوان کرد. 

محققین آمریکایی چسب های انسولین هوشمندتری تولید کرده اند که در مقایسه با نمونه های قبلی از عملکرد بالاتری برخوردار 
است.

به گزاش خبرگزاری مهر، محققین دانشگاه UNC آمریکا در این چسب های هوشمند انسولین، شیوه ای را ابداع کرده اند که هنگام 
نیاز بدن به انسولین از طریق این چسب های هوشمند که در آنها بیش از 100 میکروسوزن در ابعاد مژه انسان قرار گرفته است،  

حباب های بسیار کوچکی از انسولین در داخل جریان خون  آزاد می شود و همچون بتا سلول های بدن عمل می کنند.   
در واقع در این روش به جای اینکه میکرو سوزن ها با انسولین پر شوند، محققین آمریکایی در داخل این میکروسوزن ها هزاران بتا 
سلول زنده قرار داده اند. این سلول ها توسط کپسول های کوچک ساخته شده از »ملح اسید الژنیک« زیست سازگار محافظت می شوند.

در این شیوه چسب هوشمند انسولین در حدود یک چهارم نمونه های مشابه است که داخل پوست قرار می گیرد که میکرو سوزن، 
مویرگ ها و عروق خونی را پاره می کند و این امر موجب بوجود آمدن یک کانال مستقیم بین آنها و سلول های موجود در چسب 

انسولین می شود.
این تیم تحقیقاتی چسب های هوشمند انسولین را بر روی موش هایی که مبتلا به دیابت نوع 1 بودند، آزمایش کردند و متوجه شدند 
که افزایش قابل توجه سطح قند خون آنها برای 10 ساعت پایین نگه داشته شد. همچنین با بکار بردن چسب دوم متوجه شدند که 
زمان پایین ماندن قند خون به 20 ساعت افزایش پیدا کرد.دستاورد این تحقیق می تواند زندگی تازه ای برای مبتلایان دیابت به ارمغان 

آورد تا از سختی های کنترل قند خون فاصله بگیرند و به زندگی عادی بر گردند.

تعطیلات، فرصت خوبی است که از شهر خود خارج شده و به 
مناطق دیگر سفر کنید تا شهرها و کشورهای دیگر را از نزدیک ببینید. 
هر سفری پر از خاطرات خوب و خدای نکرده بدی است که بیشتر 

آنها به دست خود مسافران رقم زده می شود. 
فرقی نمی کند به چه وسیله ای )ماشین، هواپیما، کشتی( سفر 
می کنید و همچنین فرقی نمی کند به کدام شهر یا کشور می روید. 
مهم این است که قبل از سفر اطلاعات کافی در خصوص شرایط 
جایی که قصدش را کرده اید کسب کنید و آماده و مهیا باشید. یادتان 
باشد در هر سفری عدم توجه به بهداشت مواد غذایی )سلامت غذا( 
و بهداشت تغذیه )صحیح خوردن غذا( و ناراحتی های گوارشی ناشی 
از آن می تواند مشکلات جدی و خطرناکی را به وجود آورده و خاطره 
بدی از مسافرت در ذهنتان ایجاد کند. به همین منظور گفتگویی با 
دکتر مرتضی ایزدی، متخصص بیماری های عفونی و رییس مرکز بین 
المللی طب مسافرتی ایران ترتیب داده ایم تا توصیه های تغذیه ای 

لازم برای داشتن سفری سالمتر را در اختیارتان قرار دهیم.
تغذیه در قبل از سفر

برنامه غذایی قبل از سفر مانند برنامه های غذایی عادی هر روز 
است. با این تفاوت که نباید از نظر حجم طوری باشد که زود موجب 
خستگی شما شود. غذای کم حجم، تحرک توأم با شادابی را فراهم 
می کند. علاوه بر این لازم است که نکاتی را نیز مدنظر داشته باشید:

* از خوردن غذاهای پرنمک و شور و پرپروتئین که موجب تشنگی 
می شوند خودداری کنید.

* بلافاصله قبل از حرکت از خوردن غذاهای پرچرب به دلیل اینکه 
در طول سفر تحرک کمتری دارید و میزان نیاز به انرژی کم است 

اجتناب کنید.
* از خوردن غذاهای نفاخ و غذاهای مانده و مشکوک به آلودگی 

پرهیز نمایید.
* قبل از حرکت از تأمین مواد غذایی مناسب در طول مسافرت 
مطمئن شوید و مقداری مواد غذایی حاضری مانند بیسکویت و کیک، 

آب میوه و نیز آب معدنی با خود همراه داشته باشید.
* اگر مسافرت هوایی طولانی مدت دارید از مواد غذایی پرانرژی، 

حجیم و نفاخ بپرهیزید.

* در صورتی که قصد رانندگی در مسافرت دارید قبل از رانندگی از 
مصرف ماست و دوغ جدأ پرهیز کنید.

انواع مواد غذایی و مایعات نفاخ که باید از آنها پرهیز شود عبارتند از:
* میوه ها: سیب، آب سیب، آووکادو، هندوانه، انگور، خربزه، کشمش

* سبزی ها: انواع کلم )بروکلی، گل کلم، بروکسل و کلم پیچ(، ذرت، 
خیار، تره فرنگی، پیاز، فلفل سبز، ترب، تربچه، شلغم

* حبوبات و غلات: لوبیا، نخود، باقالا، لپه، عدس، سویا، دانه سویا، 
فرآورده های غلات سبوس دار

* سایر مواد: نوشیدنی های گازدار، انواع آجیل، همبرگر حاوی سویا، 
سوربیتول، آدامس )به علت افزایش بلع هوا(

* غذاهای دیرپز و نیم پز شده.
تغذیه در طول مسافرت

با توجه به نقش تغذیه در سلامت جسمانی و فکری به منظور 
پیشگیری از اختلالات گوارشی نظیر یبوست، نفخ، اسهال و جلوگیری 

از کم آبی در طول سفر توجه به نکات ذیل اهمیت بسیاری دارد:
* از مواد غذایی نفاخ که قبلًا نامبرده شد استفاده نکنید.

* از مواد غذایی پرچرب و پرادویه استفاده نکنید.
* از مصرف چای و قهوه که حاوی کافئین است و موجب افزایش 
ضربان قلب و بی قراری در حین مسافرت های هوایی می شود، 
دیگر  و  قهوه  چای،  نوشیدن  عدم  صورت  در  کنید.  خودداری 
نوشیدنی ها برای پیشگیری از کاهش آب بدن، معادل آن آب بنوشید. 
این دو ماده مدر هستند و موجب اتلاف آب بدن می شوند. * در 
طول پرواز هر ساعت حداقل یک لیوان )حدود 2۴0 میلی لیتر( آب 
بنوشید. رطوبت هواپیما در حدود 10 تا 15 درصد است. در صورت 
تعریق برای حفظ آب بدن حتماً به مقدار کافی آب معدنی، آب میوه 

و نوشیدنی های خنک بدون گاز بنوشید.
* مسافرت های طولانی مدت ممکن است تعادل دستگاه گوارش را 
به هم بزند، برای پیشگیری از یبوست علاوه بر نوشیدن مایعات کافی، 
از مواد غذایی غنی از فیبر )الیاف( استفاده کنید. * بهتر است از مواد 
غذایی که زیاد دستکاری می شوند و یا برای پخت آنها از حرارت های 
زیاد و پخت طولانی استفاده نمی شود )مانند کباب کوبیده( استفاده 
نکنید. همچنین استفاده از انواع کمپوت، نان و کیک و مواد غذایی 

کم کالری مانند پنیر و کراکر، کراکر بادام زمینی، آب میوه بسته بندی 
شده و غیره به عنوان میان وعده توصیه می شود. * بهتر است از مواد 

مصرفی ادرارآور در طول پرواز خودداری شود.
* در مسافرت های زمینی طولانی مدت علاوه بر مصرف مایعات و 
غذاهای غنی از فیبر باید توجه داشت که نگه داشتن مدفوع و ادرار 
کاری مضر بوده و به ترتیب موجب یبوست و ناراحتی های دستگاه 

ادراری می شود.
بهداشت و ایمنی مواد غذایی قبل و در طول سفر

بهداشت مواد غذایی عبارت است از رعایت کلیه موازین بهداشتی 
در مراحل مختلف تأمین، نگهداری، توزیع و مصرف مواد غذایی تا 
اینکه یک ماده غذایی سالم و باکیفیت به دست مصرف کننده برسد. 
لازم است که خود شما به عنوان مسافر نیز در طول سفر با رعایت 
نکات بهداشتی ایمنی مواد غذایی مصرفی خود را در نظر داشته 
باشید: * از خرید مواد خوراکی از دستفروشان خیابانی و همچنین از 
خرید مواد غذایی به خوبی پخته نشده اند اکیداً خودداری کنید. چون 

امکان بروز عفونت )از جمله هپاتیت A و تب تیفوئید( وجود دارد.
* از خرید یخ از کنار جاده خودداری کرده و نوشیدنی های حاوی 
یخ استفاده نکنید. چون معلوم نیست این یخ از چه نوع آبی تهیه شده 
است. * در صورت تمایل به استفاده از غذاهای پخته، از مواد غذایی 
تازه پخته شده استفاده کنید. اگر خودتان از قبل غذا را تهیه کرده 
اید حتماً حداکثر تا 2 ساعت پس از پخت آن را مصرف نمایید و از 

نگهداری غذا در دمای بالای 65 درجه بپرهیزید.
* همواره قبل از خوردن غذا، دست های خود را با آب و صابون 
بشویید و میوه ها را پوست گرفته و سپس مصرف نمایید. اگر امکان 
شستن و ضدعفونی کردن وجود ندارد، توصیه می کنیم از مصرف 

آنها خودداری کنید.
* از خوردن غذاهای نیم پز و خام )مانند تخم مرغ( بپرهیزید. جالب 
است بدانید مهمترین عامل مسمومیت غذایی ناشی از سالمونلا در 

کشور انگلستان مصرف تخم مرغ خام یا نیم پز عنوان شده است.
* حتی المقدور از خوردن غذاهایی مانند چلوکباب، مرغ کنتاکی، 
سالاد الویه، سوسیس و کالباس و همبرگر و غذاهای خیابانی که 
بعنوان مهمترین مواد غذایی ایجادکننده مسمومیت غذایی مطرح 

هستند در همه جا به ویژه در طول سفر خودداری کنید.
غیره(  و  پنیر  شیر،  بستنی،  )مانند  لبنی  مواد  مصرف  از   *
غیرپاستوریزه خودداری کنید و در طول سفر از نوشیدنی های گرم 
مانند چای کمرنگ همراه با آب لیمو و یا نوشیدنی های سرد بسته 

بندی شده )مانند آبمیوه و نوشیدنی های طبیعی( استفاده کنید.
لازم است بدانید در هنگام تنظیم فهرست غذایی برای خطوط 
هواپیمایی، یکی از مهمترین اقدامات پیشگیرانه اجتناب از غذاهای 
پرخطر است. بر این اساس مواد غذایی را از نظر ایجاد خطر به ۴ گروه 

تقسیم بندی می کنند:
* غذاهای بسیار خطرناک مانند شیر خام، گوشت مرغ نیم پز، تخم 

مرغ خام یا نیم پز، گوشت خام ماهی.
* غذاهای پرخطر غذاهایی هستند که پس از پخته شدن مورد 
دستکاری قرارمی گیرند و عمدتاً شامل مرغ و غذاهای گوشتی هستند 
که پس از پختن استخوانگیری می شوند. تخم مرغ خردشده، سالادها، 

سوسیس، کالباس و همبرگر هم در این گروه قرار می گیرند.
* غذاهای با خطر متوسط غذاهایی هستند که پس از پخته شدن 
کمترین دستکاری بر روی آنها صورت می گیرند مانند: تاس کباب 

و برنج.
زیر  آنها   PH که اسیدی  غذاهای  مانند  خطر  کم  غذاهای   *
6/۴ است، میوه های تازه که پوست آنها گرفته شده، کمپوت ها، 
فرآورده های پخته خشک )Dry Bakery( و کنسروهای غذایی، 

تنقلات )مغز بادام و پسته( و آبمیوه.
تغذیه پس از رسیدن به مقصد

* پس از یک مسافرت طولانی و تغییر شرایط جغرافیایی و آب و 
هوایی ممکن است افراد واکنش های فیزیولوژیک متفاوتی را متناسب 
با وضعیت جسمانی و روانی، بروز دهند. تغذیه مناسب و متنوع 
می تواند از ایجاد خستگی مزمن جلوگیری نماید و در سفرهای بین 
المللی ساعت داخلی بدن سریعتر با زمان منطقه جدید تطابق پیدا 
کند. به همین دلیل تغذیه پس از رسیدن به مقصد نباید خیلی به 
تأخیر بیفتد. پس از استقرار در محل جدید، در حین سازگاری با 
محیط و شرایط آب و هوایی منطقه، مقدار بیشتری نمک به غذای 
خود اضافه کنید )به جز افرادی که باید رژیم محدود از نمک داشته 

باشند(.
* وقتی می خواهید در رستوران ها غذا میل کنید، در مورد سؤال 
کردن از کارکنان رستوران در خصوص وعده های غذایی و انواع غذاها 
و... تردید نکنید. مثلًا در خصوص زیاد کشیدن برنج یا پاستا و یا کم 
کردن خامه و مواد غذایی پرچرب و یا پنیر موجود در غذاها از کارکنان 

رستوران همکاری بخواهید.
* سعی کنید از مواد غذایی پرچرب و سرخ کردنی پرهیز کنید.

* در صورت امکان تا مدتی از آب های بسته بندی که با خود آورده 
اید استفاده کنید و یا از آب معدنی های موجود در آن منطقه استفاده 
کنید تا کم کم دستگاه گوارش شما به فلور میکروبی آب های محلی 
جدید عادت کند. هرگز از آب های سیستم های شهری که توسط 

واحدهای بهداشتی کنترل و ضدعفونی نمی شوند استفاده نکنید.
* مسافرت از منطقه گرم به منطقه سرد ممکن است انسان را به 
خوردن بیش از مقدار مورد نیاز ترغیب و وسوسه کند و موجب شود 

مواد غذایی پرچرب را انتخاب کنید، مراقب این موضوع باشید.
* استفاده از آب میوه ها، سبزیجات خام و پخته و به مقدار کافی، 
ویتامین ها، املاح و فیبر مورد نیازتان را تأمین خواهد کرد. * تغذیه ی 
کودکان خود را به خوبی کنترل کنید و اجازه ندهید هر ماده غذایی 

را مصرف کنند.
* خانم های شیرده برای تأمین شیر باید از مواد غذایی مایع حاوی 

کلسیم و پروتئین کافی بیشتر استفاده کنند.
* افراد مبتلا به بیماری هایی که نیاز به رعایت رژیم خاصی دارند، 
از غذاهای غیر رژیمی پرهیز کرده و در این خصوص با پزشک معالج 

خود مشورت کنند.

تغذیه و بهداشت در سفر 
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اجتماعی 6

استاندار قم خواستارشد:

رفع مشکلات مدیریت پسماند شهری با 
مشارکت بخش خصوصی 

استاندار قم بر لزوم رفع مشکلات مدیریت پسماند شهر با مشارکت بخش خصوصی 
تاکید کرد. 

سید مهدی صادقی پیش از ظهر دیروز در بازدید از سایت مدیریت پسماند البرز و کارخانه 
تفکیك زباله شهر قم که با حضور شهردار و مدیران استان انجام شد، اقدامات خوبی در حوزه 
مدیریت پسماند در شهر قم صورت گرفته است، اظهار کرد: بحث پسماند یك مسئله مهم 
اجتماعی و به عنوان یك معضل شهری است که در بهداشت محیط تاثیر دارد. وی با اشاره به 
روند اجرایی کارخانه تفکیك زباله شهر قم، لزوم تکمیل این کارخانه برای استفاده از پسماند 
تولید شده در شهر را مورد تاکید قرار داد و افزود: مشکلات مالی و زیرساختی برای تکمیل 
پروژه وجود دارد که به سرعت روند مشکلات بررسی شده و در راستای رفع آنها اقدامات 
لازم صورت خواهد گرفت.  استاندار قم بیان کرد: راه های مختلفی برای رفع مشکلات مالی 
کارخانه وجود دارد که در جلسه موارد مورد نظر بررسی شده و برای تکمیل کارخانه اقدام 
خواهد شد. وی در ادامه سخنان خود حضور سرمایه گذاران در مدیریت پسماند قم را مورد 
تاکید قرار داد و افزود: باید با حمایت مجموعه استان اقداماتی صورت گیرد تا مشکلات و 

معضلات مدیریت پسماند استان با مشارکت بخش خصوصی برطرف شود.

 شهردار قم تأکید کرد؛

باید زمینه رفع معضلات پسمانددر شهر قم 
فراهم شود 

مدیریت پسماند در شهر شهردار قم گفت: با همکاری رسانه ها و صدا و سیما باید 
زمینه های تقویت فرآیندهای مدیریت پسماند فراهم شده و تفکیک در مبدا در شهر 
محقق شود. سیدمرتضی سقائیان نژاد ظهر دیروز در بازدید از سایت مدیریت پسماند البرز و 
کارخانه تفکیک زباله شهر قم که با حضور استاندار و مدیران استان انجام شد، بحث پسماند 
و زباله را فرآیندی چندمرحله دانست و اظهار کرد: فرآیندهای مدیریت پسماند در استان 
در حال برنامه ریزی است. وی با تأکید بر توجیه مردم در خصوص نحوه تولید زباله در شهر 
اظهار کرد: اگر صدا و سیما، رسانه ها و ارگان های فرهنگی به شهر کمک نکنند و مردم را با 
مسایل زیست محیطی زباله آشنا نکنند هیچ اقدامی نمی توان انجام داد و موفقیتی در پی 
نخواهد بود. شهردار قم با تأکید بر ضرورت تفکیک زباله در مبدا خاطرنشان کرد: اگر زباله در 
مبدا تفکیک شود و خشک و تر جدا شود بخش اعظم هزینه ها کاهش پیدا می کند. وی با 
اشاره به اقداماتی که کشورهای پیشرفته در بحث مدیریت پسماند انجام می دهند، ادامه داد: 
نباید هر روز در شهر نسبت به جمع آوری زباله اقدام شود چرا که تجربه کشورهای پیشرفته 
در خصوص تفکیک زباله در مبدا نشان داده که دو هفته یکبار زمان جمع آوری زباله با توجه 
به کاهش شدید تولید زباله با اقدامات تفکیکی و زیرساخت است. سقائیان نژاد ضرورت 
فرهنگسازی برای مدیریت پسماند را یادآور شد و گفت: در بخش بعدی باید امکانات لازم 
در زمینه جمع آوری و بازیافت زباله در شهر فراهم شود که این امر نیز نیازمند همکاری 
بین بخشی و تامین بودجه های لازم است. وی با تأکید بر اینکه دفع 660 تن در روز زباله 
در شهر قم بدون انجام هیچ فرآیند مدیریت پسماند مطلوب نیست، گفت: با همکاری 

مجموعه های استان باید زمینه رفع معضلات پسماند در شهر برطرف شود.

معاون شهردار قم  عنوان کرد:

امکان حذف دفن زباله در شهر قم
 ظرف سه سال آینده

معاون خدمات شهری و امور اجتماعی شهرداری قم گفت: اگر برنامه های شهرداری با 
حمایت مجموعه استان در بخش پسماند اجرایی شود می توان ظرف سه سال آینده دفن 

زباله در شهر را به صفر رساند. 
سیدامیر سامع با اشاره به حجم زباله تولیدی در شهر قم در هر روز اظهار کرد: روزانه در 
شهر قم بیش از 650 تن زباله جمع آوری می شود که تمام این زباله ها تنها در یك سایت 
تفکیك شده و دفن می شود. معاون شهردار قم با تاکید بر ضرورت ایجاد زیرساخت های 
مناسب برای زباله سوزی و تامین انرژی از پسماندها خاطرنشان کرد: ایجاد زیرساخت ها 
در این بخش نیازمند اعتبار ویژه و حمایت دستگاه های مختلف است. وی با بیان اینکه 
بیش از 200 تن از پسماندهای تولید شده در قم از مواد آلی هستند افزود: میتوان از این 
پسماندها در تولید انرژی استفاده کرد و با ایجاد زیرساخت های لازم از این میزان روزانه 3 
مگاوات برق تولید کرد. سامع ادامه داد: طبق بررسی هایی که انجام شده ایجاد دستگاه برای 
تولید انرژی بیش از 60 میلیارد تومان هزینه نیاز دارد که جز با مشارکت بخش خصوصی 
و حمایت استان مقدور نیست. وی همچنین لزوم ایجاد دستگاه ریجکت سوز را یادآور شد 
و افزود: ایجاد این دستگاه با ظرفیت 200 تن بیش از 200 میلیارد تومان اعتبار نیاز دارد 
که اگر مورد حمایت قرار گیریم میتوانیم با مشارکت بخش خصوصی ظرف دو سال آینده 
این بخش را در شهر راه اندازی کنیم. سامع تصریح کرد: طبق برنامه ریزی هایی که صورت 
گرفته است ظرف سه سال آینده اگر برنامه های شهرداری اجرایی شود می توان مدیریت 

پسماند در قم را بهبود بخشیده و دفن زباله را به صفر برسانیم.

مدیرعامل سازمان مدیریت پسماند شهرداری قم تأکید کرد؛

 احداث پیشرفته ترین کارخانه تفکیک زباله 
کشور در قم 

مدیرعامل سازمان مدیریت پسماند شهرداری قم گفت: کارخانه تفکیک پسماند قم یکی 
از پیشرفته ترین مجموعه های جداسازی زباله کشور است که تکمیل آن با وجود حجم 

بدهی ها نیازمند حمایت مجموعه این استان است. 
سیدعبدالله میرابراهیمی پیش از ظهر دیروز در بازدید شهردار،  استاندار و مدیران استان 
از سایت البرز تفکیک زباله شهر قم،  با اشاره به تولید 650 تا 700 تن زباله در روز در شهر 

قم اظهار کرد: این زباله ها روزانه در سایت البرز تخلیه و دفن می شود.
وی با بیان اینکه در سایت البرز اقدامات لازم در خصوص تفکیک زباله نیز انجام می گیرد، 
خاطرنشان کرد: در این سایت یکی از پیشرفته ترین کارخانه های تفکیک زباله در حال 

ساخت است که این کارخانه وظیفه جداسازی پسماندها را بر عهده دارد.
مدیرعامل سازمان مدیریت پسماند شهرداری قم مصرف برق پایین، خلوص بالای 
جداسازی زباله های خشک و تر و اجرای کارخانه با پیشرفته ترین تکنولوژی با توان بومی 
در سطح خطوط تراز اول جهان را از جمله ویژگی های این کارخانه عنوان کرد و افزود: 
متاسفانه در مسیر ایجاد و تکمیل کارخانه مشکلاتی ایجاد شده که روند تکمیل را با کندی 
مواجه کرده است. وی ادامه داد: بالا رفتن هزینه های سرمایه گذاری با وجود دریافت 
تسهیلات حجم بدهی های سرمایه گذار را بالا برده و معضلاتی در مسیر پروژه ایجاد شده 
است که رفع این معضلات برای بهبود وضعیت مدیریت پسماند شهر نیازمند حمایت 
مجموعه استان است. میرابراهیمی با بیان اینکه کارخانه MRF تفکیک پسماند قم جزو 
بهترین کارخانه های تفکیک زباله در کشور است افزود: این کارخانه ظرفیت بالایی برای 
تفکیک زباله دارد و به صورت مکانیزه بخش اعظمی از فعالیت های جداسازی را انجام 
می دهد. وی ادامه داد: بسیاری از کارخانه های فعال تفکیک زباله در کشور با بیش از 200 
نیروی انسانی فعالیت می کنند اما کارخانه ای که در قم در حال اجراست عمده فعالیت های 

جداسازی را بدون نیاز به نیروی انسانی انجام می دهد.

درشب چهارشنبه آخر سال؛

3۱ حریق در قم خاموش شد
 مدیر عامل سازمان آتش نشانی شهرداری قم از اطفای 27 حریق در شب چهارشنبه 
آخر سال در قم خبر داد.  عباس جعفری اظهار داشت: 37 عملیات آتش نشانی همزمان 
با چهارشنبه آخر سال در قم انجام شد که شامل 31 عملیات حریق، سه مورد انجام ایمن 
سازی و سه مورد انجام عملیات نجات می شود. وی گفت: پرتاب چندین نارنجک دستی 
به سمت خودروی آتش نشانی منجر به شکسته شدن شیشه یکی از خودروها و آسیب به 
بدنه خودرو در شب چهارشنبه سوری شد.مدیرعامل سازمان آتش نشانی شهرداری قم 
عنوان کرد: 28 حریق ضایعات لاستیک و چوب در شب چهارشنبه آخر سال با اسکورت 
خودروهای نیروی انتظامی در قم اطفا شد، همچنین سه حریق درخت نیز اطفا شده 
است.وی با اشاره به انجام 3 عملیات ایمن سازی افزود: ایمن سازی های انجام شده شامل 

قطع آژیر، بازگشایی درب خودرو و گیر کردن پرستو و نجات آن می شود.

معاون فوریت های پزشکی استان قم:

چهارشنبه سوری در قم 36 مجروح برجای گذاشت
 معاون فوریت های پزشکی استان قم، گفت: چهارشنبه سوری قم 36 مجروح 
برجای گذاشت. مهدی فراهانی با اعلام این خبر، عنوان کرد: انفجاز مواد محترقه کنار 
موتور عبوری منجر به آسیب صورت و چشم دو تن آقا 18 ساله شد و حال یکی از 
این دو مساعد نیست و با آسیب جدی به چشم به تهران اعزام شده است. وی با بیان 
اینکه انفجار مواد محترقه در دست دو کودک باعث سوختگی و نیز آسیب به انگشتان 
آن ها شده است، ادامه داد:  12 مورد از حادثه دبدگان با حضور به موقع اورژانس 
به مراکز درمانی منتقل شدند و بقیه افراد سرپایی درمان شده و یا با اقدامات اولیه 
به بینارستان منتقل شدند . وی با ابراز تاسف از افزایش تعداد مجروحان در حادثه 
چهارشنبه سوری عنوان کرد: علی رغم همه اطلاع رسانی های انجام شده در قم تعداد 
115 مورد ماموریت از 8 صبح تا 8 شب انجام شد. معاون فوریت های پزشکی استان 
قم افزود: همچنین 2 نفر خانم به علت بیماری قلبی وعصبی در ارتباط با چهارشنبه 
سوری به مرکز درمانی منتقل شدند. فراهانی با بیان اینکه کوچکترین فرد آسیب دیده 
پسر 8 ساله و بانوی 50 ساله بزرگترین فرد است، گفت: باید در مدارس اطلاع رسانی 
های لازم صورت بگیرد تا جوانان و کودکان از عواقب مواد محترقه آگاه باشند. به گفته 
وی؛ سال گذشته 15 تن در حوادث مربوط به چهارشنبه آخر سال استان قم مصدوم 
شدند که 13 تن به صورت سرپایی درمان و دو نفر دیگر نیز با توجه به شدت آسیب 

وارد شده در بیمارستان بستری شدند.

قتل مرموز پیرمرد 88 ساله 
پیرمرد تنهایی که در خانه  خود با تعدادی از بدهکارانش قرار ملاقات داشت، به قتل 
رسید.  به گزارش تسنیم،  ساعت 10 دیشب زن میانسالی با پلیس تماس گرفت و اعلام 
کرد پدرش در منطقه شهران به قتل رسیده است. با حضور ماموران کلانتری 1۴2 کن 
در محل حادثه، زن میانسال با مراجعه به ماموران گفت: چند ساعت پیش چندین بار 
با پدر 88 ساله ام که تنها در این آپارتمان زندگی می کند تماس گرفتم اما وی پاسخ 
نداد، من نیز که بسیار نگران شده بودم به اینجا مراجعه کردم و وقتی درب منزل پدرم را 
باز کردم با جسد غرق در خون وی در آشپزخانه مواجه شدم. با اعلام مراتب این قتل و 
پس از حضور بازپرس کشیک قتل در محل کشف جسد مشخص شد پشت سر و روی 
گردن پیرمردِ تنها، آثار ضرب و جرح وجود دارد. با تحقیقات بیشتری که صورت گرفت 
مشخص شد پیرمرد 88 ساله از تعدادی افراد طلب مالی داشته و روز وقوع قتل نیز با 
یکی از بدهکارانش قرار ملاقات داشته است و مصّر بوده که طلب خود را پس بگیرد؛ با 
کشف این سرنخ کارآگاهان مرد جوانی که با مقتول در ارتباط بود را شناسایی و دستگیر 
کردند اما وی در تحقیقات اولیه منکر قتل پیرمرد شد.با دستور قاضی مرادی بازپرس 
شعبه دوم دادسرای جنایی تهران جسد پیرمرد برای بررسی علت دقیق مرگ به پزشکی 

قانونی منتقل شد و تحقیقات در رابطه با این پرونده ادامه دارد.

رئیس پلیس راه استان قم اعلام کرد:

فعالیت 30 دوربین کنترل سرعت در جاده های قم
 رئیس پلیس راه فرماندهی انتظامی استان قم از وجود 30 دوربین کنترل سرعت در اتوبان 

قم - تهران و اتوبان قم - کاشان خبر داد. 
سرهنگ اردشیر جمشیدی راد ، اظهار داشت: طرح انتظامی - ترافیکی نوروز از امروز 25 

اسفندماه با پایان آخرین روز طرح زمستانه به مدت 20 روز اجرا می شود.
وی گفت: در این طرح تمام یگان های امدادی، پلیس، راه و شهرسازی، هلال احمر، اورژانس، 

آتش نشانی و امداد خودروها در جاده ها جهت خدمت رسانی به مردم آماده شده اند.
رئیس پلیس راه فرماندهی انتظامی استان قم عنوان کرد:  در تجزیه و تحلیل تصادفات نوروز 
سال ۹۴، تعداد ۴1 درصد تصادفات ناشی از ناتوانی در کنترل وسیله نقلیه و خستگی و خواب 

آلودگی و همچنین سرعت غیر مجاز بوده است.
وی با بیان اینکه بیشترین تخلف بوقوع پیوسته طی سال گذشته سرعت غیرمجاز بوده است، 
افزود: بیشترین تخلف صورت گرفته در نوروز گذشته حرکت دنده عقب در آزاد راه و بزرگراه 

بود که برابر قانون جدید 150 هزار تومان جریمه دارد.
جمشیدی راد گفت: امیدواریم با کمک مردم جهت کاهش حوادث ترافیکی سه ضلع یک 

مثلث یعنی پلیس، مردم و رسانه بتوانند تأثیرگذاری زیادی در این امر داشته باشد.
وی بیان کرد: 30 دوربین کنترل سرعت در مسیر آزاد راه تهران - قم و همچنین قم - کاشان 

فعال است و سرعت لحظه ای و سرعت متوسط را ثبت می کند.
رئیس پلیس راه استان قم توصیه کرد: رعایت سرعت مجاز، همکار با مأموران پلیس راه، 
عدم استفاده از تلفن همراه، حرکت بین خطوط، بستن کمربند ایمنی و پرهیز از رانندگی 
همراه با خستگی و خواب آلودگی برای کاهش حوادث ترافیکی ضروری است. وی بیان کرد: از 

25 اسفندماه ۴0 مورد از تخلفات راهنمایی و رانندگی از 15 درصد تا صد درصد افزایش پیدا 
کرده است.

سرهنگ جمشیدی راد گفت: در طرح نوروزی پلیس استفاده از کنترل نامحسوس داخل 
ناوگان عمومی، راه اندازی 15 دستگاه خودروی گشت نامحسوس در محورهای استان از جمله 

اقدامات انجام گرفته است.
وی عنوان کرد: تست اعتیاد از رانندگان مشکوک که حرکات مخاطره آمیز انجام می دهند و یا 
سرعت جنون آمیز دارند گرفته می شود و در صورت مثبت بودن تست ضمن معرفی به مراجع 

قضایی مبلغ چهار میلیون تومان جریمه می شوند.

 فرمانده انتظامی استان قم  از انهدام یک باند 2۴نفره 
و  داد  خبر  رجایی شهر  زندان  داخل   از  کلاهبرداری  
گفت:متهمان از طریق تلفن و به شیوه کارت به کارت 
از داخل زندان ۹میلیارد ریال از هموطنان کلاهبرداری 
کرده اند.  سردار کاظم مجتبایی در گفتگو با خبرنگار 
پایگاه خبری پلیس، اظهارداشت:در پی شکایت تعدادی از 
شهروندان مبنی بر کلاهبرداری تلفنی و پیامکی، بلافاصله 
موضوع توسط کارآگاهان پلیس آگاهی استان قم مورد 
بررسی قرار گرفت.  به گفته وی افرادی با برقراری تماس با 
مخاطبین، خود را مجری شبکه های معارف، نسیم، رادیو 
جوان و تلویزیون و یا کارمند شرکت همراه اول و ....معرفی و 
مدعی برنده شدن شهروندان به سفر زیارتی عتبات عالیات 
و یا جوایز نقدی می شدند.  فرمانده انتظامی استان قم 
افزود:مالباختگان نیز بدون رعایت نکات ایمنی و با دادن 
رمز دوم کارت بانکی و یا مراجعه به دستگاه های خود پرداز 
هدایت تلفنی فرد کلاهبردار اقدام به انتقال موجودی کارت 

کرده و پس از دقایقی متوجه کلاهبرداری می شدند. 
وی گفت:متأسفانه منشأ جرم، مجرمین زندانی، حبس ابد 
و یا اعدامی در زندان ها هستند که گوشی های هوشمند و 
سیم کارت به داخل زندان منتقل و مرتکب جرم می شوند. 
سردار مجتبایی افزود:در تحقیقات انجام شده توسط 
کارآگاهان یکی از متهمان جهت پیگیری علت انسداد 
حساب خود در این پلیس حاضر و در تحقیقات جامع 
از داخل  بانک خویش  از وی مدعی سرقت کارت عابر 
خودرو اش بوده که با بررسی پرینت حساب وی ظن این 
پلیس مبنی بر ارائه کارت عابر بانک به شخص دیگری 
تقویت و با انجام بازجویی علمی از نامبرده و اقدامات فنی 
و بررسی پیامک های وی مشخص شد عابر بانک خود را 

به فردی دیگر که در رباط کریم ساکن است و دوست وی 
که به اتهام قتل عمد در زندان رجائی شهر در حال تحمل 
حبس می باشد داده است.  وی گفت:در ادامه وی با قرار 
بازداشت موقت روانه زندان و متهم ساکن رباط کریم نیز 
طی یک نیابت قضایی جلب و در بازرسی از وی تعدادی 
کارت عابر بانک از افراد مختلف کشف و مشخص شد این 
افراد از زندانیان رجایی شهر هستند.  فرمانده انتظامی استان 
قم ادامه داد:با بررسی های صورت گرفته مشخص شد، 
نامبرده از پولشویان و مرتبطان بیرون از زندان است که برای 
زندانیان کارت عابر بانک خریداری می کند بنابراین وی با 
صدور قرار بازداشت موقت روانه زندان شد.  سردار مجتبایی 
افزود:تحقیقات جهت شناسایی سایر متهمان ادامه داشت تا 
اینکه یکی دیگر از صاحبان حسابهای منتقل الیه شناسایی 
و دستور حکم جلب از سوی قاضی پرونده صادر و نامبرده 
دستگیر شد.  فرمانده انتظامی استان قم گفت: متهم نیز 
ابتدا مدعی مفقودی کارت عابر بانک خود و سپس با انجام 
بازجویی مبسوط صراحتاً به فروش دو فقره از کارت عابر 
بانک های خود به فردی که با یکدیگر مواد مخدر مصرف 
می کردند اعتراف کرد.  وی افزود:طی یک نیابت قضایی به 
استان تهران در عملیاتی متهم مذکور دارای پنج فقره سابقه 
کیفری دستگیر و نامبرده اذعان کرد کارت های عابر بانک 
را از طریق شرکت های مسافربری برای فردی که به اتهام 
قتل عمد در زندان رجایی شهر است و قبلًا با یکدیگر هم 
سلول بوده اند به شهرستان آستانه اشرفیه ارسال می کند. 
فرمانده انتظامی استان قم ادامه داد: مأموران سپس به 
شهرستان موصوف اعزام و پس از چهار روز با انجام اقدامات 
گسترده متهم به همراه سایر همدستانش دستگیر و به بزه 
انتسابی و پولشویی کارت های عابر بانک اذعان و متهمان با 

صدور قرار بازداشت موقت روانه زندان قم شدند. 
رد رشوه 500میلیونی  توسط مامورین

وی افزود:تحقیقات ادامه داشت تا اینکه پس از دستگیری 
دو تن دیگر از متهمان با چندین فقره سابقه کیفری، خانمی 
جهت پیگیری این پرونده به پلیس آگاهی استان قم مراجعه 
و با پیشنهاد رشوه 50 میلیون تومانی از طرف سردسته باند 
به مأمورین قصد نفوذ در پرونده و تطمیع مأموران خدوم را 
داشته که با هوشیاری و صحت عمل پلیس، وی دستگیر 

شد.  
سردار مجتبایی با اشاره به دستگیری 2۴نفر از متهمان 
این پرونده، از شناسایی 2۹ نفر مجرم در زندان رجایی شهر 
خبر داد و گفت: ارزش تقریبی کلاهبرداری از شهروندان 
با  مجتبایی  سردار  است.   شده  ارزیابی  ریال  ۹میلیارد 
اشاره به 6ماه کار شبانه روزی مأموران آگاهی استان قم 
بر روی این پرونده، گفت:سرعت عمل در رسیدگی به این 
پرونده ها نقش بسزایی در پیشگیری از وقوع آن دارد لذا 
پس از تعامل قضایی، به محض وصول خبر کلاهبرداری 
کلیه حساب های متهمان در شعبات مختلف بانك های 
کشور به همراه سیمکارت آن ها به جهت پیشگیری از جرم 
مسدود می شود.  وی ادامه داد:هشدارهای پلیس از طریق 
شبکه های خبری رسانه ملی، جراید و درج در کنار خوپرداز 
بانک ها تاکنون نتیجه قابل قبولی به جهت بی توجهی برخی 
شهرندان نداشته و تمام اقشار جامعه، با سطوح مختلف 

دانشگاهی تاکنون مالباخته این شیوه مجرمانه شده اند. 
فرمانده انتظامی استان قم در پایان از شهروندان خواست، 
در مواجهه با هرگونه تماس مشکوک از اعتماد بی مورد 
پرهیز و مراتب را به پلیس گزارش دهند تا از سرقت های 

احتمالی پیشگیری شود. 

فرمانده انتظامی استان قم   خبرداد:

انهدام یک باند 24نفره کلاهبرداری از داخل زندان

عید نوروز از همان نیمه شب پیش از سال تحویل تا روز آخر 
برای  طولانی  نسبتاً  زمانی  است،  فروردین  سیزده  که  تعطیلات 
استراحت کردن، کنار خانواده بودن و کلًا رسیدگی به کارهای عقب 

افتاده است. 
یکی از این کارهای عقب افتاده، رسیدگی به سلامت روان است. 
همچنان که قبل از رفتن به سفر اتومبیل خود را به معاینه فنی 
می برید، بهتر است پیش از آغاز تعطیلات نوروز، حتماً برنامه ریزی 

جدی برای رسیدگی به سلامت روان خود داشته باشید.
تعطیلاتی  و  آرام  عیدی  داشتن  برای  اقدام  ترین  مهم  شاید 
خاطره انگیز این باشد که برای کسب آرامش تمرینات و پیگیری لازم 

داشته باشید. 
خصوصاً که در ایام کار و تحصیل، آنقدر افراد خود را مشغول امور 
روزمره کرده و در آن غرق می شوند که خود را فراموش می کنند. 

تعطیلات نوروز فرصتی طلایی برای رسیدگی و توجه بیشتر به خود 
است.

بعضی از کارهایی که می توانید انجام دهید عبارتند از:
*هدفهایتان را نقاشی کنید

تعیین هدف کنید. اهداف واقع گرایانه انتخاب کنید. اهداف روزانه 
کوچکی تعیین کنید و حتماً خود را موظف به انجام آنها بکنید.

* افکارتان را بازسازی کنید
از علت استرس خود آگاه شوید و سعی کنید خوش بین باشید. افکار 
منفی را شناخته و جای آنها را با افکار مثبت عوض کنید. بر تجارب 

مثبت متمرکز شوید و فهرستی از تکالیف مثبت هفتگی تهیه کنید.
* خودگویی منفی را ممنوع کنید

به آنچه که فکر می کنید که درست، واقعی،ملموس و منطقی است و 
از نتیجه گیری ها و فرضیه سازی شتاب زده خودداری کنید. 

* به روزهایتان ساختار دهید
ایام نوروز، به خاطر فراغ بال جدی که افراد دارند، بهترین زمان 
برای ساختار دادن به روزها و اوقات است. در این فعالیت ها، حتماً 
ارتباطات اجتماعی هم بگنجانید. دید و بازدیدهای عید یکی از بهترین 
این ارتباطات است. همچنان که قبل از رفتن به سفر اتومبیل خود را 
به معاینه فنی می برید، بهتر است پیش از آغاز تعطیلات نوروز، حتماً 

برنامه ریزی جدی برای رسیدگی به سلامت روان خود داشته باشید
*ورزش کنید

حتماً از ورزش های پرتحرک مانند شنا و دو بهره ببرید. پیاده روی 
هم به عنوان یک ورزش هوازی می تواند شما را پر نشاط کند.

* استراحت فراموش نشود
مراقب باشید که به پشتوانه تعطیلات، شب ها تا دیر وقت بیدار 
نمایند. به موقع بخوابید و به موقع از خواب بیدار شوید و به اندازه کافی 

استراحت داشته باشید.
*به خودتان برسید

 به برنامه غذایی تان توجه خاص داشته باشید. ایام نوروز زمانی مهیا 
برای انجام هر ناپرهیزی و بی توجهی به سبک تغذیه است پس مراقب 
باشید: - میزان مصرف چربی به ویژه چربی های اشباع شده که از 
حیوانات به دست می آید را کم کنید. - میزان کمپلکس کربوهیدرات 
مانند غلات سبوس دار، غذای نشاسته ای سبوس دار، حبوبات، مغزها 
و دانه ها را افزایش دهید. - خوردن میوه ها و سبزیجات تازه را افزایش 

دهید. - از خوردن خوراکی های شور خودداری کنید.
در نهایت برای داشتن تعطیلات خوب و به یادماندنی از اصلاح 
عادات خودتان استفاده کنید. تعطیلات نوروز فرصتی بسیار طلایی 
و مغتنم است تا بتوانید بر روی سبک زندگی شخصی تان تجدید 

نظر کنید.

آیا زندگی تان معاینه فنی دارد؟

عید نوروز چون اعیاد اسلامی، از آداب و رسومی خاص 
اسلامی برخوردار است و علاوه بر آن، برخی آداب و 
رسوم نیکو نیز در ایام نوروز در میان مردم ایران زمین، 
دیده می شود، در ادامه به برخی از این آداب و رسوم 

اشاره می کنیم:
نماز عید

یکی از آداب عید نوروز خواندن نماز عید است.شیخ 
طوسی)ره( فرموده است: نماز ظهر و عصر روز نوروز را 
که خواندی چهار رکعت نماز با دو سلام )دو رکعت دو 
رکعت( می خوانی رکعت اول پس از حمد ده بار سوره 
»قدر« رکعت دوم پس از حمد ده بار سوره »کافرون« 
رکعت سوم پس از حمد ده بار سوره »توحید« رکعت 
و »فلق«  بار سوره »ناس«  ده  از حمد  چهارم پس 
)معوذتین(. و در پایان نماز سجده شکر بجاآور و در آن 

دعاکن تا خداوند گناهان 50 ساله ات را ببخشد.
نظافت و لباس تمیز

یکی دیگر از آداب عید نوروز پوشیدن لباس نو و تمیز 
است.نظافت و رعایت بهداشت و نیز پوشیدن لباس 
تمیز و استفاده از عطر و بوی خوش در صورت امکان از 
وظایف اخلاقی و اجتماعی نوروز است. از امام صادق)ع( 
نقل شده است که فرمود: »و البس انظف ثیابک و 
تطیب باطیب طیبک« ؛ »تمیزترین لباست را بپوش و 

با بهترین عطرت خود را خوشبوی ساز«
خرید لباس نو و سبز کردن گندم

از دیگر آداب و  لباس  سبز کردن گندم و خرید 
رسوم عید است.یکی دو روز مانده به آغاز سال جدید 
)نوروز(، افراد خانواده برای خرید لباس عیدشان به بازار 
و فروشگاه ها می روند و لباس های نو و پارچه های 
با  افراد خانواده  رنگین، خریداری می کنند. در واقع 
خرید لباس نو و تغییر ظواهر زندگی نشاط خاصی را به 

زندگی خود می بخشند.
در برخی از مناطق ایران، به رعایت این آداب و 
در  مثال  عنوان  به  است  تاکید شده  بسیار  رسوم، 
شیراز، از یکی دو ماه به نوروز مانده شیرازی ها به 
بازار می روند و لباس عیدشان را می خرند پارچه هایی 
معمولًا خریداری می شود که دارای رنگ روشن و 
سرخ یا زرد باشد. آنها معتقدند که لباس را خودشان 
بدوزند، پارچه آن را روزهای دوشنبه یا جمعه قیچی 
کنند و نیز روز پنج شنبه ساعت سنگین است و لباس 
مدتی روی دست می ماند تا دوخته شود، روز سه 
شنبه اگر بریده شود نصیب دزد یا مرده شور خواهد 
شد و روز چهار شنبه می سوزد وسایل خانه نیز باید 
عوض شود و یا تمیز گردد. پختن نان شیرین از جمله 
کارهایی است که حتماً باید قبل از عید و برای عید 

انجام بگیرد .
سبز کردن گندم، عدس، تره تیزک، ده پانزده روز به 
عید مانده در خانه های شیراز صورت می گیرد. برای این 

کار از ظرفی استفاده می کنند که از جنس مس یا روی 
باشد و بعد مقداری دانه می ریزند و به ترتیب بعد از آن 

نام اعضای خانواده را می آورند.
 خانه تکانی

یکی از رسوم پسنده و ارزشهای نیک عید، نظافت و 
خانه تکانی است که یکی دو هفته پیش از عید خانه 
تکاتی یا رفت و روب انجام می گیرد و مجدداً اثاثیه را 
جابه جا می کنند و گردگیری می کنند و دوباره آنها را 
می چینند در واقع مردم قبل از رسیدن سال نو تحولی 
در زندگی خود می کنند و خانه را برای پذیرانی از 

میهمانان عید آماده می سازند.
 تهیه سفره هفت سین

تهیه سفره هفت سین از دیگر آداب عید نوروز است.
بزرگترین نماد آیین نوروز "هفت سین" ، است. "محمد 
علی دادخواه" که اخیراً پژوهشی با عنوان "نوروز و 
فلسفه هفت سین" را به نگارش در آورده، در این باره 
می نویسد: "عدد هفت برگزیده و مقدس است. در سفره 

نوروزی انتخاب این عدد بسیار قابل توجه است. ایرانیان 
باستان این عدد را با هفت امشاسپند یا هفت جاودانه 
ارتباط می دادند. در نجوم عدد هفت، خانه  مقدس 
آرزوهاست و رسیدن به امیدها را در خانه هفتم نوید 
می دهند. علامه مجلسی می فرماید: آسمان هفت طبقه 
و زمین هفت طبقه است و هفت ملک یا فرشته موکل 
برآنند و اگر موقع تحویل سال، هفت آیه از قرآن مجید 
را که باحرف سین شروع می شودبخوانند آنان را از آفات 

زمینی و آسمانی محفوظ می دارند."
 هفت سین عبارت است از سماق، سیر، سنجد، 

سمنو، سکه، سرکه، سبزی .
موقع تحویل سال نو همه اهل خانه با لباس نو بر 
سر سفره می نشینند، مادر اسپند دود می کنند، یکی 
از بچه ها شمع روشن می کند، پدر قرآن می خواند و …

هر کدام از این آداب و رسوم عید، فلسفه خاص خود 
را دارد؛ مادر اسپند دود می کند برای دوری از چشم 
زخم حسود، با روشن کردن شمع، بر روشنایی خانه و 

زندگی تاکید می شود و از خانواده بزرگ افراد خانواده 
می خواهند تا در سال نو، خانه آنها را با شمع وجود پدر 
و مادر نورانی کند؛ قرآن خوانده می شود تا در آغاز سال 
نو دل ها به سوی خداوند بزرگ سوق داده شود و از 
صاحب قرآن خواسته شود که در این سال جدید نیز یار 
و مددکار اهل خانه باشد، حضور ثابت و گسترده قرآن 
نه تنها در سفر عید بلکه در تمام آداب اجتماعی نوروز 
نشان از مردم ایران زمین توجه به قرآن دارد و قرائت 
قرآن و بوسیدن آن در ساعات تحویل سال از جمله 

آداب سال تحویل است. 
بر سر سفره عید، سکه، برنج، آب، ماهی قرمز، آیینه 
و … نیز دیده می شود که سکه نشان از خیر و برکت و 
رفاه؛ برنج، نشانی از خیر و برکت و فراوانی؛ آب، نشان 
صافی و پاکی و روشنایی و گشایش کار؛ ماهی قرمز، 
شگون دارد؛ آیینه، برای رفع کدورت و نشانی ازصفا و 

پاکی و یکرنگی است.
افراد خانواده بعد از تحویل سال نو با هم روبوسی 

کرده و عید را به هم تبریک می گویند و برای هم سال 
خوب و پربرکتی را آرزو می کنند.

دعای تحویل سال نو 
یکی دیگر  از آداب عید نوروز

مجلسی در کتاب زادالمعاد در خصوص دعای سال نو 
روایت می کند که در وقت تحویل سال این دعا را بسیار 
بخوانید:» یا مقلب القلوب والابصار یا مدبر اللیل والنهار یا 
محول الحول و الاحوال حول حالنا الی احسن الحال.«

علامه مجلسی)ره( همچنین خواندن این دعا را در 
نوروز مناسب دانسته است:

»اللهم هذه سنه جدیده و انت ملک قدیم اسإلک 
خیرها و خیرمافیها و اعوذبک من شرها و شرمافیها و 
استلفیک موونتها و شغلها یا ذالجلال و الاکرام. ؛ بارالها! 
این سال جدید است و تو خدایی ازلی و قدیم هستی. 
خیر این سال و خیر آنچه را در این سال پیش می آید، 
از تو خواستارم و از شر این سال و شرآنچه در این سال 

پیش خواهد آمد، به تو پناه می برم...«
زیارت اهل قبور

یکی دیگر از آداب عید نوروز،رفتن به زیارت اهل قبور 
در آغازین روزهای سال نو و نیز برگزاری مراسم تحویل 
سال در کنار قبور شهدإ از دیگر آداب دینی نوروز است.

تشرف و حضور در اماکن مقدسه و مشاهد مشرفه و 
برگزاری مراسم تحویل سال نو در آن مکانها نیز از جمله 

آداب نوروز می باشد.
دید و بازدید و دادن عیدی

ایام عید فرصت مناسبی برای صله رحم و رسیدگی 
به وضع خویشان و بستگان است که این نیز یکی از 
نشانه های اخلاق و سنن مرضیه اسلامی و انسانی است. 
از همان روز اول نوروز، دید و بازدیدها آغاز می شود. 
در همه خانواده ها رسم بر آن است که افراد خانواده 
ابتدا به دیدن بزرگترهای فامیل می روند و عید را به آنها 
تبریک می گویند. سپس به خانه بر می گردند و منتظر 
می مانند تا بزرگترها به آنها سر بزنند. در این دید و 
بازدیدها عیدی هم داده می شود.علاوه بر دیدوبازدید از 
بستگان، دوستان، همسایگان و بزرگان فامیل، با جمعی 
از مصیبت دیدگان در سال گذشته نیز دیدار می شود. 
دید و بازدیدها تا روز سیزده بدر، )سیزدهمین روز سال 

نو(، ادامه داد.
سیزده بدر

مراسم  اجرای  نوروز  عید  آداب  از  دیگر  یکی 
سیزده بدراست. سیزده بدر در میان ایرانیان از دیر 
باز امری بسیار جدی بوده است که همواره با برپایی 
مراسمی خاص همراه بوده است . از آن جمله می توان 
به غذاهایی که مردم به طور سنتی در روز سیزده به 
در می خوردند اشاره کرد . خوردن کاهو سکنجبین و 
چغاله بادام از خوردنی های مرسوم عصر سیزده به در 

است.

آداب عید نوروز   
پنجشنبه -بیست وهفتم اسفندماه 1394 - سال هجدهم - شماره 3966

آگهی فقدان سند مالکیت 
 آقای غلامرضا اسماعیلی با ارائه یک برگ استشهاد شهود مصدق اعلام داشته که سند 
مالکیت مربوط به پلاک 271/1202/۴76۹ اصلی واقع در بخش پنج ثبت 182267 در 
صفحه 37۴ دفتر 210 ثبت و سند صادره بعلت سهل انگاری مفقود گردیده و تقاضای صدور 
سند مالکیت المثنی را نموده اند. لذا مراتب باستناد تبصره یک اصلاحی ماده 120 آئین نامه 
قانون ثبت در یک نوبت به تاریخ ذیل آگهی می گردد تا چنانچه کسی مدعی وجود سند 
مالکیت نزد خود و یا انجام معامله باشند مراتب را همراه با مدارک خود پس از انتشار آگهی 
ظرف مدت ده روز به این اداره اعلام و ارسال و رسید اخذ نمایند تا مورد رسیدگی قرار گیرد. 
بدیهی است پس از انقضای مهلت مقرر نسبت به صدور سند مالکیت المثنی برابر مقررات 

اقدام خواهد شد. 
جعفر کاظمی - رئیس ثبت اسناد منطقه یک قم 

آگهی مزایده اموال منقول نوبت اول
موجب اجراییه صادره از شعبه اول محاکم حقوقی قم که در اجرای احکام به شماره 
۴/۹۴ج/17۴2 ثبت گردیده له سعید محمد پور و محسن بیگدلی و علیه شرکت دستمال 
کاغذی جالیز که محکوم علیه محکوم است به پرداخت ۹53/000/000 ریال در حق محکوم 
له و تادیه حقوق اجرائی که محکوم له در راستای استیفا محکوم به اقدام به توقیف اموال 
نموده که کارشناس به شرح ذیل ارزیابی نموده: تعداد ۹ رول تیشو عرض حدود1/20 متر هر 
یک به وزن 3۴0 کیلوگرم - قیمت پایه هر کیلو 36/000 ریال وکلا به وزن 3060 کیلو گرم 
که کارشناس جمعا 110/160/000 ریال ارزیابی گردیده که مقررگردیده اموال فوق الذکر 
در تاریخ ۹5/1/2۴ ساعت 8 الی 8/30 صبح به آدرس قم ، خ ساحلی ، جنب زندان ساحلی 
دادگاه حقوقی واحد اجرای احکام مدنی اتاق مزایده از طریق مزایده حضوری به فروش برسد 
لذا  افرادی که قصد بازدید از مورد فوق الذکر را دارند می توانند در مدت پنج روز مانده به 
مزایده با هماهنگی این اجرا از مورد مزایده بازدید و در صورت تمایل درجلسه مزایده شرکت 
نمایند قمیت پایه از مبلغ کارشناسی شروع و به کسانی که بالاترین مبلغ راپیشنهاد دهند 
واگذار می گردد. برنده مزایده باید ده درصد ارزش مزایده را فی المجلس و الباقی را قبل از 
یکماه پرداخت نماید این آگهی یک نوبت در یکی از روزنامه های محلی درج می گردد جهت 

اطلاعات بیشتر به این واحد مراجعه نمایید.
حسن کاظمی - دادورز اجرای احکام مدنی دادگستری قم 
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سخنی با دلواپسان 
پیامک نوروزی رئیس جمهور

طی دو سال گذشته، در نوروز 13۹3 و نوروز 13۹۴ پیامکی از جانب رئیس جمهور 
برای هموطنان جهت تبریک سال نو ارسال شد. ارسال این پیامک کوتاه در تعطیلات 
نوروزی از آنجایی که برای اولین بار رخ می داد و در ذیلش امضای رئیس جمهوری را 

داشت، غافلگیر کننده بود.
واکنش ها، مشاهدات و شنیده ها نیز حاکی از رضایت و احساس خوشایند مردم بود. 
به رغم احساس مثبت مردم در دریافت این پیامک ها، برخی زبان به انتقاد گشودند و به 
صورت مشخص به هزینه آن اشاره کردند و امسال نیز در آستانه سال جدید برخی افراد 
و رسانه ها حرف و حدیث های کذبی را در رابطه با هزینه ارسال پیامک ها از سر گرفته اند!

حال آن که پاسخ روشن است؛ این پیامک ابتکاری بود که برای اولین بار در کشورمان 
از سوی یک رئیس  جمهور برای شادباش به تک تک هموطنان رخ داد و این اقدام 
هیچگونه هزینه ای نداشته و هیچکدام از اپراتورها وجهی از نهاد ریاست جمهوری بابت 
ارسال پیامک دریافت نکردند و هزینه ای بابت آن پرداخت و به بودجه عمومی تحمیل 

نشد و امسال نیز بدون هیچ گونه هزینه ای انجام خواهد شد.
اپراتورها در تمام دنیا فعالیت های این چنینی را انجام می دهند و در انجام این گونه 
فعالیت ها که در ذهن مردم باقی می ماند با هم رقابت می کنند و در مورد بدون هزینه 
بودن پیامک نوروزی رئیس جمهور نیز بدیهی است که نه تنها ارسال رایگان پیامک ها 
به اپراتورها تحمیل نشده که خودشان از این موضوع استقبال کرده اند. از این رو انتقاد 
مطرح شده که نهاد ریاست جمهوری یا شخص رئیس جمهور این بودجه را تامین کرده 

بی اساس است چون اساسا بودجه ای اختصاص نیافته و کاملا رایگان بوده است.
بدین ترتیب بحث هایی چون هزینه 100 ریالی ارسال هر پیامک و هزینه 800 تا 
1000 ریالی ارسال پیامک با عنوان تجاری و محاسبات میلیاردی یا ضرب کردن 100 
میلیون سیم کارت فعال در قیمت ارسال هر پیامک و سایر محاسبات این چنینی اساسا 
بی معناست و علی القاعده باید بلاموضوع شده باشد اما در کمال تعجب ادامه و طرح 
مجدد این گونه بحث ها نشان می دهد که منتقدین نمی خواهند اقناع شوند و علیرغم 
توضیحات واضح وزیر ارتباطات و منابع موثق دیگر در مورد بدون هزینه بودن ارسال این 
پیامک ها، انتقادها و پرسش هایی از این دست که مگر رئیس جمهور از طریق تلویزیون 
تبریک نمی گویند و چه نیاز به شادباش مجدد است؛ مطرح می شود که در این باره نیز 
می توان یادآور شد که تبریک تلویزیونی عام است. حال آن که با دریافت پیامک در 
گوشی تلفن همراه این احساس به فرد دست می دهد که شخصا به عنوان یک شهروند 
و مستقل از دیگران مخاطب رئیس جمهور قرار گرفته است و اتفاقا اهمیت و ابتکار 
ارسال این پیامک و تفاوت بارز آن با پیام تبریک عمومی نوروزی از تلویزیون، بها دادن به 

شخصیت فردی و فردیت اشخاص است که تاکنون سابقه نداشته است.
به گزارش ایسنا، در این ارتباط نکته تعجب برانگیزِ دیگر، سکوت منتقدان در برابر 
ارسال پیامک های عمومی از جانب نهادهای دیگر است که نه تنها در این گونه موارد 
حساسیتی نشان نمی دهند و سوالی برایشان ایجاد نمی شود بلکه خودشان با بودجه های 
عمومی و به طور مکرر این گونه اخبار را منتشر می کنند و به صورت انبوه و رایگان 
پیامک می فرستند و جالب است که این رسانه های مدعی و حساس نسبت به بیت المال 
حق دارند با بودجه عمومی هر خبری را پیامک کنند اما رئیس جمهوری که از جانب 

مردم وکالت دارد؛ حق ارسال پیام تبریک نوروزی )آن هم بدون هزینه( را ندارد!

رسانه و بایسته های پیراستگی
»چرا در جامعه ما به هم تهمت می زنیم، چرا دروغ می گوییم، چرا برادری و وحدت 
در جامعه به وجود نمی آوریم و تنها به فکر حزب و جناح خود هستیم. بعضی لب باز 
می کنند بقیه می ترسند که نکند می خواهد توهین کند و بعضی می ترسند که برخی 

روزنامه ها که فحش نامه هستند را باز کنند.«
ملی  همایش  سومین  در  روحانی«  »حسن  های  گفته  از  بخشی  سخنان،  این 
بزرگداشت شهدا بود که صبح شنبه بیست و دوم اسفندماه در تالار وزارت کشور برگزار 
شد؛ سخنانی که درون مایه اصلی آن انتقاد از بی اخلاقی های رسانه ای و تاکید بر لزوم 
حفظ حریم ها و برادری و وحدت بود. این سخنان رییس جمهوری در حالی بیان شد که 
طی ماه های گذشته، دولت هدف یورش برخی رسانه ها قرار داشته است؛ رسانه هایی 
که در پوشش نقد، هر آنچه جز نقد را می پراکنند و برای سرزنش و کمرنگ جلوه دادن 

تلاش های دولت از هم پیشی می جویند. 
به گزارش ایرنا، تاسف بارتر اینکه گاه بی اخلاقی و بهره جویی از تعبیرهای نازیبا و 
دور از ادب و اخلاق حرفه ای به چاشنی اصلی این یورش های رسانه ای تبدیل می شود 
و برخی روزنامه ها با عینک بی انصافی به کارنامه مسوولان می نگرند و برای توصیف آن 
زبان به ناسزا می گشایند. این رفتارها که به ویژه در جریان گفت وگوهای هسته ای در 
دولت یازدهم و در فضای پس از اجرای برجام )برنامه جامع اقدام مشترک( نمود بیشتری 
یافت تا اندازه ای غیرحرفه ای و غیر اخلاقی بود که برای چندمین بار رییس جمهوری 
را مجبور به واکنش کرد. در این پیوند، اشاره به چند نکته درباره اخلاق حرفه ای در 

فعالیت رسانه ای ضروری است: 
1- اخلاقمداری یکی از مهم ترین پیش شرط های فعالیت رسانه ای است که در 
صورت زیرپانهادن آن، بدون شک رسانه و محصول آن چیزی جز آنچه روحانی در 
سخنان خود »فحش نامه« خواند نخواهد بود. در میان وظیفه های رسانه، پایبندی به 
اخلاق در کنار اطلاع رسانی و آگاهی بخشی یکی از مهم ترین بایسته ها است که در 
کشور ما با در نظر گرفتن هنجارها و البته آموزه های دینی بسیار مهم به شمار می رود.

اهمیت رسانه و آنچه در این بستر تولید می شود، بیش از هر چیز در تاثیری است که 
بر ذهن مردم و جامعه می گذارد. رسانه موظف است ارزش های والایی همچون عدالت، 
راستگویی، آزادی، مردمسالاری و ... را برجسته و نهادینه کند و در برابر، به نکوهش 
آنچه در مقابل این ارزش ها قرار می گیرد بپردازد. در این میان، هرگز پسندیده نیست 
که رسانه ای حتی در مسیر این 2 بایسته، خود مرزهای اخلاق را درنوردد و راستی و 
حقیقت را قربانی کند. رسانه، مسوول حراست از ارزش های والای انسانی در جامعه 
است. به بیان دیگر، رسانه ها و رسانه داران باید نقش معلمی اخلاقمدار و هدایتگری بی 

طرف را در جامعه ایفا کنند.
2- یکی از مهم ترین بخش های سخنان روحانی، تاکید وی بر لزوم حفظ برادری و 
وحدت بود؛ وحدتی که گاه در سایه تاخت و تازهای سیاسی، جناحی و حاشیه های آن 
کمرنگ می شود اما طی هفته های اخیر به لطف مشارکت گسترده مردم پای صندوق 

های رای بار دیگر جلوه ای خیره کننده یافت.
در این فضا باید پرسید اکنون که جامعه ما بعد از مدت ها انتظار برای بهبود شرایط 
اقتصادی و گذر از تنگناهای تحریم بار دیگر طعم امید را می چشد و با مشارکت گسترده 
سیاسی مطالبات خود را عیان می سازد چرا برخی قصد دارند بر طبل کینه و افتراق 
بکوبند و پویش رسانه ای خود را به سمت شکاف زایی و تنش سازی در جامعه و فضای 

سیاسی هدایت کنند؟ 
3- سخنان تازه رییس جمهوری در واکنش به بی اخلاقی ها، بی انصافی ها و اتهام 
پراکنی ها، بار دیگر لزوم تقویت قوانین مطبوعاتی و نیز اجرای درست آن را نشان داد تا 

دیگر شاهد چنین بی اخلاقی های رسانه ای نباشیم.
این مساله البته سال ها است که به دغدغه ای بزرگ برای اهالی رسانه تبدیل شده 
است. اکنون که دولت خود یکی از جدی ترین منتقدان بی اخلاقی های رسانه ای است 
و همچنین با در نظر گرفتن تحولات مثبتی که انتظار می رود در مجلس دهم صورت 
گیرد، ضروری است که گامی اساسی در راستای رفع نقص های قانون مطبوعاتی و رسانه 

ای کشور برداشته شود.
۴- رعایت اخلاق و ادب، نه تنها یک ضرورت حرفه ای، بلکه بایسته ای انسانی است 
که بین شخص و محیط کاری و حرفه ای او در تبادل است. در شرایطی که برخی 
دشواری ها پیش روی اصلاح بی اخلاقی های رسانه ای قرار گرفته و مردم هنوز شاهد 
زشتی های در این عرصه هستند، این وظیفه متوجه روزنامه نگاران و خبرنگاران به 
عنوان صاحبان اصلی اندیشه و قلم در رسانه ها است که با پایبندی به ارزش ها و اصول 
اخلاقی، رسانه را از ناراستی و ناشایستی ها به هر میزان که در توان دارند بپیرایند و قلم 

را بر صفحه اخلاق و وجدان حرفه ای به حرکت درآوردند.

همنوایی ظریف با سردار سپاه:

جز برای دفاع 
از زور استفاده نخواهیم کرد

وزیر خارجه که همچنان در پایان سفر دوره ای خود به آسیای جنوب شرقی و 

اقیانوسیه در استرالیا به سر می برد، بامداد چهارشنبه به وقت ایران در حساب کاربری اش 
در شبکه اجتماعی توئیتر مطالبی را درباره فعالیت های موشکی ایران منتشر کرد.

به گزارش ایسنا، محمدجواد ظریف در این توییت نوشت: »نه برجام و نه قطعنامه 
شورای امنیت، هیچ یک ایران را از )فعالیت ( با موشک هایی که برای سلاح های هسته ای 
طراحی نشده اند، منع نمی کند. این سند را بخوانید: به انگلیسی ساده نوشته شده است، 

نه به زبان فنی حقوقی.«
این دیپلمات عالی رتبه کشورمان در بخشی دیگر از توییت خود به حملات شیمیایی 
صدام علیه ایران در دوران جنگ تحمیلی اشاره کرده و نوشته است: »ایران در 250 
سال )گذشته( به هیچ کشوری حمله نکرده است اما وقتی صدام برای هشت سال ما 

را موشک باران و از گاز شیمیایی علیه مردممان استفاده کرد، کسی به داد ما نرسید.«
ظریف افزود: »اگر هنگام حمله صدام موشک داشتیم، شاید این می توانست او را از 
حملات فراگیر )بدون تمایز( علیه شهروندان ما منصرف کرده یا از حجم آنها بکاهد. من 
کسانی که ایران را به اقدامات تحریک آمیز متهم می کنند به چالش می طلبم تا همان 

اظهارات سردار سپاه را ابراز کنند: ما جز برای دفاع از زور استفاده نخواهیم کرد.«

نکــته

دریــچه

ویــژه

با  که  ایران  موشکی  برنامه  درباره  امنیت  شورای  نشست 
جوسازی های آمریکا و رژیم صهیونیستی تشکیل شد، بدون نتیجه 
پایان یافت و اعضای این شورا آزمایش های موشکی اخیر ایران را 

نقض قطعنامه 2231 تشخیص ندادند.
اما به راستی چرا کشوری که در یکی از بی ثبات ترین و ناآرام ترین 
مناطق جهان قرار دارد و به دلیل تحریم های طولانی مدت نتوانسته 
تسلیحات دفاعی خریداری کند محق نباشد که توانمندی متعارف 
و قابل اتکا نظامی اش را با هدف بازدارندگی و دفاع در مقابل هرگونه 

تجاوزی تقویت کند؟
به گزارش ایسنا، ایران در آخرین روز رزمایش موشکی اقتدار 
ولایت،  موشک های بالستیک قدر H را به اهداف از پیش تعیین 
شده در فاصله 1۴00 کیلومتری در سواحل مکران شلیک کرد. 
سردار حاجی زاده، فرمانده نیروی هوافضای سپاه اهداف برگزاری 
این رزمایش را ارتقای آمادگی و توان یگان ها و پایگاه های موشکی 
در سراسر کشور عنوان کرد؛ اما این آزمایش موفقیت آمیز موشک 
بالستیک با واکنش برخی مقامات آمریکایی و رژیم صهیونیستی 

روبه رو شد.
نخست وزیر رژیم صهیونیستی اتخاذ فوری اقدامات تنبیهی 
قدرت های جهانی علیه ایران به بهانه رزمایش اخیر موشکی را 
خواستار شد. بنیامین نتانیاهو، نخست وزیر اسراییل به وزیر خارجه 
این رژیم دستور داده تا از پنج عضو دائم شورای امنیت و آلمان که 
مسوولیت مذاکرات هسته ای با ایران را بر عهده داشتند بخواهد تا 

فورا به آزمایش اخیر موشکی ایران واکنش نشان دهند.
جوسازی های اسراییل و حامیانش علیه برنامه موشکی ایران در 
 Arms( حالی مطرح می شود که به نوشته پایگاه خبری آرمز کنترل
Control( اسراییل دارای انواع موشک های بالستیک با بردهای 
 )lance( گوناگون است. اسراییل دارای سیستم های موشکی لنس
با برد 130 کیلومتر، جریکو Jericho( 1-1( با برد 500 کیلومتر، 
جریکو 2 با برد 1500 تا 1800 کیلومتر و جریکو 3 تا برد ۴ هزار 

کیلومتر است.
در عین حال کمک های تسلیحاتی آمریکا به رژیم صهیونیستی 
به شدت افزایش یافته است. به گزارش شبکه فلسطین الیوم، 
سرویس های امنیتی رژیم صهیونیستی و آمریکایی در تلاشند تا 
طرح جدیدی را به منظور افزایش کمک های امنیتی آمریکا به رژیم 
صهیونیستی ارائه دهند که بر اساس آن پیش بینی می شود از سال 
2016 میزان این کمک های سالانه نزدیک به یک میلیارد دلار 
رشد پیدا کند. ارزش کمک های مالی آمریکا به رژیم صهیونیستی از 
سال 1۹62 تاکنون به 100 میلیارد دلار می رسد که این کمک ها 

در سال 2015 به 3.1 میلیارد دلار رسید.

افزون بر این دیوید آلبرایت از پژوهشکده علوم و امنیت بین الملل 
در آمریکا فاش کرد اسراییل 115 کلاهک هسته ای دارد. این 
افشاگری در حالی صورت می گیرد که مقامات رژیم صهیونیستی 
همواره می کوشند تا بر فعالیت های هسته ای خود سرپوش بگذارند. 
دیوید آلبرایت در پژوهش خود افشا کرد که نیروگاه اتمی اسراییل 
تولید  به  شروع  سال 1۹63  در  دسامبر  ماه  آغاز  از  دیمونا  در 
پلوتونیوم کرده است و در مجموع ۴00 تا ۹15 کیلوگرم پلوتونیوم 
را در انبارهای خود ذخیره کرده است. برخی منابع امنیتی تعداد 
کلاهک های هسته ای اسراییل را بین 300 تا 500 کلاهک اعلام 

کرده اند.
ایران  منطقه یی  بزرگ ترین دشمن  که  در چنین شرایطی 

سالانه میلیارد ها دلار صرف توان 
دارای  و  می کند  خود  دفاعی 
هسته ای  پنهان  زرادخانه های 
منع  معاهده  هیچ گاه  و  است 
گسترش تسلیحات هسته ای را 
ندارد  ضرورت  آیا  نکرده،  امضا 
ایران که همواره خود را در مقابل 
تهدید رژیم صهیونیستی می بیند 
دفاعی  توان  افزایش  به  اقدام 
خود کند تا در صورت تصمیم 
نابخردانه این رژیم صهیونیستی 
بتواند از مواضع و تمامیت ارضی 

کشور دفاع کند؟
گزارش های متعددی وجود 
دارد که رژیم صهیونیستی در 
حمله  درصدد  اخیر  سال های 
ایران  هسته ای  تاسیسات  به 
بوده است و همین امر موجب 
دولت  و  اوباما  دولت  اختلاف 
نتانیاهو شده است. پیش از این 

نیز ایهود باراک، وزیر جنگ پیشین رژیم صهیونیستی مدعی شد 
که اسراییل در سال های 200۹ و 2010 قصد حمله به ایران را 

داشته که نافرجام مانده است.
وی گفته بود طرح حمله به ایران نتوانست حمایت کافی به 

دست آورد و لغو شد.
این طرح حمله حتی در درون رژیم اسراییل نیز با مخالفت روبه رو 
بود. پایگاه نشنال اینترست در گزارش به بررسی اجمالی برخی از 
مخالفت ها و اظهارات مقامات اطلاعاتی و دولت نتانیاهو پرداخت و 

نوشت: اختلاف بر سر چگونگی رفتار با بلندپروازی  هسته ای ایرانیان 
چند سال پیش آغاز شد. در سال 2010 نتانیاهو و ایهود باراک، وزیر 
دفاع با گابی اشکنازی، رییس پیشین ستاد مشترک و میرداگان، 
رییس اطلاعات درباره دستور آماده باش نظامی در مورد تصمیم 
حمله نظامی به تأسیسات هسته ای ایران دچار اختلاف شدند. یک 
برنامه تلویزیونی تحقیقاتی اسراییلی فاش کرد که اشکنازی و داگان 
به شدت به این فرمان اعتراض کردند. ظاهراً اشکنازی هشدار داده 
بود که حمله، اشتباهی استراتژیک خواهد بود و داگان تصریح کرد 

شما ممکن است بر اساس تصمیمات نادرست، وارد جنگ شوید.
اما آمریکا که با طرح موضوع آزمایش های موشکی ایران در 
شورای امنیت سازمان ملل درصدد ایجاد فشار بر ایران بود از جمله 
کشورهایی است که آزمایش های 
گذشته  ماه  در  دارد.  موشکی 
آمریکا دو آزمایش موشک قاره 
ورک،  رابرت  داد.  انجام  پیما 
درباره  آمریکا  دفاع  وزیر  معاون 
آزمایش  گفت:  آزمایش ها  این 
به  پیامی  قاره پیما  موشک های 
رقبای استراتژیک مانند روسیه، 
که  است  شمالی  کره  و  چین 
زرادخانه  دارای  متحده  ایالات 

هسته ای موثری است.
روس ها  ما،  کرد:   اضافه  او 
این  مرتب  طور  به  چینی ها  و 
آزمایش ها را انجام می دهیم. ما 
آماده شده ایم تا از کشورمان در 
صورت نیاز از طریق تسلیحات 

هسته ای دفاع کنیم.
مطرح  پرسش  این  حال 
می شود که بر اساس چه معیاری 
قدرت های بزرگ خود را محق به 
توسعه زرادخانه های شان می دانند و کشورهایی مثل ایران را که با 

تکیه بر توان داخلی سعی در دفاع از خود دارند را منع می کنند؟
ایران به لحاظ ژئوپولوتیکی در منطقه ای بی ثبات واقع شده است 
و همه روزه در معرض تهدیدات بسیاری در خارج از مرزهایش 
قرار دارد. ظهور پدیده داعش در چند سال اخیر، افزایش تهدیدها 
و مناقشات منطقه یی، افزایش خرید تسلیحات نظامی از سوی 
کشورهای حوزه خلیج فارس، بی ثباتی در افغانستان، عراق، یمن 
و سوریه، افزایش توانایی موشکی پاکستان و هند و تهدیدهای 

همیشگی از سوی رژیم صهیونیستی و بسیاری عوامل دیگر ایران را 
مجبور می کند به دنبال تقویت بنیه دفاعی اش باشد.

جنگ خاورمیانه را در بر گرفته است و برخی کشورهای منطقه 
در حال خرید اسلحه و مهمات بیش تری هستند. در این میان 
عربستان سعودی در بحبوحه تنش ها با ایران خرید تسلیحات 
نظامی اش را شدت داده است. به گزارش موسسه تحقیقات صلح 
بین الملل استکهام عربستان بزرگ ترین وارد کننده تسلیحات نظامی 
است و این کشور از سال 2011 تا پایان سال 2015 در مقایسه با 
سال های 2006 تا 2010 خرید تسلیحات را 275 درصد افزایش 
داده است. قطر، امارات متحده عربی و مصر نیز در خرید تسلیحات 

نظامی در حال رقابت هستند.
هم چنین دو کشور رقیب در آسیا یعنی هند و پاکستان که 
هر دو دارای زرادخانه های هسته ای هستند همواره دست به انجام 
آزمایش های موشکی بالستیک می زدند. در جدیدترین نمونه این 
آزمایش ها هند در روز دوشنبه 1۴ مارس موشک بالستیک با قابلیت 
حمل کلاهک هسته ای با نام آگنی 1" را با موفقیت آزمایش کرد. 
طبق گزارش آرمز کنترل، هند دارای سامانه های موشک بالستیک 
زیادی از جمله prithvi- Dhanush، ساگاریکا و آگنی با بردهای 

مختلف از 150 کیلومتر تا 3000 کیلومتر است.
هم چنین طبق اعلام اکونومیک تایمز هند، این کشور در 15 
فوریه دست به آزمایش موشک بالستیک prithvi2 از یک پرتاب گر 
متحرک زد. این موشک دارای برد بین 150 تا 200 کیلومتر است.

پاکستان نیز در ماه گذشته اقدام به آزمایش موشک بالستیک 
»شاهین 1 ای« با قابلیت حمل کلاهک هسته ای با برد ۹00 
کیلومتر کرد. در گذشته نیز پاکستان اقدام به آزمایش های موشکی 

مختلفی کرده بود.
هر دوی این کشورها اعلام کرده اند که آزمایش های موشکی 
آن ها جنبه بازدارنده دارد و هیچ یک از آن ها قصد انجام حمله به 
یکدیگر ندارند؛ اما تنش های مرزی این دو کشور همواره این امکان را 

فراهم می آورد که جنگی متعارف بین دو کشور شکل گیرد.
در چنین شرایطی که امکان بروز جنگی همه گیر در منطقه 
وجود دارد، تقویت بنیان دفاعی برای ایران اهمیت زیادی دارد. حفظ 
تمامیت ارضی و پاسداری از ارزش های والای میهنی از اولویت های 
اصلی نیروهای نظامی هر کشوری است و ایران نیز از این قاعده 
مستثنی نیست. ایران هرگز آغاز کننده هیچ جنگی نبوده است و 
همانطور که محمد جواد ظریف وزیر امور خارجه تصریح کرد این 
موشک ها تنها برای اهداف دفاعی هستند و ایران به هیچ کشوری 

تجاوز نکرده و نخواهد کرد.
مهدی شیردل نیا

صراحت لهجه و بیان ساده مطالب، بارزترین نکته ای است که 
در مصاحبه با تولیت سابق حرم شاهچراغ )ع( جلب نظر می کند. 
آیت الله محی الدین حائری شیرازی که در جریان انتخابات هفتم 
اسفند ماه از حضور در رقابت خبرگان رهبری جهت »اعلام همراهی 
با استخوان داران در اسلامیت و انقلابی بودن« انصراف داده بود، در 
پایان اجلاسیه ی اخر خبرگان دوره چهارم، به سوالات متنوع خبرنگار 
جماران، در خصوص مسائل مربوط به این انتخابات پاسخ داد. مشروح 
گفت و گوی پایگاه اطلاع رسانی و خبری جماران با امام جمعه سابق 

شیراز در پی می آید:

ارزیابی شما از انتخابات اخیر چیست؟
خیلی خوب است؛ مشکلی ندارد.

از لحاظ نتایج، آن را چگونه ارزیابی می کنید؟
خوب است! مردم هستند دیگر.

تفسیر شما را می خواهم بدانم.
مردم آزادند. انتخاب می کنند دیگر. ما که به مردم رأی اجبار نمی 
کنیم. هرچه مردم انتخاب کردند خودشان نتیجه اش را می بینند. 
چه بدی دارد؟ انتخابات )هفتم اسفند( نه تشریفاتی بود؛ نه ساختگی. 
بلکه حقیقی بود، سالم و خوب هم بود. جابجایی نشانه قدرت مردم 
و علامت این است که نظام تابع مردم است. وقتی نظام چیزی می 
خواهد، مردم چیز دیگری می خواهند و نظام از مردم تبعیت می 
کند پایگاه )مردمی( نظام قوی تر می شود. مردم می گویند نظام 
مال خود ماست و از آن حمایت می کنند؛ نمی گویند نظام به ما 
تحمیل کرده است. یک نفر نمی گوید رأی من تحمیلی بوده است. 

این مسأله چه بدی دارد؟

با توجه به مسائلی که قبل از انتخابات در جریان تعیین 
صلاحیت ها پیش آمد، رأی مردم را چطور ارزیابی می کنید؟

خیلی هم خوب است. مردم قهر نکردند. اگر مردم به خاطر 
عدم تایید صلاحیت ها قهر کرده بودند عدد مشارکت اینگونه نبود؛ 
)مشارکت در( تهران همیشه سی درصدی بود اما الان پنجاه درصدی 

شده است.

ترکیب خبرگان آینده را چگونه می بینید؟
عمده موضوع آبروی ما در بین اهل عالم است. تعدادی برادر 

هستند که جابجا می شوند و مشکلی ندارد.

اما این دوره خبرگان قدری سیاسی تر شد.
همیشه هم باید سیاسی باشد؛ این حسن آن است که سیاسی 

باشد. اصلا انتخابات خودش سیاسی است.

اما همیشه عنوان میشد که خبرگان یک جمع صرفا 

علمایی است، اما این بار سیاسی شد و حتی لیست هایی 
انتخاباتی منتشر شد.

مگر علما سیاسی نیستند؟ خیلی از علما و یا حتی همه علما 
سیاسی هستند. اختلافات آنها هم به خاطر بعد سیاسی شان بود. 
همین که جابجایی قدرت بدون خونریزی انجام می شود، در عالم 
مهم است. در هیچ کشور اسلامی نداریم که انتخابات اینگونه شود. 
در کشورهای مسیحی هم اینگونه نیست؛ هیچ کشوری نداریم که 
62 درصد مردم در انتخابات شرکت کنند؛ حتی در آمریکا و فرانسه 

که مهد دموکراسی است.
مشارکت در آن کشورها خیلی پایین تر است و با این مشارکت، 
عزتی بر عزت های جمهوری اسلامی اضافه شد. این مسائل هم 
چیزی نیست. ما معتقدیم مثلا 30 نفر برای نمایندگی مجلس رأی 
آورند و سی نفر دیگر رأی نیاوردند. ما می گوییم آنهایی که رأی 
آورده اند اولین نفرشان آقای عارف است و آخرین شان کس دیگر. 
این گروه هم که رأی نیاورده اند نفر اولشان آقای حدادعادل است و 

آخرین نفرشان کسی دیگر. 
اگر آقای عارف و حداد را به عنوان دو دانه ی زیپ و رهبری را به 
عنوان حلقه ی زیپ که آنها از یکسوی این حلقه بطور جدا وارد می 
شوند و از سوی دیگر آن در هم قفل می شوند، با هم عقد اخوت 
ببندند و 2۹ نفر دیگر هم اینگونه شوند و مردم از آنها یاد بگیرند که 
یک اصولگرا و یک اصلاح طلب دست دوستی به هم می دهند بد 

است؟ ما این پیشنهاد را می دهیم.

حاج آقا! فکر می کنید عناوینی مثل لیست انگلیسی که 
یک طرف علیه رقیب خود به کار برد، در رأی مردم چقدر 

اثرگذار بود؟
اصلاح طرح آن غلط بود. انگلیسی ها یک حرفی چرندی زدند؛ 
من همان موقع گفتم سر این قضیه را باز نکنید و آن را مطرح نکنید، 
بلکه بگویید: وَ الَّذینَ لا یَشْهَدُونَ الزُّورَ وَ إذِا مَرُّوا باِللَّغْوِ مَرُّوا کِراماً )و 
آنان که به دروغ گواهی نمی دهند و در مجالس دروغ و غنا و فحش 
و غیره حضور نمی یابند و چون به لغو و بیهوده ای عبور کنند بی اعتنا 

و بزرگوارانه می گذرند(.
کاری که انگلیسی ها کردند سیاسی بود؛ ما که این را جدی 
گرفتیم غیر سیاسی رفتار کردیم. مردم عقاید خودشان را دارند چه 
ربطی به انگلستان دارد؟ اگر انگلیسی ها نگفته بودند مردم رأی نمی 
دادند؟ اگر ما اینگونه فکر کنیم که یک یا دو میلیون حرف انگلستان 

را گوش می گیرند که کلاهمان پس معرکه است!

بعضی ها هم گفتند مردم تهران مانند مردم کوفه هستند!
22 بهمن را تهران به وجود آورد یا اصفهان؟ تعداد شهدای تهران 
در مقایسه با سایر شهرها چقدر بود؟ تعداد نیمه خرداد ۴2 در تهران 
چقدر بود؟ در اصفهان و شیراز و مشهد و تبریز و سایر شهرها چقدر 

بود؟  اصلا کمر دولت شاه را تهران شکست.
به همین گلزار شهدا نگاه کنید؛ اینها تهرانی بودند که در اینجا 

دفن هستند. هرکس این حرفها را زده نادان بوده است!

حاج آقا! برخی می گویند رأی مردم در انتخابات هفتم 
اسفند سلبی بوده است؛ آیا این حرف را قبول دارید؟

مگر در انتخابات ریاست جمهوری آقای خاتمی سلبی نبود؟ مردم 
در آن انتخابات به هاشمی نه گفتند. مگر انتخابات احمدی نژاد سلبی 

نبود؟ به خاتمی گفتند نه! مگر انتخابات آقای روحانی سلبی نبود؟
معنای رأس سلبی این نیست که طرف از روی آگاهی رأی نمی 
دهد؛ بلکه به این معناست که به طرف می گویند نوبت تو تمام شد و 
الان نوبت این یکی است. مگر وقتی پای چپ شما بعد از پای راست 
روی زمین می آید، سلبی است؟ در سیاست هم اینگونه است. زمانی 
می گفتیم امور دست جناح اصولگرا باشد و جناح اصلاح طلب هم پاس 
بدهد و اگر کسی پایش را کج گذاشت انتقاد کند و ایراد بگیرد. وقتی 
می خواهیم عکس بگیریم یک نفر می ایستد و دیگری عکس می گیرد، 
دوباره آن یکی می ایستد و این یکی از او عکس می گیرد. االان هم 
اصلاح طلبان سرکار می ایستند و اصولگراها از آنها عکس می گیرند و 
انتقاد می کنند؛ چه ایرادی دارد؟ هر جا اشکالی بود می گویند این کار 

غلط است و در روزنامه ها در این مورد بحث صورت گیرد.

نظرتان در مورد ردصلاحیت آقای سید حسن خمینی 
چیست؟

من فکر نمی کنم شورای نگهبان خواسته باشد سیاسی با این 
موضوع برخورد کند. اگر صلاحیت ایشان را بدون امتحان تایید 

می کردند، دیگران نمی گفتند تبعیض قائل شده اند؟

اما حدود 9 نفر بدون امتحان قبول شده اند!
درست است؛ من به آقایان شورای نگهبان پیشنهاد دادم بین این 
افرادی که بدون امتحان تایید شدند و آنهایی که بدون امتحان رد 
شدند در شورای نگهبان یک امتحان برگزار کنید و هر دو در یک 

جلسه مشترک بیایند؛ هرکدام قبول شدند نامزد باشد.

نظرتان در مورد رأی نیاوردن اعضای شورای نگهبان در 
انتخابات چیست؟

وقتی شورای نگهبان با اینکه خودش انتخابات را برگزار گرده، 
اعضای آن رأی نیاورده اند یعنی انتخابات کامل سالم بوده است و اگر 
قرار بر دستکاری بود، برای خودمان دستکاری می کردیم. اگر این 
انتخابات پلاستیکی بود اولین کسی را که می آوردند خودشان بود. 
لذا این اتفاق نشانگر سلامت انتخابات است، نه مریضی انتخابات و این 

سلامت موجب خوشبختی است.

در اجلاس اخیر خبرگان در مورد انتخابات اخیر بحثی 
صورت گرفت؟

ابدا! صحبتی نکردند.

در حواشی چطور؟ نه اصلا.

از  ارشد جامعه مدرسین حوزه علمیه قم، گفت: یکی  عضو 
خصوصیات مردم ایران این است که آنها به این زودی ها خدمات 
خادمین خود را حتی اگر گلایه هایی نیز به آنها داشته باشند، 
فراموش نمی کنند. بالاخره آقای هاشمی رفسنجانی به این نظام و 
مردم خدمات زیادی کرده است و جایگاه ویژه ای در میان مردم دارد.

حجت الاسلام والمسلمین محمد غروی در گفت و گو با جماران، 
با بیان این که دلایل متعددی را برای نتایج رقم خورده در انتخابات 
مجلس خبرگان می توان ذکر کرد، اظهار کرد: بخش عمده ای از این 
دلایل به خصوصیات مردم ایران باز می گردد. یکی از خصوصیات 
مردم ایران این است که آنها به این زودی ها خدمات خادمین خود 
را حتی اگر گلایه هایی نیز به آنها داشته باشند، فراموش نمی کنند. 
بالاخره آقای هاشمی رفسنجانی به این نظام و مردم خدمات زیادی 
کرده است و جایگاه ویژه ای در میان مردم دارد. وی ادامه داد: ملت 
ایران، به خصوص مردم تهران گرایش خاصی به اعتدال و اعتدال 
گرایی دارند و طبیعتاً درانتخابات نیز به افراد و لیستی که از نظر آنها 

به این گرایش نزدیک بود رأی دادند.
 غروی خاطر نشان کرد: از دیگر دلایل این موضوع، مظلوم گرایی 
یا طرفداری مردم ایران از مظلومان است. ملت ما هرگاه احساس و 
تلقی این را داشته باشد که کسی مظلوم واقع شده است، به یاری 
او می شتابند. وی همچنین گرایش خاص مردم ایران به کرامت و 
مسائل انسانی را از دیگر خصوصیات ملت ایران دانست و خاطرنشان 
کرد: شما می بینید یکی از افرادی که رأی زیادی بعد از نفر اول 
آورد ایت الله امامی کاشانی بود، خصوصیات اخلاقی و وانسانی ایشان 
مهمترین دلیل جلب شدن مردم به سمت ایشان در انتخابات بود. 
این استاد درس خارج حوزه علمیه قم با بیان این که قرار گرفتن 
و یا قرار نگرفتن کاندیداها در لیست های انتخاباتی نیز در نتیجه 
انتخابات بی تأثیر نبود، تصریح کرد: البته بخش قابل توجهی از اعضای 
این لیست ها  مشترک بودند و عده ای به دلیل قرار گرفتن در هر 
دو لیست رأی بالایی آوردند، اما کسانی نیز به دلیل قرار نگرفتن 

در لیست مقابل رأی بالایی آوردند. در تهران چون تعداد کاندیداها 
و نمایندگانی که به خبرگان راه پیدا می کنند زیاد است، طبیعتاً 
مردم لیستی رأی می دهند. وی همزمانی انتخابات مجلس خبرگان با 
مجلس شورای اسلامی و شبکه های اجتماعی مجازی را از مهمترین 
محرک ها برای مشارکت حداکثری مردم در انتخابات دانست و 
توضیح داد: تبلیغات در فضای مجازی و رسانه های مکتوب عامل 
مهمی در حضور حداکثری مردم در انتخابات بود. در این دوره فضای 

مجازی یکی از متغیر های بسیار مهم در جذب رأی های خاکستری 
و لحظات آخری بود.

نمی توان شورای نگهبان را متهم 
به تبعیض بین افراد کرد

حجت الاسلام والمسلمین محمد غروی در ادامه در مورد عملکرد 
شورای نگهبان در روند بررسی صلاحیت ها و انتقادهایی که نسبت 

به این روند مطرح شد، گفت: شورای نگهبان با توجه به چهارچوب 
قانونی و آئین نامه هایی که وجود داشت کار خودش را انجام داد. 
البته ممکن است قانون و آیین نامه ها نیاز به اصلاح داشته باشد و 
نیاز به تعریف دقیق و معیار های سنجش مشخص در آن احساس 
شود؛ اما در کل نمی توان شورای نگهبان را متهم به تبعیض قائل 
شدن بین افراد کرد. حقیقت این است که انتخابات این بار انتخابات 
بسیار سالمی بود. وی همچنین پیشبینی خود را از عملکرد خبرگان 
پنجم اینچنین بیان کرد: ممکن است بعضی ها تلقی دیگری داشته 
باشد، اما به نظر من عملکرد خبگان پنجم تفاوت آنچنانی با خبرگان 
چهارم نخواهد داشت. چرا که خبرگان وظایف خاصی دارد و با جا 
به جا شدن چند نفر نمی توان گفت تغییر جوهری در عملکرد آن 
به وجود می آید، از طرف دیگر، چهره های تأثیر گذار آن همچنان  

در مجلس هستند.

از رأی نیاوردن آیت الله یزدی ناراحت هستم
یزدی  الله  آیت  نیاوردن  رأی  خصوص  در  حوزه  استاد  این 
خاطرنشان کرد: ورود پیدا نکردن آقای یزدی به مجلس خبرگان 
برای این مجلس حیف بود. چرا که ایشان واقعاً انسان مخلص، عادل 
و زاهدی هستند؛ اما گاهی مواقع سلایق و فضا به سمتی پیش می 
رود که مثلا با ادبیات عده ای هم خوانی پیدا نمی کند. من از این که 
ایشان در تهران رأی نیاوردند ناراحت هستم، ممکن است بعضی دیگر 
برای من خیلی اهمیت نداشته باشند، ولی ایشان برای من اهمیت 
خاصی داشتند. وی در پایان در پاسخ به پرسش گزینه های ریاست 
مجلس خبرگان خاطرنشان کرد: احتمالاتی در این زمینه می توان 
داد اما در حال حاضر بنده پیش بینی مشخصی از این قضیه ندارم؛ 
درست است که بعضی از آقایان نیستند اما دیگرانی هستند. طبیعتاً  
در ابتدای آغاز به کار مجلس پنجم هیأت رئیسه ای سنی تشکیل 
خواهد شد و آن هیأت نیز مطابق معمول دوره های پیشین،  انتخاب 

رئیس و دیگر اعضا را به رأی می گذارد.

آیت الله حائری شیرازی؛

خبرگان باید سیاسی باشد

حجت الاسلام و المسلمین غروی:

آیت الله هاشمی خدمات زیادی به مردم و نظام کرده است

تقویت بنیان دفاعی ضرورتی اجتناب ناپذیر برای ایران

در چنین شرایطی که امکان 
بروز جنگی همه گیر در منطقه 

وجود دارد، تقویت بنیان دفاعی 
برای ایران اهمیت زیادی دارد. 
حفظ تمامیت ارضی و پاسداری 

از ارزش های والای میهنی از 
اولویت های اصلی نیروهای نظامی 
هر کشوری است و ایران نیز از این 

قاعده مستثنی نیست
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آخرین آمار چکهای برگشتی
 گفته می شود: بانک مرکزی اعلام کرد: نسبت چک های برگشتی به کل چک های مبادله 
شده دردوره 10 ماهه دی ماه پارسال تامهرماه امسال ازنظر تعداد 2.۹ درصد و ازنظر مبلغ 2.6 
درصد )افزایش داشته( است. به گزارش روابط عمومی بانک مرکزی، وضعیت چک های مبادله شده 
از نظر تعداد و مبلغ در دوره زمانی یادشده به ترتیب 267 میلیون فقره و 36 هزار و 560 هزارمیلیارد 
ریال با میانگین مبلغ 137 میلیون ریال است. از این تعداد، در مجموع 7.8 میلیون فقره چک به 
مبلغ ۹۴0 هزارمیلیارد ریال با میانگین مبلغ 120 میلیون ریال، چک برگشتی بوده است. سهم چک 
های برگشتی اشخاص حقیقی به کل چک های مبادله شده از نظر تعداد 2.8 درصد و از نظر مبلغ 
2.2 درصد و سهم چک های برگشتی اشخاص حقوقی از نظر تعداد 0.1 درصد و از نظر مبلغ 0.۴ 
درصد است. چک های برگشتی از نظر تعداد و مبلغ، نسبت به کل چک های مبادله شده شبکه 
بانکی )به خصوص برای اشخاص حقوقی( سهم بسیار کوچکی دارد و این امر نشان می دهد عمده 
چک های شرکت ها، وصول شده است. در 10 ماهه منتهی به مهرماه امسال، تعداد 2.5 میلیون 
فقره چک برگشتی از سوی صاحبان حساب رفع سوءاثر شده و بر این اساس 7.8 میلیون فقره چک 
برگشتی به 5.3 میلیون فقره کاهش یافته است. این امر موجب کاهش نسبت مانده چک های 
برگشتی به کل چک های مبادله شده از نظر تعداد و مبلغ به ترتیب به 2.0 و 1.7 درصد شده است.

آمار رانندگان زندانی در کشور
 گفته می شود:  مدیرعامل ستاددیه کشور با بیان اینکه مرگ حدود 6 هزار ایرانی در سوانح 
رانندگی نوروزی 5 سال اخیر یک هشدار بزرگ برای دریافت الحاقیه  است، گفت: تنها با احتساب دو 
هفته اول سال های ۹0 تا ۹۴ حدود 5 هزار و 738 هموطن جان خود را از دست دادند و چند برابر 
این آمار، مصدوم و مجروح را در کشور داریم که مشکل بیشتر مسببان این حوادث اگر روانه زندان 
شده باشند بعد از موضوع اطاله دادرسی بدون شک بحث عدم دریافت الحاقیه بیمه های شخص 
ثالث است. سیداسدالله جولایی در ارتباط با زندانیان دیه ناشی از تصادفات اظهار کرد: هم اکنون 
از جمع یک هزار و 235 محکوم حوادث رانندگی حاضر در سطح زندانهای کشور 780 مددجوی 
واجد شرایط )370 محکوم ناشی از فوت و ۴10 زندانی منجر به جرح( بابت عدم توانایی در پرداخت 

دیه در حبس به سر می برند.

رهایی از اعدام با حفظ کل قرآن
 گفته می شود: رئیس اردوگاه کاردرمانی و حرفه آموزی استان مرکزی درخصوص یک زندانی 
مواد مخدر محکوم به اعدام اظهار کرد: زندانی ح -ر 36 ساله با تحصیلات متوسطه دو سال قبل 
به جرم نگهداری 1.5 کیلوگرم شیشه در حوزه قضایی شهرستان شازند دستگیر و تحویل اردوگاه 
کاردرمانی و حرفه آموزی استان شد. محمدحسن نصیری با اشاره به اینکه در حال حاضر این زندانی 
از اعدام نجات یافته است، گفت: این زندانی طی دو سال اخیر به اتهام نگهداری مواد مخدر در 
اردوگاه کاردرمانی استان تحمل کیفر می کرد و منتظر اجرای حکم اعدام بود، اما به دلیل شرکت 
در برنامه های فرهنگی و حفظ کل قرآن کریم با یک درجه تخفیف حکم اعدام وی به حبس ابد 

تقلیل یافت.

تغییر سقف برداشت از عابربانک ها در نوروز 
 گفته می شود: مدیر نظام های پرداخت بانک مرکزی اعلام کرد: سقف دریافت وجه نقد از 
دستگاه های خودپرداز به 500 هزار تومان افزایش یافت. داوود محمدبیگی در خصوص تمهیدات 
بانک ها برای ایام نورز گفت: مجموعه بانک های بانک مرکزی تلاش می کنند مردم در ایام نوروز بدون 
کمترین مشکلی عملیات بانکی خود را انجام دهند. وی افزود: با توجه به تراکم مراجعه کنندگان 
به بانک ها و به خصوص دستگاه های خودپرداز بانک مرکزی مجوزی در خصوص افزایش سقف 
برداشت ها صادر کرده است. مدیر اداره نظام های پرداخت بانک مرکزی ادامه داد: امکان برداشت 
تا سقف 500 هزار تومان تا پایان تعطیلات فراهم شده است و بعد از تعطیلات به روال عادی خود 

بازمی گردد.

اتصال چهار بانک جدید ایرانی به سوئیفت
 گفته می شود:  حمید بعیدی نژاد در کانال تلگرامی خود نوشت: با نهایی شدن روند ثبت 
و نصب نرم افزارهای لازم، موسسه پیام رسانی انتقالات بانکی و مالی )سویفت( اعلام کرده است 
که چهار بانک جدید ایرانی به شبکه سوئیفت وصل شده و با دریافت کُدهای بانکی لازم، عملیات 
عادی پیام رسانی از طریق سویفت را انجام می دهند. وی بانک ملت- شعبه ایروان، بانک تجارت-

شعبه دوشنبه، بانک ملی-شعبه باکو و بانک ملی-شعبه عراق را چهار بانک جدیدی عنوان کرد که 
به سوئیفت متصل شده اند. عضو تیم مذاکره کننده هسته ای اضافه کرد: بدین ترتیب با پیوستن 
این چهار بانک ایرانی تاکنون 26 بانک ایرانی به سوئیفت وصل شده و از خدمات این موسسه پیام 

رسانی بانکی و مالی استفاده می کنند. 

واکنش وزیراطلاعات به چهارشنبه سوری
امنی  اینکه سال ۹5 فضای  به  امیدواری نسبت  با اظهار   گفته می شود: وزیر اطلاعات 
برای سرمایه گذاری باشد، گفت: غیر از چهارشنبه سوری بوی هیچ باروتی را استشمام نکردیم. 
حجت الاسلام محمود علوی در حاشیه جلسه دیروز هیات دولت در جمع خبرنگاران با آرزوی 
موفقیت برای ملت ایران در سال جدید، گفت: انشاءالله مردم در سال ۹5 در نشاط و شادابی و 
تولید موفق باشند. وی همچنین اظهار امیدواری کرد که سال ۹5 فضای امنی برای سرمایه گذاری 
و تولید باشد. وزیر اطلاعات در خصوص امنیت سال ۹۴ نیز گفت: غیر از چهارشنبه سوری، هیچ 

باروتی را استشمام نکردیم.

پلنگ ایرانی بیمه شد
 گفته می شود: علی تیموری مدیرکل حفاظت و مدیریت شکار و صید سازمان حفاظت محیط 
زیست، از صدور بیمه نامه جامع پلنگ ایرانی در روز چهارشنبه )26 اسفند ماه(، توسط شرکت بیمه 
ما متعلق به بانک ملت خبر داد. پلنگ ایرانی بزرگترین یا یکی از بزرگترین زیرگونه های پلنگ است 
که بومی غرب آسیا است و در فهرست گونه های »در معرض خطر انقراض« قرار دارد. این پلنگ 
در بیشتر نقاط ایران یافت می شود اما اندازه و رنگ آنها با هم تفاوت قابل توجهی دارد. به طور کلی 
طول بدن پلنگ های بالغ به 160 و گاهی تا 180 سانتیمتر می رسد و طول دم آنها 110 سانتیمتر 

است. وزن این پلنگ نیز تا ۹0 کیلوگرم و ارتفاع آن تا شانه تا 75 سانتیمتر می رسد.

بازداشت بیش از 3 هزارمقام فاسدچین دریک ماه
 گفته می شود:  دولت چین می گوید تنها در مدت یک ماه نزدیک به سه هزار و 100 مقام 
فاسد در این کشور را دستگیر و تحت پیگرد قانونی قرار داده است. این یکی از بالاترین آمارهای 
ماهانه فساد مالی در چین طی 2 سال گذشته محسوب می شود. به گزارش ایرنا، آنطور که گزارش 
های دریافتی نشان می دهد، بیشتر این افراد مرتکب اختلاس و رشوه خواری شده و یا از وسائل 
دولتی به اشکال غیرقانونی استفاده می کردندتارنمای »چاینا ارگ« می نویسد که مقام های دستگیر 
شده در ماه گذشته میلادی بعضا مراسم های جشن و عروسی خود را با هزینه های دولتی برگزار 
می کرده اند. این گزارش می افزاید، سه نفر از کسانی که دستگیر شده اند در سطح مقام های 

وزارتخانه و استانی به حساب می آیند اما هویت آنها تاکنون فاش نشده است.

 واکنش عراقچی به خبر انتصابش درپست جدید
 گفته می شود:  رییس ستاد پیگیری اجرای برجام در پاسخ به سوالی گمانه زنی هایی 
که در فضای مجازی درباره انتصابش به عنوان دبیر شورای عالی امنیت ملی شده بود را تایید 
نکرد. سید عباس عراقچی در پاسخ به سوال ایرنا که تایید یا تکذیب این گمانه زنی را جویا شد، 
گفت: من این خبر را در رسانه ها دیدم. با من هیچ صحبتی نشده است. برخی گروه های خبری 
تلگرامی در روزهای گذشته احتمال انتصاب عراقچی به عنوان دبیر شورای عالی امنیت ملی را 

مطرح کرده بودند.

دستمزد وکیل بابک زنجانی چقدر است؟  
 گفته می شود:  رسول کوهپایه زاده  درباره مبلغ حق الوکاله خود در پرونده بابک زنجانی 
که از ان به عنوان میلیاردر نفتی یاد می شود اظهار کرد: مبلغ حق الوکاله ام طبق قرارداد 800 
میلیون تومان است که تاکنون یک ریال هم دریافت نکردم. وکیل مدافع بابک زنجانی افزود: 
دادگاه و دادستانی هم در جریان این قرارداد هستند و چیز پنهانی وجود ندارد. برخی سایت ها 
اعلام کرده بودند که مبلغ حق الوکاله وکیل بابک زنجانی بر اساس تعرفه ش درصد حدود ۴80 

میلیارد تومان است.

سرمربی تیم ملی وزنه برداری برکنار شد! 
 گفته می شود:  آخرین جلسه شورای عالی فنی فدراسیون وزنه برداری درحالی عصر 
چهارشنبه 26 اسفند به کار خود پایان داد که تصمیمات مهمی در این جلسه اتخاذ شد. بر 
اساس تصمیم کمیته فنی، حسین توکلی سرمربی تیم ملی وزنه برداری از سمت خود برکنار 
شد و سجاد انوشیروانی سرمربی تیم ملی جوانان، بعنوان سرپرست مربیان تیم ملی انتخاب شد 
و ایوان گارچف مشاور بلغاری تیم های ملی وزنه برداری نیز با سمت مربی در کنار انوشیروانی 

به کار خود را ادامه می دهد.

سرپرست مدیریت راهداری استان قم خبر داد:

جمع آوری دهها دکه و آلاچیق 
بدون مجوز از حریم راه های استان قم

سرپرست مدیریت راهداری استان قم گفت: در آستانه سفرهای نوروزی و به منظور کسب آمادگی 
حداکثری جهت تامین ایمنی محورهای مواصلاتی جاده ای استان قم دهها دستگاه دکه و آلاچیق و دیگر 

دستفروشان سیار بدون مجوز از سطح حریم راههای استان قم جمع آوری شدند.
داود طلوعی افزود: طی هماهنگی های به عمل آمده با مراجع قضایی استان و به همراه اکیپ های 

انتظامی دهها نفر عوامل راهدار نسبت به جمع آوری دستفروشان متجاوز به حریم راه اقدام نمودند.
طلوعی ادامه داد: با توجه به حکم قضایی و ضرورت برخورد با متجاوزین به حریم راه که تاکنون منجر 
به حوادث عدیده ای در سطوح راههای استان شده است، جمع آوری متجاوزین به حریم راه به مدت 6 

ماه ادامه خواهد داشت.
وی ضمن قدردانی از زحمات نیروی انتظامی که در اجرای حکم قضایی مساعدت لازم را معمول 
داشته اند افزود: همچنین طی جلسه ای که به منظور برخورد با دستفروشان سیار متجاوز به حریم راه 
با فرماندهی محترم پلیس راه برگزار گردید تصمیمات مقتضی در این خصوص گرفته شد. سرپرست 
راهداری استان ضمن اشاره به بخشی از حوادثی که تاکنون به دلیل استقرار دستفروشان در حریم راههای 
استان بوجود آمده توضیح داد: متاسفانه علی رغم اخطار هایی پیاپی و جمع آوری مقطعی، شاهد استقرار 
مجدد آنها بوده ایم که امیدواریم با صدور حکم قضایی به مدت 6 ماه از تجمع و استقرار مجدد در حریم 

راهها جلوگیری به عمل آوریم.

نامحــرمانه

خبـــر

یکی از مراجع تقلید شیعیان گفت: تعطیلات 
کشور  به  زدن  ضربه  باعث  طولانی  همگانی 
می شود و باعث از کار افتادن چرخه اجتماع برای 

چند روز می شود.
آیت الله ناصر مکارم شیرازی صبح چهارشنبه 
در درس خارج فقه که در مسجد اعظم قم برگزار 
شد طی سخنانی با اشاره به آداب و سننی که 
از گذشته مانده است، عنوان کرد: برخی از این 
آداب و سنن خوب است اما برخی از آنها خرافات 
و اشتباه بوده که این دو باید از یکدیگر تفکیک 
شود. وی در ادامه با بیان اینکه نظافت و خانه 
تکانی هنگام فرارسیدن بهار و نوروز و در کنار آن 
صله رحم از سنت های خوب است که موجب 
طول عمر می شود، ادامه داد: در کنار این مسائل 
آلوده شدن به برخی از چشم و هم چشمی ها و 

تشریفات و توجه به تجمل گرایی از مسائلی است که از نظر 
اسلام نیز ممنوع شده و باید از آنها خودداری کرد.

استاد برجسته حوزه در ادامه به تعطیلات نوروز اشاره 
با بیان اینکه مرخصی اداری بد نیست، افزود: تعطیلات 
همگانی باعث ضربه زدن به کشور و از کار افتادن چرخه 

اجتماع برای چند روز می شود که این درست 
نیست اگر بتوان با مرخصی ها، نیروی مجدد 
کار را برای کارمندان تأمین کنیم دیگر نیازی 
به اینکه اینگونه کشور را به تعطیلی بکشانیم 

وجود ندارد.
وی در ادامه تأکید کرد: تعطیلات طولانی 
موجب عقب افتادن کشور می شود و این در 
حالی است که در کشورهای پیشرفته تعطیلات 

آنها شاید ثلث تعطیلات کشور ما نباشد.
به  ادامه  در  شیرازی  مکارم  الله  آیت 
چهارشنبه سوری اشاره و با بیان اینکه آمار 
میزان خسارات و قربانیان هنوز کامل نرسیده 
که  است  خرافات  از  یکی  این  گفت:  است، 
را  فراوانی  قربانیان  تا هر ساله  موجب شده 

داشته باشد.
وی همچنین در ادامه زمان آغاز دروس حوزه را هفتم 

فروردین ماه سال آینده اعلام کرد.

آیت الله مکارم شیرازی:

تعطیلات همگانی به کشور ضربه می زند
اخبــار

معاون هماهنگی امور زائران استانداری قم:

میانگین اقامت مسافر در قم
 1.5 روز است

معاون هماهنگی امور زائران استانداری قم بر لزوم افزایش مراکزاقامتی در 
استان تاکید کرد و گفت: در حال حاضر 5۴ باب هتل در استان قم در حال 

ساخت است.
یونس عالی پور روز چهارشنبه در گفت و گو با خبرنگاران با اشاره به 
اینکه ساخت هتل در قم صرفه اقتصادی دارد، تصریح کرد: امکان ارائه مجوز 
تا 20 هتل چهار و پنج ستاره به متقاضیان وجود دارد و از متقاضیان نیز در 
این زمینه حمایت می کنیم. وی در ادامه گفت: میانگین اقامت مسافر در قم 
1.5 روز است و سالانه بیش از 20 میلیون تن زائر به قم می آیند. وی افزود: 
حدود 2.5 میلیون تن زائران غیر ایرانی نیز در طول سال در قم اقامت دارند. 
عالی پور با بیان اینکه سال گذشته در تعطیلات عید نوروز حدود ۴0 هزار 
تن از ظرفیت اسکان آموزش و پرورش استفاده کردند، گفت: در مجموع با 
احتساب مراکز اقامتی و هتل ها، آموزش و پرورش و مراکز ورزشی و مذهبی 
در عید نوروز سال گذشته، در هر شبانه روز حدود 100 هزار تن در قم 
اسکان یافتند. وی با بیان اینکه یک هزار و 50 تخت برای اقامت مسافران در 
قم وجود دارد، گفت: در زمینه اسکان مسافران و مراکز اقامتی در استان با 
کمبود مواجه هستیم از این رو برای تامین نیاز مسافران باید از ظرفیت های 
آموزش و پرورش، مراکز ورزشی و اماکن مذهبی نیز بهره ببریم. عالی پور با 
بیان اینکه استفاده از واحدهای اقامتی شخصی، مطلوب ما نیست، اظهار کرد: 
به خاطر نیاز، از این مراکز استفاده می کنیم، ولی نیروی انتظامی به طور 
حتم بر روی همه این خانه ها نظارت دارد. وی خاطرنشان کرد: 150 خانه 
مسافرتی جدید به ظرفیت پیشین با ظرفیت حدود چهار هزار تخت اضافه 
شده است و نسبت به گذشته از وضعیت مناسب تر و مطلوب تری برخوردار 
هستند. معاون استانداری قم همچنین کمبود پارکینگ برای خودروها را یکی 
از مشکلات سطح شهر قم دانست و گفت: در صورت تامین زمین مورد نیاز، 
نیکوکارانی برای ساخت زائرسرا در قم اعلام آمادگی کرده اند. وی در ادامه، بر 
امر اطلاع رسانی به زائران نوروزی حرم مطهر حضرت فاطمه معصومه )س( 
تاکید کرد و گفت: قم به عنوان مرکز جهان تشیع و خاستگاه انقلاب اسلامی 
ایران نیاز است تا زائران با پیشنیه آن آشنا شوند، از این رو لازم است تا اماکن 
زیارتی، مذهبی، تاریخی و گردشگری به خوبی به مسافران اطلاع رسانی شود 
و برگزاری تورهای گردشگری مانند »قم گردی« نقش موثری در افزایش 

ماندگاری مسافران داشته است. 
معاون هماهنگی امور زائران استانداری قم خاطرنشان کرد: برای ارائه 
خدمات بهتر و بیشتر به مردم باید کارهای انجام شده مورد ارزیابی قرار بگیرد. 
عالی پور با اشاره به کمبود سرویس های بهداشتی در مسیر تردد مسافران 
نوروزی اعلام کرد: تمامی دستگاه های دولتی در مسیر تردد مسافران، با تاکید 
استاندار موظف هستند که در این ایام فعالیت داشته باشند و در این زمینه 
خدمات لازم را به مسافران ارائه کنند. وی با اشاره به میزان رضایت زائران از 
اقامت در استان قم خاطرنشان کرد: طبق نظرسنجی انجام شده از دو هزار 
تن در این زمینه، ۹2 درصد اظهار رضایت کرده اند. وی به ارائه خدمات در 
کمپینگ های موقت و بوستان ها اشاره و اظهار کرد: 275 بوستان آماده ارائه 
خدمات است و سه بوستان اصلی شهر قم شامل فدک، 72 تن و الغدیر از مهم 

ترین اقامتگاه های موقت قم به شمار می آید.

معاون اجرایی حرم حضرت معصومه )س( تشریح کرد؛

برنامه های حرم  مطهر 
در تعطیلات نوروزی

معاون اجرایی حرم حضرت معصومه )س( با اشاره به این که در ایام سال نو 
تمام بخش های مختلف حرم از جمله خادمان در آماده باش بوده و به صورت 
2۴ ساعتی به مردم خدمت رسانی می کنند، گفت: برنامه های بسیاری در 

تعطیلات نوروزی برای زائران و مجاوران در نظر گرفته شده است.
محمدجواد جهانگیرزاده، بعد از ظهر دیروز در نشست خبری تشریح برنامه 
های نوروزی آستان مقدس حضرت معصومه )س( با بیان این که در ایام 
سال نو تمامی بخش های حرم در آماده باش بوده و بیش از 7 هزار خادم به 
مسافران نوروزی خدمت رسانی خواهند کرد، گفت: در سال جدید در راستای 
خدمت رسانی هر چه بهتر به زائران و مجاوران آستان بانوی کریمه برنامه های 
نوروزی در قالب ستاد آیین های فاطمی هماهنگ شده و به بخش مختلف 
آستانه ابلاغ شده است. وی با اشاره به تدوین نقشه راهنمای زائران در لحظه 
سال تحویل گفت: بر اساس برنامه ریزی صورت گرفته درب های شماره یک، 
دو، ۹، 10، 1۴ و 21 محل ورود و خروج برادران و درب های شماره سه، چهار، 
پنج، هفت، هشت، 11 و 20 برای رفت و آمد خواهران به حرم در نظر گرفته 
شده است. معاون اجرایی آستان حضرت معصومه )س( درب های شماره 
17، 22، 23 و 2۴ را محل رفت و آمد های خانوادگی عنوان کرد و گفت: 
در لحظه سال تحویل محل استقرار برادران در شبستان امام خمینی )ره( و 
صحن صاحب الزمان )عج(، محل استقرار خواهران در صحن امام رضا )ع(، 
شبستان نجمه خاتون س، مسجد اعظم و بالکن های شرقی و غربی شبستان 
امام خمینی )ره( و محل استقرار زائران و مجاوران به صورت خانوادگی در 
صحن جوادالأئمه )ع(، صحن فاطمی، میدان آستانه و میدان امام خمینی 
)ره( خواهد بود. جهانگیرزاده برگزاری باشکوه نماز جماعت در شبستان امام 
خمینی )ره(، میدان آستانه، صحن جوادلأئمه )ع( و صحن فاطمی در ایام 
نوروز و بازرسی زائران در محل های ورودی حرم مطهر را از دیگر برنامه های 
آستانه در ایام عید نوروز عنوان کرد. وی تصریح کرد: دفاتر امانتداری حرم 
مطهر در ایام نوروز بیشتر می شود و دفتر امانات اشیا قیمتی در صحن امام 
رضا )ع( راه اندازی شده است و همچنین در ایام نوروز نرم افزار افراد گمشده و 
دریافت امانت داری اشیاء حجیم برای زائران در نظر گرفته شده است. معاون 
اجرایی آستان مقدس حضرت معصومه )س( ادامه داد: تنظیف و غبارروبی 
مستمر، گل آرایی حرم مطهر با گل های طبیعی، تنظیف فرش های حرم، 
سرویس سیستم روشنایی و لوسترها، تهیه چادر مورد نیاز به زائران و بسته 
بندی بسته های تبرکی آستان مقدس از دیگر خدمات ارائه شده در ایام نوروز 
به زائران و مجاوران است. جهانگیرزاده با اشاره به خدمت رسانی چهار دستگاه 
خودروی برقی برای جابجایی زائران در مسیر پارکینگ طبقاتی به سمت حرم 
مطهرحضرت معصومه )س( اظهار کرد: برای سالمندان و افراد کم توان اضافه 
بر ارائه خدمات صندلی ویلپچر، دفتر ویلچر امانی نیز با 150 صندلی ویلچر 
در خدمت زائران خواهد بود. وی افزود: فعال شدن سیستم معطرساز مکانیزه، 
فعالیت شبانه روزی مرکز فوریت های پزشکی در بخش خواهران و بخش 
برادران حرم مطهر، فعالیت موزه آستان مقدس در ایام نوروز و راه اندازی 
چهار دستگاه آسانسور برای شبستان نجمه خاتون )س( از دیگر خدمات ارائه 
شده 2۴ ساعت به زائران و مجاوران آستان بانوی کریمه در ایام سال نو است.

در ایام نوروز؛

تمامی مراکز درمانی قم 
در آماده باش کامل هستند

رئیس دانشگاه علوپزشکی قم گفت: در ایام نوروز تمامی مراکز درمانی 
دولتی و غیر دولتی قم در آماده باش کامل هستند.

ابوالفضل ایرانی خواه ظهر چهارشنبه در نشست مطبوعاتی با اصحاب رسانه 
در خصوص اقدامات و فعالیت های نوروزی دانشگاه علوم پزشکی و خدمات 
بهداشتی و درمانی قم اظهار داشت: این دانشگاه رسالت سنگینی در ایام 
تعطیلات نسبت به دیگر ایام سال بر عهده دارد و لذا در این خصوص جلسات 
متعددی را با سایر دستگاه ها چون استانداری، نیروی انتظامی و هلال احمر 
داشته ایم. وی با بیان اینکه قم به دلیل قداستی که دارد وظیفه ما را سنگین تر 
کرده است، گفت: تلاش ها و برنامه ریزی هایی صورت گرفته است تا در این 
ایام شاهد کمترین حوادث باشیم و یکی از سیاست های ما این بوده است تا با 
شناسایی مشکلات سال های گذشته آن ها را رفع کنیم. وی تصریح کرد: در 
ایام نوروز تمامی مراکز درمانی دولتی و غیر دولتی در آماده باش کامل هستند 
و مراکز خصوصی و خیریه هم موظف شده اند تا در برنامه کاری قرار بگیرند. وی 
با اشاره به اینکه بیمارستان ها امسال در ایام تعطیلات نوروز بهتر از سال گذشته 
از نظر سیستم ارتباطی توسط ستاد هدایت ساماندهی شده اند، افزود: با پرهیز 
از موازی کاری تلاش شده تا نیروهای امدادی، هلال احمر و نیروهای پیش 
بیمارستانی به ارائه خدمات بپردازند. ایرانی خواه در بخشی از سخنان خود 
با اشاره به وجود مشکلات زیر ساختی که در قم وجود دارد، گفت: اقدامات 
صورت گرفته طی دو سال اخیر در عرصه های بهداشت و درمان در سی سال 
گذشته بی نظیر است. وی گسترش فضای بیمارستانی، رسیدگی به فظای 
ظاهری بیمارستان ها و تکمیل بیمارستان های نیمه کاره را از دیگر اقدامات 
طی دو سال اخیر برشمرد. رئیس دانشگاه علوم پرشکی قم به اضافه شدن 
بیمارستان های فرقانی و بیمارستان نیروگاه به بیمارستان های قم در سال ۹5 
اشاره کرد و گفت: بیمارستان شهید بهشتی به مجتمع بیمارستانی تبدیل 
خواهد شد و بیمارستان حضرت امیرالمؤمنین )ع(، بیمارستان مخصوص زنان 

تبدیل می شود و مرکز رادیوتراپی به این مجتمع اضافه می شود.

آیت الله نوری همدانی با تأکید بر این که روحانیت و مبلغان وظیفه بسیار سنگین و مهمی دارند، 
گفت: خداوند متعال پیش از آن که از جاهلان پیمان بگیرد که یاد بگیرند از علما پیمان گرفته تا یاد 

بدهند، امروزه راه باز است و فرهنگ اهل بیت )ع( و انقلاب باید به مردم شناسانده شود.
آیت الله حسین نوری همدانی از مراجع تقلید ظهر دیروز در دیدار مدیر کل اوقاف و امور 
خیریه استان قم و جمعی از مبلغان این نهاد با بیان این که از آغاز تأسیس اسلام مسأله تبلیغ 
و رساندن معارف اسلامی به مردم یکی از کارهای بسیار مهم بود، گفت: پیامبر اسلام عنایت 
خاصی به مسأله تبلیغ داشتند. این مرجع تقلید با بیان این که تبلیغ در ایام نوروز کار تبلیغی 
بسیار مهم است، ابراز داشت: طرح آرامش بهاری با امامزادگان در ارتباط است که آن ها با 
تاریخ اهل بیت )ع( ارتباط دارند، مبلغ باید جایگاه ولایت اهل بیت )ع( را به خوبی بشناسد 
و با آگاهی از اوضاع زمان و تدبیر باید بر مردم اثرگذار باشد. وی عنوان کرد: اسلام اجازه نمی 
دهد که انسان در برابر ظلم آرام بنشیند از این رو باید بر همین اساس عمل کرد، قم حرم و 
آشیانه اهل بیت )ع( است و 200 هزار محدث در این شهر حضور داشتند، مردم ایران از ابتدا 
دل سپرده ائمه طاهرین )ع( بودند و به امامزادگان احترام می گذاشتند. آیت الله نوری همدانی 
خاطرنشان کرد: سوابق ایرانیان در ارتباط با اهل بیت )ع( باید تبیین شود، در روایات آمده است 
که اگر یک نفر هدایت شود از تمام آنچه که نور خورشید به آن می تابد ارزش بیشتری دارد؛ 

با برخورد صحیح و اخلاق خوب باید تبلیغ کرد. 
وی اضافه کرد: خداوند متعال پیش ازآن که از جاهلان پیمان بگیرد که یاد بگیرند از علما 
پیمان گرفته تا یاد بدهند، روحانیت و مبلغان وظیفه بسیار سنگین و مهمی دارند، مبلغان در 
مکان های گوناگون باید حضور پیدا کرده و معارف اسلام را تبیین کنند؛ امروزه راه باز است و 

فرهنگ اهل بیت )ع( و انقلاب باید به مردم شناسانده شود.
 آغاز طرح آرامش بهاری از 28 اسفندماه در بقاع متبرکه قم

مدیرکل اوقاف و امور خیریه استان قم نیز در این دیدار گفت: طرح آرامش بهاری به همت 

اداره کل اوقاف و امور خیریه استان قم از 28 اسفندماه در آستان امامزادگان آغاز می شود و 
تا 16 فروردین ماه ادامه دارد.

حجت الاسلام سید اسماعیل حسینی مقدم  اظهار کرد: پنج سال است که سازمان اوقاف و 
امور خیریه نسبت به برگزاری طرح آرامش بهاری برای مسافران و زائران در آستان امامزادگان 

اهتمام دارد.
وی با بیان اینکه سال گذشته با توفیقات خوبی در اجرای این طرح مواجه شدیم، تصریح 
کرد: 60 میلیون زائر در امامزادگان حضور یافتند و این زمان مناسبی است که مردم با خدا 

ارتباط بیشتری داشته باشند.
مدیرکل اوقاف و امور خیریه استان قم ادامه داد: امسال نیز پیش بینی می شود که همین 

تعداد جمعیت در بقاع امامزاده ها حضور یابند.
حسینی مقدم با اشاره به غرفه هایی که در آستان امامزادگان برای بازدید مردم برپا شده 
است گفت: غرفه های گفتمان دینی،  پاسخگویی به سئوالات شرعی غرفه عفاف و حجاب، 

غرفه چند رسانه ای و غرفه همه واقف باشیم در آستان امامزادگان پذیرای مردم است.
وی همکاری تولیت آستان مقدس حضرت معصومه )س( و مسجد مقدس جمکران را با 
اداره کل اوقاف و امور خیریه استان قم مورد اشاره قرار داد و خاطرنشان کرد: دو خیمه معرفت 

در این دو مکان مقدس برپا می شود.
مدیرکل اوقاف و امور خیریه استان قم گفت: در سطح کلان 6 هزار مبلغ در آستان 
امامزادگان سراسر کشور به تبلیغ اهتمام دارند که 2 هزار و ۴00 نفر آنان از حوزه علمیه قم و 

3 هزار و 600 نفر نیز از نیروهای بومی آماده خدمت رسانی هستند.
حسینی مقدم با تاکید بر اینکه بیش از هزار امامزاده ظرفیت اسکان برای زائران را دارند،  
بیان کرد: طرح آرامش بهاری از 28 اسفندماه سال جاری آغاز شده و تا 16 فروردین ماه سال 

جدید ادامه دارد که امیدواریم امسال نیز با موفقیت این طرح برگزار شود.

آیت الله نوری همدانی در دیدار مدیر کل اوقاف قم:

فرهنگ اهل بیت و انقلاب به مردم شناسانده شود

آیت الله جوادی آملی با اشاره به این که 
موضع گیری نامناسب هر نماینده به آبروی 
مردم آن شهر آسیب می رساند، گفت: در 
شهرهای مهمی مانند قم نمایندگان باید 
سنجیده و پخته رفتار کنند زیرا انتظار از 
آنها بالا است و چنانه حرف ناپخته ای بزنند 

مورد توجه قرار می گیرند. 
آیت الله عبدالله جوادی آملی ظهر دیروز 
در دیدار با حجت الاسلام مجتبی ذالنور و 
احمد امیرآبادی فراهانی منتخبان مردم 
بیان  با  اسلامی،  شورای  مجلس  در  قم 
این که بر اساس قانون اساسی کسانی که 
رأی می آورند وکیل همه مردم هستند، 
اظهار داشت: برنامه اصلی این است که 
باید تمام هفتاد میلیون را در نظر داشته 
باشیم و نمایندگان به تمام کشور مدیون 
هستند. برجسته حوزه علمیه قم در رابطه 
با وضعیت کلی کشور، خاطرنشان کرد: 
همانطور که خام خوری یک رفتار حیوانی 
است و انسان غذا را می پزد و می خورد 
در اقتصاد هم خام فروشی رفتار انسانی 
نیست و این که ما نفت را به صورت خام 
صادر کنیم درست نیست؛ باید نفت را به 
صنایع مختلف تبدیل و سپس آن را صادر 
کنیم. وی با بیان ین که ما در مملکت خود 

همه چیز داریم، گفت: این که ما بخواهیم 
خوراک حیوانات خود را هم از خارج وارد 
کنیم نشانه ضعف و بی عرضگی ما است و 
نباید طوری باشد که با یک نوسان قیمت 
به خوراک مردم لطمه وارد شود و قیمت 
ها بالا برود؛ این که ما بتوانیم ما یحتاج 
خود را در داخل تولید کنیم یک سیاست 
و یک برجام است. به گزارش رسا، آیت 
الله جوادی آملی دین مردم را وابسته با 
نان آنها دانست و ابراز داشت: این تولید 
است که می تواند مشکلات مردم و جامعه 
را برطرف کند زیرا هشت میلیون بیکار به 

معنی مشکلات هفتاد میلیون نفر است 
و باید برای این مشکل به دنبال راه حل 
بود و بارها به مسؤولان گوشزد شده است. 
آیت الله جوادی آملی با بیان این که بنا 
بر تکلیف شرعی هر تصمیمی در مجلس 
باید بر اساس برهان و دلیل باشد، یادآور 
شد: اگر برای تصمیمات خود برهان نداشته 
باشیم نخواهیم توانست در برابر مردم و خدا 
پاسخگو باشیم ولی اگر کارها را از روی علم 
و با برهان به پیش ببریم خواهیم توانست 

از عملکرد خود دفاع کنیم. 
وی تحقق عدالت در جامعه را دین 

نمایندگان  و  مسؤولان  گردن  بر  مردم 
دانست و اضافه کرد: نمایندگان نباید به 
سخنان احزاب توجه داشته باشند بلکه باید 
با تبعیت از حق به دنبال رفع مشکلات و 

نیازهای مردم باشند.
استاد برجسته حوزه علمیه به خطر 
اختلاف میان مسؤولان کشور هشدار داد 
و خاطرنشان کرد: در دوران دفاع مقدس 
وقتی من خبر سقوط خرمشهر را به امام 
خمینی )ره( دادم ایشان بی اعتنایی کردند 
خبر  وقتی  ولی  نداشتند  نگرانی  ابراز  و 
اختلاف میان مردم یکی از شهرها را به 
ایشان دادم دست خود را بر سر گذاشتند 
و بسیار نگران شدند زیرا اختلاف می تواند 

کشور را به نابودی بکشاند. 
وی با بیان این که خداوند حامی نظام 
جمهوری اسلامی است، گفت: ما باید خدا 
را برای نعمت امنیتی که در ایران در سایه 
نظام اسلامی وجود دارد شاکر باشیم زیرا 
در حالی که همسایگان شرقی و غربی ما 
دچار تروریسم هستند و ترکیه و شیخ 
نشین های جنوبی هم با دشمن اصلی ما 
هم پیمان شده اند ولی ما در امنیت کامل 
هستیم و به یک قدرت در منطقه تبدیل 

شده ایم.

آیت الله جوادی  آملی:

نمایندگان قم باید سنجیده و پخته رفتار کنند

در نظر دارد تامین نیروی انسانی خود را در سال 1395 از 

طریق برگزاری تشریفات مناقصه به شرکتهای واجد الشرایط 

به مدت یک سال واگذار نماید. 

لذا از کلیه شرکت های واجد شرایط دعوت به عمل می آید 

از تاریخ نشر آگهی نوبت دوم به مدت10 روز جهت دریافت 

اسناد و ارائه پیشنهادات به سازمان زیباسازی شهرداری 

قم واقع در خیابان طالقانی)آذر( کوچه شماره 25 ساختمان 

زیباسازی واحد حقوقی مراجعه و یا جهت دریافت اطلاعات 

بیشتر با شماره تلفن 37722900 تماس حاصل فرمائید.

 ضمناً سازمان در رد یا قبول هریک از پیشنهادات مختار 

بوده و هزینه آگهی و کارشناسی بر عهده برنده مناقصه 

خواهد بود.

سازمان زیبا سازی شهرداری قم  

سازمان زیباسازی شهرداری قم

آگهی مناقصه )نوبت دوم (


